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Državne 
prvakinje so ... 
Grosupeljčanke

Gradbeni odbor Cikava v sestavi Alojz Me-
hle, predsednik, ter člana Jure Kušlan in 
Aleš Zaviršek smo 9. 4. 2011 organizirali 
zasaditev dreves ob pešpoti Cikava - Gro-
suplje. Pri Vrtnarstvu Frbežar smo naba-
vili 24 lipovcev in 2 globusuma (kroglasti 
ostrolistni javor) za saditev na avtobusni 
postaji Cikava v smeri proti Grosupljemu. 
Za nabavo sadik so donirali: Občina Grosu-
plje (10), KS Grosuplje (7), JKP Grosuplje 
(7) in KS Šmarje - Sap (2 globusuma). Na-
bava lipovcev skupaj s pripadajočim mate-
rialom je stala 990 €, javorja pa 261 €. 

Zamisel za posaditev se je porodila ob 

zboru krajanov Cikave 19. 12. 2010. Grad-
beni odbor pa je bil ustanovljen 1. 2. 2011 
in je imel do zdaj tri sestanke s krajani 
Cikave. Strokovno podlago je pripravila 
ga. Mojca Lovšinova z občinskega urada 
za prostor v sodelovanju  z Vrtnarstvom 
Frbežar in gradbenim odborom Cikava.

V soboto smo se zbrali ob 8. uri in do 
9. ure že zaključili s kopanjem sadilnih 
jam. Do 10.30 smo zaključili tudi s sa-
ditvijo in zalivanjem. Gradbeni odbor je 
potem še dokončno zabil kole ob sadi-
kah, jih ustrezno privezal ob kol ter po-
čistil okolico. 

Cikavčani smo posadili 
lipov drevoredRazstava in 

blagoslov 
velikonočnih jedi
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Po sprejetju proračuna za naslednji dve leti 
smo se na občini lotili njegove realizacije. 
Vsako sredo potekajo kolegiji župana. 
Kolegiji so posvetovalni sestanki, na katerih 
se sestanemo župan, oba podžupana, 
direktor občinske uprave in vodje uradov. 
Na njih pregledamo izvajanje projektov ter 
tekoče zadeve. Na sestankih kolegija vedno 
pregledamo realizacijo sklepov prejšnjega 
tedna in si postavimo naloge za naslednji 
teden. 

Za prvo predstavitveno srečanje po izvolitvi 
sem zaprosil vse župnike v naši občini, 
s katerimi sem se v župnijah skupaj s 
podžupanom Dušanom Hočevarjem tudi 
srečal na kratkem pogovoru. Vesel sem, da 
kakšnih večjih odprtih vprašanj ni in se jim 
tudi s tega mesta zahvaljujem za njihov čas 
in prijazen sprejem.

Na letošnjem rednem občnem zboru 
Gasilske zveze Grosuplje sem v svojem 
nagovoru poprosil vse predsednike 
gasilskih društev, da se še do poletja 
srečamo na sedežih njihovih društev ter 
se pogovorimo o delovanju društev. Za 
koordinacijo obiskov je zadolžen podžupan 
Iztok Vrhovec in upam, da se kmalu 
srečamo.

Začeli pa so se obiski šol in vrtcev v 
sklopu obiskov občinskih proračunskih 
uporabnikov.  Kot prvo sem si z obema 
podžupanoma ogledal Osnovno šolo Louisa 
Adamiča na Tovarniški ulici. Z ravnateljico 
smo prečesali sleherni kotiček šole, glavna 
beseda pa je tekla o novem prizidku k 
osnovni šoli.

Na delovnem kosilu na Blokah pa smo 
se srečali župani občin, pristopnic k 
oblikovanju bodočega regijskega centra 
za obdelavo odpadkov Ljubljana, ob tem 
pa podpisali tudi aneks k pogodbi, s katero 
je občina Bloke pristopila k temu centru. 
V občini Ivančna Gorica pa je potekalo 
prvo srečanje obeh županov z občinskimi 
vodstvi. Občini Grosuplje in Ivančna Gorica 
skupaj kandidirata na razpisu za pridobitev 
evropskih nepovratnih kohezijskih sredstev 
za modernizacijo in širitev kanalizacijskega 
omrežja, zato je bila to tudi osrednja tema 
pogovorov. V kratkem bo sledil podpis 
medobčinske pogodbe o pristopu obeh 
občin k izvedbi projekta. Odprli smo tudi 
nekaj tekočih zadev v zvezi s komunalno 
infrastrukturo, predvsem glede odlagališča 
Špaja dolina in dopolnitve vodovodnega 
omrežja med obema občinama. Dogovorili 
smo se, da bomo takšno medobčinsko 
sodelovanje nadaljevali.

Kmalu po pismu, ki sva ga skupaj z 
ljubljanskim županom naslovila na ministra 
za promet v zvezi z izvajanjem javnega 
prevoza med Grosupljem in Ljubljano, je 
že bil organiziran sestanek pri ministru 
za promet, ki sem se ga udeležil skupaj z 
direktorjem mestne uprave Mestne občine 
Ljubljana. Prometnemu ministru sem 
predal brošuro z idejno zasnovo Centra 
ob Taborski kot našo vizijo bodočega 
razvoja poslovno trgovskega središča ob 
železniški ter avtobusni postaji z garažno 
hišo po sistemu parkiraj in se pelji z 
javnim prevozom, s predlogom, da  naš 
projekt preuči in ga uvrsti med projekte, 
ki se lahko financirajo z državnimi in 
evropskimi sredstvi. Temu sestanku so 
sledili že prvi operativni sestanki za uvedbo 
avtobusne linije 3G, ki jih vodi podžupan 
Dušan Hočevar. Seveda bo do dokončenga 
dogovora potrebno še kar nekaj usklajevanj.

Seveda pa je bila vmes tudi priložnost za 
srečanja, ki niso strogo povezana s togo 
administracijo. Lastovke in Magdalenke, 
naše prizadevne pevke, so nam popestrile 
čas s svojimi čudovitimi nastopi. Lastovke 
že vedo, katera pesem mi je pri srcu, saj 
smo jo v prijetnem druženju po nastopu 
zapeli skupaj. Magdalenkam pa tudi v 
mojem imenu iskrene čestitke ob njihovem 
15-letnem jubileju prepevanja. Zelo smo 
se zabavali tudi na salamijadi v Lučah, 
Pr' Martinet. Lahko vam zaupam, da je 
bila žirija zelo stroga, celo tako zelo, da 
si s podžupanoma sploh nismo upali kaj 
preveč motiti strogega ocenjevanja. Še 
vedno velja moja obljuba, dana ob podelitvi 

nagrad, da bo prvonagrajena salama del 
protokolarnega darila za najvišje občinske 
goste. Tudi prizadevno šmarsko turistično 
društvo nas je v eni izmed sobot spravilo 
pokonci že zjutraj in nas spodbudilo k 
čistilni akciji. Meni po krajevnem principu 
pripada čiščenje okolice Tlak in Gajnič, 
glavna beseda pa je bila tokrat soprogina. 
No, ob zaključku akcije pred šmarskim 
gasilskim domom smo bili veseli vsi, da v 
preteklem letu le nismo toliko onesnažili 
našega okolja. Na tem mestu bi se rad 
zahvalil vsem, ki tako ali drugače po svojih 
močeh skrbite, da je naša občina lepa in 
čista.  Po zaslugi prizadevnega gradbenega 
odbora s Cikave pa imamo med Grosupljem 
in Šmarjem nov zeleni drevored.  

Lepo se zahvaljujem tudi za ostala vabila, 
ki prihajajo na občinski naslov. Če bo le 
mogoče, se bomo nanje s podžupanoma 
odzvali, kolikor bo dopuščal čas in ostale 
obveznosti.

Dr. Peter Verlič, župan

Spoštovane občanke in občani!



april / 4  - 20104 Grosupeljski odmeviiz naših krajev

>
Pri kopanju jam je prišlo tudi do nepričako-
vanih težav, saj smo pri treh naleteli na za-
plate asfalta nekdanje ceste in je bilo treba 
»štemati«.
Krajani so osebno prejeli pisna vabila in že 
v začetku pokazali navdušenje, kar se je na 
dan akcije tudi pokazalo. Pri akciji je sode-

lovalo 31 moških in 13 žensk s Cikave. Za 
zalivanje dreves smo uporabili gasilski vozi-
li s cisterno PGD Šmarje - Sap in njihovega 
voznika. 
Prostor za zbirno mesto in pripravo po-
strežbe so nam omogočili (po domače ) Ko-
lovčevi. Sledili so jutranja kava in aperitiv, 
za izdatne količine sladkega prigrizka pa so 
poskrbele domače gospodinje, pijačo pa je 
doniral Bar Fortuna (točeno pivo in brezal-
koholno pijačo), sendviče pa je donirala KS 
Šmarje - Sap.
 
Akcija je uspela nad vsemi pričakovanji. Ob 
tem naj dodam, da imamo na Cikavi pilotni 
primer ločevanja odpadkov na izvoru (od 1. 
1. 2011), in sicer za mešano embalažo. Vsa-
ka hiša je dobila brezplačno 240 l zelen za-
bojnik z rumenim pokrovom za zbiranje vse 

Cikavčani smo posadili lipov drevored
Nadaljevanje z naslovnice vrste embalaže razen steklene in kartona-

ste. Odvoz odpadkov se izvaja za embalažo 
na 14 dni in prav tako za mešane odpadke 
(izmenično enkrat na teden). Izkazalo se 
je, da so zabojniki za embalažo 70 % polni, 
zabojniki za mešane odpadke pa v večini ne 
več kot polovica. Zaradi velikega uspeha pri 
tem pilotnem projektu je direktor JKP Gro-
suplje sodeloval pri donaciji nakupa sadik.
 
Veliko lepega bi še lahko povedal o krajanih 
Cikave (posluh pri prodaji zemljišč Občini 
za javni interes - postajališča, radodarni za 
humanitarne dejavnosti - gasilstvo, ekolo-
ško usmerjeni - čistilna akcija in ločevanje 
odpadkov, delavni - delavna akcija ...). V 
veselje mi je voditi gradbeni odbor s takimi 
vaščani.
Alojz Mehle

V soboto, 9. aprila, je KS Mlačevo v 
sodelovanju s PGD Zagradec ter PGD Malo 
in PGD Veliko Mlačevo organizirala čistilno 
akcijo. Čiščenja so se lotili predvsem ob 
poteh in glavnih cestah, ki potekajo skozi 
območje KS, pa tudi nekoliko zgornjega 
dela Radenskega polja, ob potoku ter vaških 
središč in avtobusnih postajališč. Nabrane 
smeti so ločeno spravili v vreče JKP 
Grosuplje, ki jih je še istega dne odpeljalo. 
Janez Svetek, predsednik sveta KS je dejal, 
da je z akcijo zadovoljen, saj se jo je iz 
štirih vasi udeležilo okoli 80 ljudi (vsi niso 
na skupni fotografiji). Po zaključku so v 
novozgrajenem gasilskem domu na Malem 
Mlačevem pripravili skupno malico.        JM

Čistilna akcija v KS Mlačevo
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Kot je že stalnica, smo tudi letos v nedeljo, 27. 
marca, v Veliki Loki ponovno pripravili prireditev 
v čast našim mamam in seveda njihovim boljšim 
polovicam - očetom. 
Kot prvi so nastopili otroci z recitacijami, pesmimi 
in igrico. Tako dokazujejo, da znajo tudi oni dobro 
igrati in bodo lahko prav kmalu postali člani 
Gledališča pod mostom. Člani gledališča so letos 
pripravil kratko igro o Katarinci, ki se »spopada« 
s težavami, ki ji jih povzročajo njeni starokopitni 
starši v času njenega odraščanja, od vstopa v 
osnovno šolo pa vse do vpisa na fakulteto. 
Svoje prelepe glasove so ubrano predstavile 
»Loške punce«, ki so zapele nekaj popevk, 
ki jih posluša današnja mladina. Za še lepše 
in kvalitetnejše zvoke je poskrbel Sandi s 
spremljanjem na kitaro in svojim žametnim 
glasom.
Ker se Judita in Zlata trudita vsako leto pripraviti 
kaj novega, sta letos poskrbeli, da sta opogumile 
naše mame, da nam predstavijo svoje talente - 
lepe glasove. Zapele so pesmi Eno rož'co ljubim 
in Lipa zelenela je.
Z dobronamernimi nasveti o odnosih v družini 
pa so nas nasmejali Dušan in Cirila ter »kmet 
France«. 
Po zaključeni prireditvi pa je obvezno druženje, ki 
je seveda še prijetnejše ob sladkem prigrizku, ki 
so ga pripravile pridne gospodinje.
Katja Brlan

Praznovanje materinskega dne v Veliki Loki

Po obvestilu z Ministrstva za obrambo 
vas obveščamo, da je z dnem 15. 3. 2011 
prenehala delovati pisarna ministrstva 
Grosuplje, Gasilska cesta 6, Grosuplje.
Vloge lahko pošiljate po pošti na naslov:
   Uprava za obrambo Ljubljana 
        Linhartova 13
   p.p. 2648   
  1001 Ljubljana 
ali po elektronski pošti na naslov
                      uoljubljanatajnistvo@mors.si.
Lahko pa jih obiščete na istem naslovu v 
času uradnih ur: 
                - ponedeljek, torek od 8.00 do
   12.00 in od 13.00 do 15.00,  
                - sreda od 8.00 do 12.00 in od 
 13.00 do 17.00,
                - petek od 8.00 do 13.00.
Za vse informacije so dosegljivi na tel. 
številkah: 01/433 05 28 in 01/471 18 25.
Hvala za razumevanje!
Občina Grosuplje

Obvestilo o prene-
hanju delovanja 
pisarne Ministrstr-
stva za obrambo
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Ob Grosupeljščici je urejena sprehajalna 
pot, na njej pa stoji več masivnih klopi 
– očitno te vsem niso všeč, saj je ena 
izmed njih končala v vodi. V začetku aprila 
smo tako naleteli na zanimiv prizor: 
na masivno klop sredi Grosupeljščice.  

Metanje klopi, zažiganje 
smetnjakov, uničevanje 
krožišča
A to je le eden izmed primerov vandalizma 
s tega območja v zadnjem času. Kaj je 
botrovalo temu, da so denimo neznanci 
zažgali smetnjake in poškodovali bakren 
kip sredi krožišča blizu Mercatorja, (nam) 
ni znano. Z zadnjim primerom naj bi se 
policija še vedno ukvarjala; neznanci, ki 
so zanetili tri požare v razmaku dobre ure, 
pa jo bodo, kot kaže, odnesli brez kazni. 

Predsednik PGD Grosuplje Iztok Vrhovec 
nam je sicer povedal, da to ni bil prvi 
takšen primer, ko so njihovi možje gasili 
goreče smetnjake.

Policija je vedela za dva 
primera
Na policijo smo naslovili vprašanja, ali so bili 
o teh primerih obveščeni ter kaj so do zdaj 
ugotovili. Odgovorili so nam: »Policijska 
uprava (PU) Ljubljana je bila v dveh 
navedenih primerih obveščena o dogodkih, 
ki jih navajate. O tretjem navedenem 
primeru (metanje klopi v Grosupeljščico) 
pa Policijska uprava Ljubljana do tega 
trenutka ni bila obveščena. O ugotovitvah 
je v obeh primerih, o katerih je bila 
obveščena Policijska uprava Ljubljana, PU 
Ljubljana obvestila pristojno tožilstvo.« 

Lani raziskali 22,6 odstotka 
kaznivih dejanj poškodovanja 
tuje lastnine
Tiskovni predstavnik Policijske uprave 
Ljubljana Sebastjan Juhant nam je dejal še, 
da je Policijska postaja Grosuplje v letu 2009 
obravnavala 165 kaznivih dejanj poškodovanja 
tujih stvari, lani 146 kaznivih dejanj in v 
prvih treh mesecih tega leta, oziroma do 5. 
aprila, 28 kaznivih dejanj. »V vseh primerih 
obravnavanih kaznivih dejanj so policisti 
pričeli s predkazenskim postopkom in o 
vseh ugotovitvah obvestili pristojno tožilstvo 
skladno z določili Zakona o kazenskem 
postopku. Glede na razpoložljive podatke 
se varnostna situacija na obravnavanem 
področju in območju ne poslabšuje,« pravi 
Juhant. Na vprašanje, koliko kršiteljev so 
odkrili, pa smo dobili naslednji odgovor: 
»Policija ne vodi evidenc na način, da bi bilo 
mogoče natančno ugotoviti, zoper koliko 
osumljenih je bilo podana kazenska ovadba 
za posamično kaznivo dejanje.« Predlani 
so sicer raziskali 21,2 odstotka kaznivih 
dejanj poškodovanja tuje stvari, lani pa 22,6 
odstotka.
Tamara Barič

Načrtno uničevanje Grosuplja

Predavanje strokovnjaka 
Slavka Zgonca v Št. Juriju
  Turistično društvo »Županova jama« Št. Jurij v letu 2011 nadaljuje s 
svojimi aktivnostmi in tako smo pripravili v petek, 11. marca 2011, prvo 
tematsko predavanje poznanega strokovnjaka in svetovalca Slavka 
Zgonca na področju prehrane, nege in zaščite okrasnih rastlin, vrtnin, 
sadnega drevja in ostalih rastlin. Predavanje je potekalo v prostorih 
kulturnega doma v Mali vasi in se ga je udeležilo veliko število 
krajanov. Predavatelj nam je s svojim bogatim znanjem predaval o 
vzgoji, negi, gojenju okrasnih rastlin, okenskih rastlin, o pravilnem 
gnojenju, o vrtninah ... Po predavanju so udeleženci strokovnjaku 
lahko zastavili tudi vprašanja s področja omenjene tematike.
Petkov večer smo zaključili s prijetnim druženjem in klepetom.

Tanja Kadunc, foto Tone Podržaj 

Neznanci so uničili bronaste palice na krožišču. Tako je nekdo »postavil« klop v vodo.
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Tudi letos je Krajevna skupnost Žalna na 
priporočilo Občine Grosuplje organizirala 
s pomočjo Javnega komunalnega podjetja 
Grosuplje, ki je zagotovilo vrečke za embalažo, 
za mešane odpadke, za steklo in nevarne 
odpadke, čistilno akcijo na svojem območju. 
Akcijo smo letos izvedli že 2. 4. 2011, kar je 
sovpadalo tudi s čistilnimi akcijami, ki jih 
več ali manj vsi naredimo okoli svojih hiš, ko 
sneg in zima nekoliko popustijo, pa tudi lepo 
je, če pred velikonočnimi prazniki kraji dobijo 
nekoliko lepšo podobo – vsaj na zunaj. 
Čistilne akcije se je tudi letos udeležilo precej 
mladih s Plešivice pri Žalni, iz Male in Velike 
Žalne, Velike in Male Loke ter Luč. Čistili 
smo ob lokalnih cestah, po vaških središčih 
in očistili od jesenskih hudourniških poplav 
območje pod Peščenikom. 
Akcija je zelo uspela, saj smo odpeljali v 
Špajo dolino kar štiri velike prikolice različnih 
odpadkov, kjer ni manjkalo niti starega 
pohištva, nevarnih odpadkov, gum, pločevink, 
plastike ter železa.  
Po končani čistilni akciji pa so se zbrani lahko 
posladkali s priboljški iz žalske trgovine, za 
katere je poskrbela krajevna skupnost.

Danijela Pirman, 
predsednica sveta KS Žalna

Čistilna akcija v KS Žalna

OBČINA GROSUPLJE - OBČINSKI SVET
Na podlagi 18. člena Statuta Občine 
Grosuplje (Uradni list RS, št. 1/10) in 11. 
člena Odloka o nagradah in priznanjih 
Občine Grosuplje (Uradni list RS, št. 16/07) 
objavljamo

RAZPIS o nagradi in priznanjih 
Občine Grosuplje za leto 2011

 1. člen
Nagrade in priznanja se podeljujejo 
najzaslužnejšim posameznikom, podjetjem, 
zavodom, društvom in drugim organizacijam 
za uspehe in dosežke, ki imajo trajen pomen za 
razvoj, ugled in promocijo občine na javnem, 
kulturnem, gospodarskem, družbenem, 
znanstvenem, vzgojno-izobraževalnem, 
kulturnem ter drugih področjih.
Podeljena bodo naslednje nagrade in 
priznanja:
- NAGRADA OBČINE GROSUPLJE Z 
ZLATIM ZNAKOM OBČINE GROSUPLJE,
- PRIZNANJE OBČINE GROSUPLJE Z 
ZLATIM ZNAKOM OBČINE GROSUPLJE,
- PRIZNANJE OBČINE GROSUPLJE S 

SREBRNIM ZNAKOM OBČINE GROSUPLJE,
- PRIZNANJE OBČINE GROSUPLJE Z 
BRONATIM ZNAKOM OBČINE GROSUPLJE.

 2. člen
Nagrade in priznanja se podeljujejo enkrat 
letno, ob občinskem prazniku, 25. junija.
Podeli se največ ena nagrada Občine Grosuplje 
z zlatim znakom Občine Grosuplje, ki se sestoji 
iz: listine, zlatega znaka Občine Grosuplje in 
denarne nagrade. 
Denarna nagrada se podeli samo 
posameznikom. 
Komisija lahko odloči, da se denarna nagrada 
ne podeli. 
Pravne osebe, zavodi in druge organizacije 
prejmejo le listino in zlati znak Občine 
Grosuplje.
Podeli se lahko največ eno priznanje občine v 
obliki:
a.) listine in zlatega znaka Občine Grosuplje,
b.) istine in srebrnega znaka Občine Grosuplje,
c.) listine in bronastega znaka Občine Grosuplje.

 3. člen
Predlog za podelitev nagrade in priznanj 
lahko podajo občinska uprava, pravne osebe, 
zavodi, društva, krajevne skupnosti, druge 

RAZPIS o nagradi in priznanjih Občine Grosuplje za leto 2011

organizacije in skupnosti, politične stranke, 
člani občinskega sveta ter občani občine 
Grosuplje.
Predlog mora biti podan na predpisanem 
obrazcu, kjer morajo biti obvezno izpolnjeni 
vsi zahtevani podatki, ker bo v nasprotnem 
komisija takšno vlogo štela za nepopolno.
Predpisani obrazci bodo na voljo na 
vložišču Občine Grosuplje, Taborska cesta 
2 in na občinski spletni stani: http:/www.
grosuplje.si.
O podelitvi nagrade in priznanj bo odločal 
Občinski svet Občine Grosuplje na predlog 
Komisije za mandatna vprašanja, volitve in 
imenovanja.

 4. člen
Rok za oddajo pisnih predlogov z 
obrazložitvijo na predpisanih obrazcih je do 
srede, 25. maja 2011. Predloge posredujte 
na naslov: OBČINA GROSUPLJE, Taborska 
cesta 2, 1290 Grosuplje – s pripisom 
''Nagrade in priznanja''.

OBČINA GROSUPLJE, KOMISIJA ZA 
MANDATNA VPRAŠANJA, VOLITVE 
IN IMENOVANJA 
predsednik mag. Božo Predalič
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Javno komunalno podjetje Grosuplje je v 
letu 2010 izvajalo notranji nadzor v skladu s 
Pravilnikom o pitni vodi (Ur. l. RS, št. 19/04, 
35/04, 26/06, 92/06, 25/09) in Odlokom o oskrbi 
s pitno vodo na območju Občine Grosuplje 
(Uradni list RS št. 112/08), s katerim so 
natančneje opredeljeni načini oskrbe s pitno 
vodo ter pravice in dolžnosti uporabnikov in 
upravljavcev na območju Občine Grosuplje.
Notranji nadzor nad ustreznostjo pitne vode 
se je izvajal na območju Občine Grosuplje na 
vodovodnih sistemih Grosuplje, Podtabor, 
Šmarje Sap, Žalna, Sevnik in Velike Lipljene. 
Na območjih, kjer se izvaja lastna oskrba s 
pitno vodo iz zasebnih vodovodov, so notranji 
nadzor izvajali zasebni upravljavci vodovodnih 
sistemov.
V okviru notranjega nadzora so se opravljali 
sanitarno higienski pregledi vodovodov 
(zajetij, rezervoarjev, vodovodnih naprav, 
ožje okolice objektov), pregledi nekaterih 
kritičnih predelov vodovarstvenih pasov, 
terenske meritve in odvzemi vzorcev pitne 
vode za  mikrobiološke in fizikalno kemijske 
laboratorijske preskuse. 
Iz preglednice je razvidno, da je bilo v letu 
2010 v primerjavi z letom poprej manjša 
poraba v gospodinjstvih (1 %), medtem ko 
je prodaja sektorju gospodarstva narasla (8 
%). V občini Grosuplje se večina vode proda 
gospodinjstvom in sicer je njihov delež 83 %, 
delež prodane vode gospodarstvu je 17 %. 

Pregled prodaje vode v občini Grosuplje 
- diagram spodaj

Pooblaščena strokovna institucija, ki 
spremlja kvaliteto pitne vode v okviru 
notranjega nadzora na območju Občine 
Grosuplje, je Zavod za zdravstveno varstvo 
Ljubljana (ZZV Ljubljana). Ta opravlja 
preglede, odvzema vzorce in izdaja poročila 
o izidu mikrobioloških in fizikalno – kemijskih 
preiskavah pitne vode. Poročila so javne listine 
in so na vpogled pri upravljavcu vodovodnega 
sistema. V nadaljevanju so prikazani rezultati 
strokovnega pregleda ZZV Ljubljana.
V preglednici 1 je predstavljena izvedba 
mikrobioloških in kemijskih preiskav pitne 
vode po sistemih za leto 2010, v okviru katere 
je razvidno število odvzetih vzorcev in število 
neskladnih vzorcev po posameznih sistemih.

Preglednica 1:  Mikrobiološke in 
kemijske preiskave pitne vode po 
sistemih – notranji nadzor v letu 2010
(NA NASLEDNJI STRANI!)

Vodovod Grosuplje
Terenski pregled vodovoda je bil opravljen 
desetkrat (7 rednih in 3 izredni pregledi) in 
sicer: 3 - krat v suhem, stabilnem vremenu 
6 - krat v času močnejših padavin (dežja) in 
1- krat v času močnega sneženja.
V letu 2010 so bili vsi vodovodni objekti 
ob rednih pregledih vedno čisti in sproti 
vzdrževani, voda pa je bila vedno ustrezno 
klorirana. V času močnejših padavin se je 
vzdrževala vsebnost klora v pitni vodi tako, da 
so koncentracije prostega preostalega klora 

na črpališču znašale vsaj 0,3 mg/l pitne vode. 
Skozi celo leto je vodovod deloval nemoteno, 
vode je bilo dovolj. Zaradi sprotnega 
vzdrževanja in posegov na vodovodu 
(rekonstrukcijska dela, obnavljanje vodo-
vodnih objektov, naprav, zamenjave cevo-
vodov in druga dela) oskrba s pitno vodo ni 
bila  motena.

Mikrobiološko preskušanje:
Rezultati kažejo, da s Pravilnikom o pitni vodi, 
glede na preskušane parametre, v letu 2010, 
od skupaj odvzetih 39 vzorcev pitne vode  
nista bila skladna 2 vzorca. 
Eden neskladen vzorec pitne vode (zaradi 
ugotovljene prisotnosti koliformnih bakterij, 
bakterij Esherichia coli in preseženo število 
kolonij pri 36º C) je bil ugotovljen ob rednem 
pregledu (suhem stabilnem vremenu), pri 
katerem je bilo odvzetih 5 vzorcev pitne vode 
vzdolž celotnega vodovodnega omrežja.  
Neskladnost je bila ugotovljena pri končnemu 
uporabniku v naselju Sp. Duplice, kjer zaradi 
premajhne porabe vode prihaja tudi do 
zastajanja vode in posledično do velike porabe 
dezinfekcijskega sredstva (s terenskimi 
meritvami smo izmerili le 0,02 mg prostega 
preostalega klora/l pitne vode). Izveden je bil 
ukrep sistematičnega vzdrževanje prostega 
preostalega klora v priporočenih vrednostih 
in redno temeljito izpiranje končnega dela 
omrežja skozi zadnji hidrant v naselju Sp. 
Duplice, pred uporabnikom. Z izvajanjem 
omenjenih preventivnih ukrepov se je varnost 
pri uporabniku med letom zagotovila, kar je 
dokazala mikrobiološka skladnost pitne vode 
ob izrednem kontrolnem pregledu.
Eden mikrobiološko neskladen vzorec od 5-ih 
odvzetih vzorcev (ob 2. ciljnem spremljanju 
motnosti) je bil posledica neustreznega 
vzdrževanja internega vodovodnega omrežja 
v večjem šolskem objektu. V neskladnem 
vzorcu je bila ugotovljena prisotnost 
koliformnih bakterij.
Nosilcu dejavnosti v objektu je bilo 
posredovano navodilo za preventivno 
vzdrževanje internega vodovodnega omrežja. 
Po izvedbi ukrepov je ponovna mikrobiološko 
kontrolo  dokazali, da so bili le ti učinkoviti. 
   
Fizikalno kemijsko preskušanje: 
Rezultati kažejo, da od skupaj odvzetih 
23 vzorcev pitne vode,  ni bil skladen, z 
zahtevami Pravilnika o pitni vodi, 1 vzorec. 
Neskladen vzorec (zaradi ugotovljenega 
nesprejemljivega okusa in vonja pitne vode 
po zatohlem na odvzemnem mestu Spodnje 
Duplice), je bil ugotovljen ob 1. ciljnem 

Poročilo o kakovosti pitne vode 
v občini Grosuplje v letu 2010
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spremljanju motnosti in sicer v času 
močnejših padavin. Mikrobiološko je bila 
voda sicer skladna, prav tako tudi drug 
vzorec za fizikalno kemijsko preskušanje. 
Ker ob pregledu niso bile ugotovljene 
organoleptične spremembe pitne vode, 
se je ponovno vzorčilo na parameter vonj 
in okus. Ob izredni kontroli je bila voda 
skladna z veljavno zakonodajo. 

Vodovod Podtabor
Terenski pregled vodovoda je bil opravljen 
osemkrat (7 rednih pregledov in 1 izredni 
kontrolni pregled) in sicer: 
1 - krat v suhem, stabilnem vremenu in 
7 – krat v času močnejšega dežja.  
Skozi celo leto je vodovod deloval 
nemoteno, le ob večjem deževju se je 
na zajetju Curek in Borštnik pojavljala 
povišana motnost, ki je na zajetju Borštnik 
trajala od 2 do 8 dni, na zajetju Curek pa 1,5 
do 5 dni. Maksimalna vrednost motnosti 
v črpališču je dosegla celo vrednost 28,2 
NTU. V času povečane motnosti so bili 
izvedeni vsi v HACCP načrtu določeni 
preventivni ukrepe za zmanjševanje 
tveganja za zdravje uporabnikov. V 
primeru zakalitve omenjenih zajetij 
se izpad nadomesti s črpanjem vode v 
skupni zbiralnik Kobiljek iz vodovodnega 
sistema Grosuplje. V času najhujših 
padavin, od 19.9.2010 do 22.9.2010, je bil 
na območju oskrbe s pitno vodo iz sistema 
Podtabor uveden tudi preventivni ukrep 
prekuhavanja pitne vode za prehrambene 
namene.

Mikrobiološko preskušanje:  
Rezultati kažejo, da s Pravilnikom o pitni 
vodi, glede na preskušane parametre, v 
letu 2010, od skupaj odvzetih 29 vzorcev 
pitne vode  niso bili skladni 4 vzorci. 
Vsi štirje neskladni vzorci pitne vode 
(zaradi ugotovljenega preseženega 
skupnega števila bakterij pri 36ºC) 
so bili ugotovljeni ob treh pregledih 
(2 x v času pojava motnosti in 1 x v 
suhem stabilnem vremenu). Glede na 
celotno število odvzetih vzorcev pitne 
vode vzdolž celotnega vodovodnega 
omrežja in izmerjene vrednosti prostega 
preostalega klora je bilo ugotovljeno, da 
je vzrok neskladnosti iskati v internem 
vodovodnem omrežju velikega šolskega 
objekta. Po izvedbi priporočenih ukrepov 
v objektu šole in po izrednem kontrolnem 
mikrobiološkim preskušanju vzorcev 
pitne vode je bilo to tudi dokazano. 

Fizikalno kemijsko preskušanje: 
Rezultati kažejo, da so bili vsi odvzeti 
vzorci vode, za redne in občasne 
preskuse skladni z zahtevami Pravilnika 
o pitni vodi.

Vodovod 
Šmarje - Sap
Terenski pregled vodovoda je bil opravljen 
sedemkrat (4 redni pregledi in 3 izredni 
kontrolni pregled) in sicer: 
2 - krat v suhem, stabilnem vremenu 
4 - krat v času močnejših padavin (dežja) in 

1- krat v času močnega sneženja.
Sistem je skozi celo leto na splošno deloval 
nemoteno, v mesecu februarju pa je prišlo 
do 1 x pritožbe uporabnikov vode, da je 
voda motna. Nemudoma je bil izveden 
izreden pregled vodovoda. Kalnost pitne 
vode na zajetju Stavka je bila posledica 
močnega deževja in zdrsa zemljine v 
grapo proti omenjenemu zajetju. Glede na 
ugotovljeno situacijo so je zajetje Stavka 
takoj izključilo iz uporabe, pričela pa se 
je uporabljati le voda iz vrtine. Začasno 
je bil uveden tudi ukrep obveznega 
prekuhavanja pitne vode za prehrambene 
namene, celotno vodovodno omrežje pa 
je bilo temeljito sprano preko urejenih 
hidrantov. Do sredine leta se je podrobneje 
preverjala mikrobiološka skladnost pitne 
vode iz zajetja Stavka in ugotovili, da le ta 
ni skladna z veljavno zakonodajo, zaradi 
stalne prisotnosti koliformnih bakterij. 
Ob zagotavljanju ustrezne dezinfekcije 
pitne vode na omenjenem zajetju je bila 
kakovost vode kasneje ustrezna, kar 
se je ob pregledih tudi ugotovilo. Sicer z 
motnostjo na tem vodovodu to leto ni bilo 
težav. Zajetje Stavka se uporablja kot 
rezervno zajetje, stalno pa se uporablja 
voda iz vrtine.

Mikrobiološko preskušanje: 
Rezultati kažejo, da s Pravilnikom o pitni 
vodi, glede na preskušane parametre, v 
letu 2010, od skupaj odvzetih 23 vzorcev 
pitne vode  niso bili skladni 4 vzorci. 
Trije neskladni vzorci pitne vode (zaradi 
ugotovljene prisotnosti koliformnih 

>
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bakterij)  so bili ugotovljeni ob treh 
pregledih na zajetju Stavka, v času 
močnega deževja. Zajetje je bilo iz 
vodovoda večji del leta izključeno, 
kloriranje je bilo ustrezno.
Eden mikrobiološko neskladen vzorec 
od 4-ih odvzetih vzorcev (v času suhega  
stabilnega vremena) je bil posledica 
neustreznega vzdrževanja internega 
vodovodnega omrežja v gostinskem 
objektu. V neskladnem vzorcu je bilo 
ugotovljeno preseženega skupno število 
bakterij pri 36ºC. Upravljavec je, glede na 
skladnost pitne vode na celotnem omrežju, 
nosilcu dejavnosti v objektu posredoval 
navodila za preventivno vzdrževanje 
internega vodovodnega omrežja. 
Po izvedbi ukrepov, smo s ponovno 
mikrobiološko kontrolo,  dokazali, da so 
bili le ti učinkoviti. 

Fizikalno kemijsko preskušanje: 
Rezultati kažejo, da so bili vsi odvzeti 
vzorci vode, za redne in občasne preskuse, 
skladni z zahtevami Pravilnika o pitni vodi. 

Vodovod Sevnik
Terenski pregled vodovoda je bil opravljen 
sedemkrat in sicer: 
1 - krat v suhem, stabilnem vremenu in 
6– krat v času močnejših padavin. 
Vodovodni sistem se napaja z vodo iz 
zajetja Stavka, ki je občasno podvrženo 
tudi površinskemu vplivu. Na kvaliteto 
surove vode iz zajetja vplivajo predvsem 
močnejše deževne padavine, saj 
posledično povzročajo kalnost surove 
vode. Na sistemu se opravlja preventivno 
kloriranje pitne vode s plinskim klorom. 

Mikrobiološko preskušanje:  
Rezultati kažejo, da s Pravilnikom o pitni 
vodi, glede na preskušane parametre, v 
letu 2010, od skupaj odvzetih 21 vzorcev 
pitne vode  ni bil skladen 1 vzorec. 
Eden mikrobiološko neskladen vzorec 
od treh odvzetih vzorcev (v času suhega  
stabilnega vremena) je bil posledica 
neustreznega vzdrževanja internega 
vodovodnega omrežja v večjem 
stanovanjskem objektu. V neskladnem 
vzorcu je bila ugotovljena prisotnost 
koliformnih bakterij. Nosilcu dejavnosti 
v objektu so bila posredovana navodila 
za preventivno vzdrževanje internega 
vodovodnega omrežja. Po izvedbi ukrepov 
je ponovna mikrobiološka kontrola  
dokazali, da so bili le ti učinkoviti. 

Fizikalno kemijsko preskušanje:
Rezultati kažejo, da so bili vsi odvzeti 
vzorci vode, za redne in občasne preskuse, 
skladni z zahtevami Pravilnika o pitni vodi. 

Vodovod 
Velike Lipljene
Terenski pregled vodovoda je bil opravljen 
osemkrat (7 rednih pregledov in 1 izredni 
kontrolni pregled) in sicer: 
1 - krat v suhem, stabilnem vremenu 
6 - krat v času močnejših padavin (dežja) 
in 
1- krat v času močnega sneženja.
Sistem je v letu 2010 sicer deloval 
nemoteno, občasno je bil ustavljen le dotok 
vode v sistem zaradi povišane motnosti. 
Vode ni primanjkovalo. Ob koncu leta se je 
na vodovodu ugotovila sistemsko napako 
delovanja avtomatike zaznavanja vrednosti 
prostega preostalega klora v črpališču, 
napaka je bila takoj odpravljena. Zaradi 
omenjenega dezinfekcija pitne vode na 
omrežju ni bila vedno najbolj učinkovita, 
saj se je predhodno trikrat zapored 
ugotovili prisotnost bakterij Clostridium 
perfringens.

Mikrobiološko preskušanje:
Rezultati kažejo, da s Pravilnikom o pitni 
vodi, glede na preskušane parametre, v 
letu 2010, od skupaj odvzetih 24 vzorcev 
pitne vode  niso bili skladni 4 vzorci. 
V času 2. spremljanja motnosti (ob 
močnem deževju) od treh odvzetih  vzorcev 
pitne vode, ni bil skladen 1 vzorec, zaradi 
ugotovljenega preseženega skupnega 
števila bakterij pri 36º C. Neskladen 
vzorec je bil ugotovljen na odvzemnem 
mestu, kjer je bila v pitni vodi ugotovljena 
nižja vrednost prostega preostalega klora 
od vrednosti na ostalih dveh odvzemnih 
mestih – znak zastajanja vode v internem 
vodovodnem omrežju. Ob naslednjem 
pregledu, je bila v objektu, po izvedenih 
predlaganih ukrepih, ugotovljena 
mikrobiološka skladnost pitne vode.   
Ob 4. in 5. spremljanju motnosti (ob 
močnem deževju) in ob izredni kontroli 
je bila v pitni vodi ugotovljena prisotnost 
bakterij Clostridium perfringens (3 
vzorci od 8 odvzetih). Vzrok ugotovljene 
neskladnosti je bil kot že omenjeno ob 
vseh treh pregledih vedno posledica, 
nepravilnega računalniškega beleženja 
vrednosti rezidualnega klora v črpališču. Z 
vzpostavitvijo ustrezne dezinfekcije pitne 
vode, je bila voda, glede na preskušane 
mikrobiološke parametre, skladna z 
veljavno zakonodajo. 

Fizikalno kemijsko preskušanje: 
Rezultati kažejo, da so bili vsi odvzeti 
vzorci vode za redne in občasne preskuse 
skladni z zahtevami Pravilnika o pitni vodi.

Vodovod Žalna
Terenski pregled vodovoda je bil opravljen 
štirikrat (3 redni pregledi in 1 izredni 
kontrolni pregled) in sicer: 
1 - krat v času močnega sneženja in 
3 - krat v času daljšega deževja.  
Pitna voda je bila redno dezinficirana s 
primernimi koncentracijami klora. Vsi 
vzorci pitne vode, odvzeti na omrežju 
vodovodnega sistema so bili, glede na 
obseg opravljenih preskušanj, skladni z 
zahtevami Pravilnika o pitni vodi, razen en 
vzorec, katerega vzrok neskladnosti je bilo 
ne vzdrževanje internega vodovodnega 
omrežja v stanovanjskem  objektu. Z 
motnostjo na vodovodu ni bilo težav.

Mikrobiološko preskušanje:
Rezultati kažejo, da s Pravilnikom o pitni 
vodi, glede na preskušane parametre, v 
letu 2010, od skupaj odvzetih 11 vzorcev 
pitne vode  ni bil skladen 1 vzorec. 
Eden mikrobiološko neskladen vzorec od 
treh odvzetih vzorcev (v času močnega 
dežja ) je bil posledica ne vzdrževanja 
internega vodovodnega omrežja v 
stanovanjskem objektu. V neskladnem 
vzorcu je bila ugotovljena prisotnost 
koliformnih bakterij. Lastniku objekta so 
bila posredovana navodila za preventivno 
vzdrževanje internega vodovodnega 
omrežja. Po izvedbi ukrepov je bila 
izvedena ponovno mikrobiološka kontrola. 
Ukrepi so bili učinkoviti.

Fizikalno kemijsko preskušanje:
Rezultati kažejo, da so bili vsi odvzeti vzorci 
vode, za redne in občasne preskuse, glede 
na preskušane parametre, v letu 2010,  
skladni z zahtevami Pravilnika o pitni vodi.
Pri zagotavljanju kakovosti pitne vode 
se pričakuje in računa na sodelovanje 
vseh uporabnikov pitne vode, saj je 
stanje pitne vode odvisno od kakovosti 
vodonosnika, v katerem podzemna 
voda odteka proti zajetju. Za prihodnjo 
oskrbo z vodo je potrebno v čim večji 
meri zmanjševati obremenjevanje tal z 
različnimi onesnaževali na vseh področjih, 
kot so kmetijstvo, promet, urbanizacija, 
industrija ipd.
Za več informacij vabljeni na spletno stran 
Javnega komunalnega podjetja Grosuplje, 
http://www.jkpg.si. 

Grosuplje, marec 2011
 
Javno komunalno podjetje Grosuplje
Sandi Hribar, 
vodja sektorja za varstvo okolja
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Javno komunalno podjetje Grosuplje, 
d.o.o., je kot izvajalec javne službe dolžan 
najmanj enkrat na štiri leta odpeljati blato in 
komunalno odpadno vodo iz greznice in male 
komunalne čistilne naprave (v nadaljevanju 
MKČN). Dejavnost kot obvezno občinsko 
gospodarsko javno službo varstva okolja 
opredeljuje Zakon o varstvu okolja (Ur.l. RS, št. 
39/06, 70/08, 108/09), Pravilnik o metodologiji 
za oblikovanje cen storitev obveznih 
gospodarskih javnih služb varstva okolja (Ur.l. 
RS, št. 63/09), Pravilnik o odvajanju in čiščenju 
komunalne odpadne in padavinske vode (Ur.l. 
RS, št. 105/2002, 50/2004 in 109/2007) in Odlok 
o odvajanju in čiščenju komunalne odpadne in 
padavinske vode na območju občin Grosuplje, 
Ivančna Gorica, Dobrepolje (Ur. l. RS, št. 
112/2008, 1/2008, 118/2008).
JKP Grosuplje bo redno praznjenje greznic in 
MKČN pričelo izvajati spomladi 2011. Lastniki  
boste predhodno (vsaj 10 dni prej) pisno 
obveščeni o nameri prevzema blata oziroma 
komunalne odpadne vode. Če bo dostop do 
greznice onemogočen in JKP Grosuplje s 
svojim specializiranim vozilom ne bo moglo 
opraviti storitve, bomo praznjenje opravili z 
drugim manjšim vozilom po dogovoru. 

Lastniki greznic in MKČN boste lahko enkrat 
prestavili najavljeni datum za obdobje, ki ne 
bo smelo biti daljše od treh mesecev. O takšni 
nameri bo moral lastnik greznice ali MKČN 
pisno obvestiti JKP Grosuplje na obrazcu, ki 
bo del obvestila, ali po telefonu (01/ 788 89 24 
oz. 041 376 609) vsaj dva dni pred začetkom 
opravljanja storitve. V primeru, da se na 
obvestilo ne boste odzvali in storitve ne bomo 
opravili, vas bo pristojna inšpekcijska služba 
sankcionirala.    

 
V primeru, da se pojavi potreba po praznjenju 
greznice ali MKČN pogosteje kot na štiri leta, 
so lastniki dolžni o tem obvestiti JKP Grosuplje 
in naročiti praznjenje na tel. 01/ 788 89 24 
ali tako, da izpolnijo obrazec, ki se nahaja 
na spletni strani JKP Grosuplje pod rubriko 
»OBRAZCI« in ga pošljejo po elektronski pošti 
na naslov prevzemblata@jkpg.si. 
Praznjenje greznic in prevzem blata iz 
MKČN lahko na območju občin Grosuplje, 
Ivančna Gorica in Dobrepolje vrši samo 
JKP Grosuplje. Ostalim nepooblaščenim  
izvajalcem ni dovoljeno praznjenje greznic in 
prevzemanje blata iz MKČN. JKP Grosuplje 
bo blato iz pretočnih greznic  in MKČN, kot 
tudi komunalno odpadno vodo iz nepretočnih 
greznic, ustrezno čistilo na komunalni čistilni 
napravi v Ivančni Gorici.
Skladno s Programom odvajanja in 
čiščenja blata s pretočnih greznic, MKČN 
ter nepretočnih greznic na območju občin 
Grosuplje, Ivančna Gorica in Dobrepolje bo 
izvajalec javne službe izčrpal 2/3 blata, ostalo 
pa bo pustil v usedalniku. Preostala 1/3 blata  

bo služila kot osnova za takojšnje nadaljnje 
biološko razkrajanje organskih snovi, ki se v 
usedalniku blata izvajajo s pomočjo prisotnih 
mikroorganizmov.
Cenik storitev lahko dobite na naši spletni 
strani www.jkpg.si  pod rubriko »CENIKI«.           

Pretočna greznica in MKČN:
Osnova za obračun storitev prevzema in 
ravnanja z blatom iz pretočnih greznic in 
MKČN je prostornina usedalnika blata, 
merjena v m3, ki se določi ob prvem 
praznjenju. Prostornina usedalnika blata bo 
osnova za obračun naslednjih praznjenj.

Pretočne greznice
Pretočna greznica je gradbeni objekt za 
anaeorobno obdelavo komunalne odpadne 
vode, v katerem se komunalna odpadna voda 
pretaka iz usedalnega prekata v enega ali več 
prekatov za anaeorobno obdelavo odpadne 
vode, obdelana odpadna voda pa se na iztoku 
iz tega objekta običajno odvaja v okolje z 
infiltracijo v zemljo.

Mala komunalna 
čistilna naprava
Mala komunalna čistilna naprava je naprava 
za čiščenje komunalne odpadne vode z 
zmogljivostjo čiščenja, manjšo od 2000 
populacijskih ekvivalentov, v kateri se 
komunalna odpadna voda zaradi njenega 
čiščenja obdeluje z biološko razgradnjo na 
naslednji način:

•	 s prezračevanje v naravnih ali 
prezračevalnih lagunah v skladu s 
standardom SIST EN 12255-5,

•	 v bioloških reaktorjih s postopkom 
z aktivnim blatom v skladu s 
standardom SIST EN 12255-6,

•	 v bioloških reaktorjih s pritrjeno 
biomaso v skladu s standardom 
SIST EN 12255-7,

•	 z naravnim prezračevanjem s 
pomočjo rastlin v rastlinski čistilni 
napravi z vertikalnim tokom.

Lastniki MKČN morajo obvestiti JKP 
Grosuplje o začetku gradnje le-te, omogočiti 
pregled in prevzem MKČN pred zagonom 
in predati vso predpisano dokumentacijo o 
ustreznosti MKČN. Ob tem bi radi poudarili, 
da lahko lastniki MKČN zaprosijo za znižanje 
plačila okoljske dajatve. Več informacij vam je 

na voljo na naši spletni strani www.jkpg.si 
pod rubriko »ODPADNA VODA«.
Spomladi 2011 bo JKP Grosuplje pripravilo 
tudi seminar, na katerem bodo občanom 
predstavljene vse podrobnosti glede MKČN 
(zakonodaja, uporaba, vgradnja, dobavitelji…).

Nepretočna greznica:
Osnova za obračun odvedene in očiščene 
komunalne odpadne vode v nepretočno 
greznico je količina porabljene pitne vode v 
enem mesecu, merjena v kubičnih metrih 
(m3) po stanju vodomera. V primeru, da 

je vodomer v okvari, se obračuna za čas 
okvare poraba na osnovi povprečne porabe 
v preteklem letu. Če se poraba pitne vode 
ne ugotavlja z merjenjem odvzema pitne 
vode iz vodovodnega sistema, je osnova za 
obračun odvedene in očiščene komunalne 
odpadne vode v nepretočno greznico, število 
prebivalcev, ki imajo stalno prebivališče v tej 
stavbi. Pri tem se upošteva normirana dnevna 
poraba pitne vode, ki znaša 0,15 m3 na osebo. 
JKP Grosuplje mora v okviru javne službe, po 
predhodnem dogovoru z lastnikom, omogočiti 
redno praznjenje nepretočne greznice.

Nepretočne greznice
Nepretočna greznica je zgrajena kot 
neprepusten zbiralnik za komunalno 
odpadno vodo, iz katerega se odvaža 
komunalna odpadna voda v čiščenje oziroma 
obdelavo na komunalno čistilno napravo. 
Kot dokaz neprepustnosti greznice mora 
uporabnik predložiti ustrezen certifikat 
proizvajalca greznice o neprepustnosti ali 
test vodotesnosti. Neprepustnost greznice 
se lahko dokazuje tudi z računi dosedanjih 
praznjenj, katerih količina odpeljane vode se 
mora smiselno ujemati z obdobjem in količino 
porabljene pitne vode.
Lastnik nepretočne greznice mora 
neprepustnost greznice dokazati v roku 
enega tedna po opravljeni storitvi. Vso 
dokumentacijo mora lastnik poslati na sedež 
JKP Grosuplje  oziroma po elektronski pošti 
na prevzemblata@jkpg.si. V primeru, da 
tega ne stori, bomo greznico obravnavali kot 
pretočno.
Za vse podrobnejše informacije lahko obiščete 
našo spletno stran www.jkpg.si, nas pokličete 
ali pa nam pišete po elektronski pošti.

Javno komunalno podjetje Grosuplje

Obvestilo  o  praznjenju  pretočnih  in  nepretočnih greznic  
in prevzemu blata iz malih komunalnih čistilnih  naprav  
v  občinah Grosuplje, Ivančna Gorica in Dobrepolje

€/m3 (z vključenim DDV) Grosuplje Ivančna Gorica Dobrepolje

Prevzem blata 17,44 € 13,02 € 19,45 €

Ravnanje z blatom 7,67 € 7,67 € 7,67 €

SKUPAJ 1 m3 25,11 € 20,69 € 27,13 €
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Čistilna naprava Grosuplje je komunalna 
čistilna naprava (KČN). Zgrajena je bila leta 
1978. Zadnja rekonstrukcija je bila izvedena 
v letu 2002, ko so bile na vtoku vgrajene 
avtomatske grobe grablje. Do čistilne naprave 
vodi pretežno mešan kanalizacijski sistem. 
KČN Grosuplje je naprava z zmogljivostjo 
do 10.000 populacijskih enot (PE) in je na 
občutljivem območju. Čistilna naprava 
obratuje s primarno in sekundarno stopnjo 
čiščenja (mehanska in biološka stopnja).

Prispevno območje so naselja Grosuplje, 
Šmarje - Sap, Brezje pri Grosupljem, Brvace, 
Cikava, Sela pri Šmarju, Mali Vrh pri Šmarju, 
Veliki Vrh pri Šmarju, Sp. Slivnica, Tlake, 
Jerova vas, Perovo.

V letu 2010 se je na KČN Grosuplje očistilo 
3.885.000 m3 odpadnih voda. Naprava je 
obratovala skozi vse leto. Uporabnikom, ki 
niso priključeni na sistem javne kanalizacije, 
je bilo v letu 2010 zagotovljeno izvajanje 
obvezne občinske gospodarske javne službe 
varstva okolja na področju odpadnih voda. 
Odpadne vode in gošče teh uporabnikov, ki 
imajo greznice ali male komunalne čistilne 

naprave (MKČN), se je prevzelo in očistilo 
na KČN Ivančna Gorica, ki ima sprejemnico 
grezničnih gošč.
Iz preglednice je razvidno, da je bilo med letom 
izvedenih vseh dvanajst predpisanih meritev, 
katere kažejo, da je prišlo do prekoračitve 
parametrov na iztoku. Prekoračitev se je 
pokazala pri parametrih neraztopljene snovi, 
amonijevega dušika, kemijski potrebi po 
kisiku (KPK) ter biološke potrebe po kisiku 
(BPK5). 

Letni povprečni učinek čiščenja KČN 
Grosuplje je bil:

- po KPK  77,9 %,
- po BPK5 78,3 %,
- po celotnem fosforju 61,9 %,
- po celotnem dušiku 28,2 %.

Naprava je obremenjevala okolje čezmerno 
zaradi preseganja parametrov neraztopljene 
snovi, amonijevega dušika, KPK in BPK5. 
Do preseganja parametrov prihaja zaradi 
preobremenjenosti naprave z vidika hranil 
in tudi zaradi hidravlične preobremenjenosti, 
kar povzročajo tuje vode, ki udirajo v 
kanalizacijski sistem. 

KČN Grosuplje leži in zajema odpadne vode 
iz prispevnih območji, ki so opredeljena kot 
občutljiva območja in sicer kot občutljivo 
prispevno območje reke Krke, hkrati pa 
vodno območje Donave. Uredba o emisiji 
snovi pri odvajanju odpadnih voda iz 
komunalnih čistilnih naprav predvideva 
prilagoditev čiščenja odpadnih vod tako, 
da parametri komunalne odpadne vode ne 
presegajo mejnih vrednosti za terciarno 
čiščenje, t. j. postopek čiščenja odpadne 
vode, s katerim se dosega eliminacija 
dušika in fosforja. Če upoštevamo tudi te 
zahteve, čistilna naprava okolje čezmerno 
obremenjuje tudi pri parametru celotnega 
dušika in celotnega fosforja.  KČN Grosuplje 
terciarne stopnje čiščenja še nima. Glede 
na rezultate meritev, zakonodajo in 
monitoring stanja površinskih in pitnih vod 
v občini Grosuplje, se je v letu 2010 pričelo 
projektiranje razširitve oz. rekonstrukcije 
obstoječe KČN Grosuplje z dograditvijo 
terciarne stopnje čiščenja. Projektiranje bo 
zaključeno v letu 2011. Občina Grosuplje 
obenem vodi tudi postopke za pridobitev 
kohezijskih sredstev iz fondov Evropske 
skupnosti za njeno izgradnjo.

Poročilo o učinkovitosti čiščenja odpadnih 
vod na območju občine Grosuplje v letu 2010

Naziv 
parametra   Mejna 

vrednost Št. vzorčenja Povprečna 
vrednost

  1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12

Temperatura dotok / 10,8 10,0 11,4 12,5 15,4 16,7 20,1 17,0 16,8 15,0 10,8 11,2 14,0

  iztok   10,3 10,6 11,6 13,0 16,2 19,6 20,6 18,8 17,1 15,2 9,9 10,2 14,4

pH dotok / 8,2 7,5 7,5 7,8 7,8 7,9 7,8 7,7 7,8 7,7 7,7 8,2 7,8

  iztok   7,8 7,8 7,8 7,8 8,0 8,0 8,1 8,1 8,0 8,0 8,0 8,2 8,0

Neraztop. sn. dotok / 104 160 472 366 312 186 1336 828 244 142 188 178 376,3

(mg/l) iztok 35 31 42 69 22 19 17 10 14 10 10 60 79 31,3

Amonijev dušik dotok / 16,8 13,9 14,8 12,1 15,4 14,5 17,4 10,6 14,1 10,2 6,5 9,5 12,98

(mg/l) iztok 10 15,4 9,0 16,5 11,1 13,1 14,1 16,5 9,5 14,9 8,1 6,7 10,0 12,08

KPK dotok / 265 333 655 380 477 286 1550 780 414 203 193 221 480

(mg/l) iztok 110 78 99 276 65 67 55 44 39 50 30 90 167 88

(%) učinek   71 70 58 83 86 81 97 95 88 85 53 24 77,91 

BPK5 dotok / 110 200 280 180 260 110 300 290 140 64 64 75 173

(mg/l) iztok 20 24 48 160 18 17 11 16 10 10 LOD 29 55 33

(%) učinek   78 76 43 90 93 90 95 98 95 98 55 27 78,35 

Celotni fosfor dotok / 3,8 3,9 6,8 7,9 6,8 5,3 36,8 6,7 6,2 6,7 2,1 2,3 7,94

(mg/l) iztok   1,9 2,1 4,1 1,8 3,6 4,2 2,1 1,7 3,1 3,7 1,6 1,7 2,63

(%) učinek   50 46 40 77 47 21 94 75 50 45 24 26 61,86 

Celotni dušik dotok / 22 22 25 21 24 21 37 20 21 16 11 14 21,2

(mg/l) iztok   19 14 20 13 17 15 19 12 17 9 10 13 14,8

(%) učinek   14 36 20 38 29 29 49 40 19 44 9 7 28,22 

V spodnji preglednici so prikazani podatki o meritvah na vtoku in iztoku iz KČN Grosuplje.

>
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Priporočila lastnikom objektov 
za vzdrževanje hišnega 
vodovodnega omrežja
Javno komunalno podjetje Grosuplje priporoča 
uporabnikom pitne vode iz javnega vodovoda, da 
redno vzdržujejo svoja interna hišna vodovodna 
omrežja in tako poskrbijo, da ne bo prihajalo do 
nepotrebne neskladnosti pitne vode. 
Hišno vodovodno omrežje zajema cevovod, 
opremo in naprave, ki so vgrajene med 
vodomerom vgrajenim v vodomernem jašku 
in mesti uporabe pitne vode. Hišno vodovodno 
omrežje, vključno z mesti uporabe (pipe) je 
treba redno in pravilno vzdrževati. Vodovodni 
priključek od odcepa na glavnem vodu do 
vodomera pa je dolžan vzdrževati izvajalec 
javne službe in se obračunava po posebni tarifi 
»Vzdrževanje hišnega priključka«.
Voda naj na vsaki pipi pred prvo uporabo tega 
dne teče vsaj 2 minuti (curek naj bo enakomeren, 
srednje jakosti, debelosti svinčnika) oziroma 
toliko časa, da se temperatura vode na pipi 
ustali. Vsaj enkrat na 14 dni je potrebno na vseh 
pipah sneti in očistiti mrežice ali druge nastavke. 
Čiščenje pomeni spiranje z vodo, ki teče po tem 
sistemu in po potrebi odstranjevanje vodnega 
kamna. Na mestih, kjer voda v omrežju zastaja, 
naj se izvaja tedensko izpiranje do stabilizacije 
temperature vode. Evidentirati je treba slepe 
rokave in jih odstraniti. Do takrat je treba enkrat 
na teden spirati vodo iz slepih rokavov. 
Vir: IVZ RS

Pri zagotavljanju kakovosti voda se pričakuje 
in računa na sodelovanje vseh uporabnikov 
tako pri porabi pitne vode, kot tudi pri 
odvajanju odpadnih voda.

V čim večji meri je potrebno zmanjševati 
obremenjevanje tal z različnimi onesnaževali 
na vseh področjih, kot so kmetijstvo, 
promet, urbanizacija, industrija. Veliko 
pa lahko prispevamo tudi k zmanjšanjem 
onesnaževanja voda pri vsakodnevnih 
gospodinjskih opravilih, na način, da 
zmanjšamo porabo čistilnih sredstev ter 
vestnim ločevanjem odpadkov. Na tak način 
na čistilno napravo in njen vodonosnik ne 
bo prispelo, kar tja ne sodi, posledično pa 
bomo izboljšali tudi stanje površinskih in 
pitnih voda. Uporabniki, ki odpadne vode 
odvajajo preko greznic in malih komunalnih 
čistilnih naprav, pa lahko k varstvu okolja 
prispevate z rednim čiščenjem  usedalnikov 
blata in sodelovanjem z Javnim komunalnim 
podjetjem, ki zagotavlja obvezno občinsko 
gospodarsko javno službo varstva okolja. 
Za več informacij vabljeni na spletno stran 
Javnega komunalnega podjetja Grosuplje, 
http://www.jkpg.si. 

Grosuplje, marec 2011

Javno komunalno podjetje Grosuplje
Sandi Hribar, vodja sektorja za 
varstvo okolja

Za učinkovito delovanje čistilnih 
naprav, greznic in varstvo okolja, lahko 
poskrbite predvsem na način, da v WC 
školjke in druge odtoke NE mečete, 
kar tja ne sodi.  To so:

- razne krpe in tkanine,
- osvežilni robčki (ki v vodi ne 

razpadejo),
- palčke za ušesa,
- damski vložki in tamponi,
- lasje,
- razni drugi odpadki,
- jedilno in drugo olje (oddajte 

ga v CERO Špaja dolina ali 
ob organiziranem zbiranju 
nevarnih odpadkov v vašem 
kraju),

- ostanki hrane (oddajte jih v 
zeleni zabojnik za biološke 
odpadke), 

- razna čistila in dišave (uporaba 
naj bo v zmernih količinah, ali 
se jim celo odpovejte),

- strupi.

WC školjka ni koš za smeti!

Namig:

Nevladne organizacije končno uspele 
z Zakonom o prostovoljstvu. Zakon je 
bil namreč brez glasu proti potrjen 
v državnem zboru. Zakon postavlja 
okvire prostovoljskega dela, določa 
pravice in obveznosti prostovoljcev in 
prostovoljskih organizacij ter določa 
ukrepe za spodbujanje prostovoljstva. 
Pri oblikovanju zakona in lobiranju 
za čim ugodnejše rešitve je aktivno 
sodeloval tudi CNVOS. 

V četrtek, 3. 2. 2011, je Državni zbor brez 
glasu proti potrdil Zakon o prostovoljstvu, 
za sprejem katerega so si nevladne 
organizacije prizadevale že od leta 2004. 
Zakon opredeljuje prostovoljsko delo kot 
brezplačno aktivnost posameznika, ki jo 
ta opravlja v dobro drugih ali v splošno 
družbeno korist. Če prostovoljec dela v 
prostovoljski organizaciji, z njo sklene 
ustni ali pisni dogovor, ki opredeljuje 
mentorstvo, usposabljanje, povrnitev 
stroškov itd. Prostovoljec, ki dela v 
prostovoljski organizaciji najmanj 24 ur 

letno, ima pravico do povrnitve stroškov 
prehrane in prevoza ter materialnih stroškov. 
O opravljenem prostovoljskem delu mu 
organizacija izda potrdilo, kar je še posebej 
pomembno za mlade prostovoljce pri iskanju 
zaposlitve. 
Organizacija, ki organizira in izvaja 
prostovoljsko delo, se lahko vpiše v vpisnik 
prostovoljskih organizacij. Z vpisom dobi 
obveznost evidentiranja prostovoljcev in 
letnega poročanja o številu opravljenih 
prostovoljskih ur, na drugi strani pa pridobi 
pravico uveljavljanja prostovoljskega 
dela kot lastnega materialnega vložka pri 
razpisih, uveljavljanja stroškov vodenja 
prostovoljcev kot upravičenih stroškov 
programov in projektov, prav tako pa so 
za prostovoljske organizacije na razpisih 
rezervirana določena sredstva. Dodatne 
ukrepe bo določila strategija spodbujanja 
prostovoljstva, ki mora biti sprejeta v treh 
letih od uveljavitve zakona. 
Zakon predstavlja nov korak k spodbudnemu 
pravnemu okviru za delovanje nevladnih 
organizacij. Ministrstvo za javno upravo je 
že večkrat napovedalo, da se bo v letu 2011 

Sprejet Zakon o prostovoljstvu 
lotilo še zakona, ki bo enotno opredeljeval 
nevladne organizacije, ki delujejo v javnem 
interesu. 
Tudi Univerza za tretje življenjsko obdobje 
Grosuplje se želi uvrstiti med nevladne 
organizacije, ki delujejo na področju 
prostovoljstva, in zato poziva vse, ki bi se 
nam radi pridružili: 

STOPITE IZ VRSTE IN POSTANITE 
PROSTOVOLJEC!

KDO JE LAHKO PROSTOVOLJEC?
- Kdor se odloči podarjati 

svoje talente in ve, kaj želi 
delati!

- Komur so samozaupanje, 
spoštovanje, solidarnost, 
sposobnost videti nemoč 
drugega in mu pomagati – 
prioriteta v življenju!

- Kdor je del svojega prostega 
časa pripravljen darovati 
drugim!

Prijave in informacije: UTŽO 
Andreja Smolič - 031 321 030

>
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Desetega marca je v Družbenem domu 
v Grosupljem poslanec Državnega zbora 
Anton Colarič skupaj s Socialnimi demokrati 
občine Grosuplje organiziral poslanski 
večer, katerega osrednji gost je bil minister 
za delo, družino in socialne zadeve Ivan 
Svetlik. Poslanski večer je potekal v obliki 
javne tribune. Njegov osnovni namen pa je bil 
seznaniti občane s trenutno najbolj vročima 
političnima temama, to je s  pokojninsko 
reformo in z Zakonom o malem delu. 
Po uvodni predstavitvi, v kateri je minister 
poudaril predvsem pozitivne plati tako 
pokojninske reforme kot zakona o malem 
delu, se je kljub skromni udeležbi med 
prisotnimi razvila zanimiva razprava. Bile 
so predstavljene tudi manj lepe plati obeh 
zakonov.  Razpravljavci so si bili enotni 
v stališču, da je pokojninska reforma 
potrebna ter da je potrebno urediti področje 
študentskega oz. malega dela. Do razhajanj je 
prihajalo predvsem pri načinu, kako to storiti. 
Nasprotniki predlagane pokojninske reforme 
so predvsem poudarili, da socialni dialog ob 
pripravi predloga ni bil dovolj učinkovit in 
da mnenja nekaterih socialnih partnerjev, 

predvsem sindikatov, niso bila upoštevana. 
Zato predlagana pokojninska reforma 
največje breme prelaga na pleča najšibkejših, 
to je delavcev, ki so delali v najtežjih pogojih in 
ne bodo zaradi izčrpanosti sposobni izpolniti 
zahtevanih upokojitvenih pogojev. Ti bodo ob 
predčasni upokojitvi kaznovani z malusi, ki 
jim bodo zniževali že tako nizko pokojnino. Z 
zakonom o malem delu pa se ne strinjajo, ker 

Minister Svetlik v Grosupljem
uvaja še dodatno obliko tako imenovanega 
prekomernega dela oziroma negotove 
oblike zaposlitve, ki bo nelojalna konkurenca 
zaposlitvam za določen in nedoločen čas.
Navzoči na poslanskem večeru oz. javni tribuni 
so tako dobili na vpogled obe plati medalje, 
zato bo njihova odločitev na referendumih, ki 
so pred nami, toliko lažja.
Franci Zorko

V sredo, 23. 3. 2011, je v Družbenem 
domu v Grosupljem potekala okrogla 
miza na temo Zakona o malem delu. 
Okroglo mizo, ki so se je udeležili tako 
predstavniki iz mladinskih organizacij, 
političnih krogov kot tudi strokovnjaki 
s področja delovne zakonodaje, sta 
organizirala  Študentski klub Groš in 
spletna stran Zelnik.net. Povezovala jo 
je ga. Tina Jaklič.
Na okrogli mizi so svoja stališča 
predstavili Zoran Kotolenko z 
Ministrstva za delo, družino in 
socialne zadeve, Žan Mahnič iz 

Slovenske demokratske mladine, 
Zlatko Hernčič kot predstavnik Zveze 
svobodnih sindikatov Slovenije, Jernej 
Vrtovec iz Mlade Slovenije, Marko 
Kastelic iz Mladega foruma Socialnih 
demokratov, Borut Cink iz Mladih 
liberalnih demokratov, Gašper Kokot 
iz Združenja za odgovorno prihodnost 
vseh generacij in Marko Funkl iz Gibanja 
za dostojno delo in socialno družbo. 
 
Med udeleženci okrogle mize je potekala 
žgoča razprava o tem, kaj pravzaprav  
Zakon o malem delu prinaša, kakšen je 

“Kaj prinaša Zakon o malem delu?”
njegov namen in kaj sploh malo delo je. 
Vsak obiskovalec pa si je ob tem lahko 
ustvaril svoje lastno mnenje.
Bogati razpravi so nato sledila še 
mnenja obiskovalcev, ki so predstavili 
svoje videnje sistema malega dela in 
udeležencem okrogle mize zastavili še 
nekaj dodatnih vprašanj.
Končani okrogli mizi je sledil kratek 
klepet ob prigrizku, vsem udeležencem 
okrogle mize pa je bilo v zahvalo 
izročeno tudi simbolično darilce.

Jana Roštan, Študentski klub Groš



april / 4  - 201016 Grosupeljski odmevistran za politiko

Na skupščini DeSUS so nekaj pesmi  zapele pevke ŽPZ Lastovke (foto Marjan Trobec).

Skupščina …
V petek, 25. marca, je Občinski odbor DeSUS 
Grosuplje sklical redno letno skupščino 
v gostilni Krpan, na kateri so podali vsa 
potrebna poročila za preteklo leto in 
sprejeli program dela. Začele pa so jo pevke 
Ženskega pevskega zbora Lastovke pod 
vodstvom Mojce Intihar, ki so na začetku 
zapele tri vesele pesmi, na koncu pa še dve 
ob prisotnosti predsednika Erjavca, ki je 
skupščino zamudil zato, ker je bil pred tem 
na podobni skupščini na Ptuju.
Lansko leto je bilo po poročilu predsednice 
Valentine Vehovec zelo delavno in uspešno. 
Organizirali so več srečanj, izletov in drugih 
dogodkov, ki so »odmevali« tudi v medijih. S 
takimi dogodki so pridobili precej novih članov. 
Še največ dela in uspeha so imeli na lokalnih 
volitvah, na katerih so nastopili s kompletno 
listo in županskim kandidatom. V občinski 

svet sta izvoljena dva svetnika, Valentina 
Vehovec in Marjan Trobec, sodelujejo pa tudi v 
več občinskih odborih. Tako imajo svoje člane 
v komisijah in odborih (komisija za volitve 
in imenovanja, odbor za gospodarstvo in 
kmetijstvo ter komisija za poimenovanje ulic). 
Pomembno funkcijo zaseda prav tako njihov 
član in županski kandidat Milan Vehovec.
V poročilu o financah so povedali, da je bilo 
vseh prihodkov nekaj nad 2500 €, zato so 
tudi razpoložljivim sredstvom primerno 
varčevali skozi celo leto in si večje predvolilne 
kampanje niso mogli privoščiti. Nadzorni 
odbor pod vodstvom Jožeta Mišigoja pa je 
ugotavljal, da je bilo poslovanje skladno z 
veljavnimi zakoni in pravili.

… in volitve
15. marca pred štirimi leti so se v občini 
Grosuplje prvič srečali na kandidacijski 

Volilna skupščina 
Občinskega odbora 
DeSUS Grosuplje
Skupščine so se udeležili poleg članov tudi gostje iz Ivančne Gorice s predsednico Mileno 
Vrenčur, predsednik pokrajinske konference Ljubljana Pavle Brglez in predsednik stranke 
DeSUS Karel Erjavec. Valentina Vehovec še naprej ostaja predsednica.

Jože Miklič
konferenci stranke DeSUS. Na ustanovnem 
sestanku je bilo vseh članov 11 in so skoraj 
vsi dobili kakšno zadolžitev. Z leti se je 
članstvo povečevalo, zato so tudi organe 
oziroma funkcije v občinskem odboru stranke 
dopolnjevali.
Na tej skupščini so ponovno izvolili 
za predsednico Valentino Vehovec, za 
podpredsednika Jovana Markova, za 
sekretarko Anico Zupančič, v izvršni odbor 
pa Andreja Rudolfa, Antona Lisca, Martina 
Metelka, Antona Rauha, Stanislava Sklepiča,  
Franca Rabiča in Petra Lobiča. V nadzorni 
odbor so bili soglasno izvoljeni Jože Mišigoj, 
Erika Jaklič in Mirko Tibavt. 
Tudi v prihodnje bodo v stranki poleg rednih 
dejavnosti namenili veliko časa druženju 
in delovnim srečanjem v prostorih stranke 
na Kolodvorski ulici v Grosupljem ter se 
informirali o najnovejših dogajanjih na državni 
in občinski ravni.

Pavle Brglez, predsednik PK Ljubljana.
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Pohvale in vizija
Na začetku svojega nagovora je predsednik 
stranke DeSUS Karel Erjavec pohvalil delo 
občinskega odbora pod vodstvom Vehovčeve 
in vsem čestital za izvolitev. Stranka je tako 
v občinskem kot državnem prostoru postala 
pomembna, še posebej pa s svojim socialnim 
programom, ki ni pod vplivom kapitala. 
Na državni ravni ima stranka organizirano 
trenutno 202 občinska odbora, kar pomeni, 
da so organizirani že skoraj po vsej Sloveniji, 
saj je po novem skupaj 211 občin. Ob lokalnih 
volitvah se je tudi na državni ravni bistveno 
povečalo članstvo. V stranko se včlanjujejo 
tudi mlajši člani, tako na občinski kot državni 
ravni, za kar Erjavec meni, da je dobro, saj 
je nujno, da skupaj oblikujejo tako socialno 
državo, ki bo reševala medgeneracijske 
probleme. S takimi izhodišči pripravljajo tudi 
kongres, ki ga bodo imeli letos v jeseni, in na 
katerem bodo skušali odgovoriti na vsa odprta 
vprašanja v Sloveniji, ki jih ni malo. 

Tak kapitalizem mladim 
(in ostalim) ne prinaša nič 
dobrega
Nadalje predsednik Erjavec pravi: Kaj lahko 
mladi pričakujejo od te mlade države, kaj vsi 
ostali? Imamo hudo gospodarsko, finančno, 
a še posebej veliko moralno krizo v državi, 
saj takega kapitalizma, kot ga imamo zdaj 
pri nas, v Evropi ne poznajo. Ker je živel kar 
precej časa v Belgiji, iz osebnih izkušenj ve, 
kako je tam. Takega izkoriščanja delavcev v 
tujini ne poznajo. Če delodajalec ne plačuje 
redno delavcev, izgubi licenco in je ne bo nikoli 
več dobil nazaj. Tak kapitalizem, kakršnega 
imamo zdaj pri nas, je bil morda samo še v 
času Charlesa Dickensa. Če samo pogledamo 
finančne trike Vegrada, SCT-ja ali Merkurja, 
meni, da to ni spodobno za neko moderno 
socialno državo.
Stranka se je morda v preteklosti ukvarjala 
bolj s pokojninami, zdravstvom in socialo. 
Danes širi obzorje svojega delovanja tudi zato, 
ker se ji podpora zvišuje in ima v članstvu 
močne potenciale, ki jih lahko izkoristi, da 
bi z delom in razmišljanjem odgovorili na 
izzive časa. Brez zaposlovanja, proizvodnje in 
učinkovitega gospodarstva država ne more 
dobro delovati. A prav na teh področjih se v 
zadnjih dveh letih in celo več nič ne premakne. 
Namesto da bi država odpirala nova delovna 
mesta, kot na primer z gradnjo železnic in 
hidroelektrarn, ljudi odpuščajo, kar posredno 
vpliva tudi na dotok denarja v državno blagajno. 
Po njegovem vseh težav s pokojninsko, 
zdravstveno in še kakšno drugo reformo ne 

bodo rešili. Te reforme v bistvu samo znižujejo 
že pridobljene pravice posameznim skupinam 
ljudem, kar ne bi smel biti osnovni namen 
delovanja družbe, temveč nasprotno – pravice 
bi morali pravično obdržati na dovolj visoki 
ravni za vse ljudi enako. Tako pa že desetletja 
govorimo o problemu zastarelih železnic, 
slabo izkoriščeni luki Koper, premajhnih 
energetskih kapacitetah, a smo zato 
pripravljeni nasedati raznim manipulacijam, 
ki pa jih v ozadju močno podpirajo različni 
lobiji, ki ne želijo sprememb, temveč lagodno 
živijo na obstoječem. 
Dokler ne bo poskrbljeno za podjetniško 
infrastrukturo, da bi omogočila delovanje 
takim sposobnim ljudem, kot so Boskarol, 
Jakopin in še več drugim, toliko časa ti ljudje 
pri nas ne bodo odpirali novih obratov. Še več! 
Nevarno je celo, da jih bodo zaprli pri nas in odšli 
tja, kjer bodo lahko ustvarjali. Ob vsem tem pa 
imamo pri nas prav dušečo administracijo, ki 
močno ovira, da bi se podjetniki odločali za 
nove programe in tako posredno odpirali nova 
delovna mesta. Za mnoge dejavnosti traja 
pridobivanje dokumentacije tudi po več let 
in mnogi posli v tem času padejo v vodo. Če 
pa nekaterim slučajno uspe, da se prebijejo 
skozi vso »papirologijo«, pa ne dobijo kredita. 
Začaran krog! 
Posebno poglavje v tej slabi slovenski zgodbi 
pa so banke, ki so popolnoma nekontrolirano 
podpirale razne tajkunske zgodbe. Po 
podatkih Narodne banke je bilo na primer 
samo lani v davčne oaze (Lichtenstein, Ciper 
…) nakazanih 350 mio €. Politika pa se ukvarja 
z obrobnimi problemi, namesto da bi sledila 
novim trendom razvoja in podpirala nove ideje 
in projekte.  
V takih okoliščinah se mnogo govori o paktu 
stabilnosti, ampak le - če bomo podprli 
pokojninsko in še nekatere druge reforme.

Proti pokojninski reformi!
V stranki DeSUS so zato proti pokojninski 
reformi, saj še politično izrazoslovje ne sledi 
resnici. Če se bo na račun upokojencev 
privarčevalo 250 mio €, ne morejo upokojenci 
dobiti večje, temveč manjše pokojnine, čeprav 
minister Svetlik zatrjuje, da bodo upokojenci 
dobili višje pokojnine. Predsednik Erjavec 
temu ne verjame in ne verjame niti temu, da je 
takšno priporočilo prišlo iz Bruslja. 
Podobno je z davčno zakonodajo, saj se 
davki pobirajo samo pri nekaterih, zdaj pa 
se ukvarjajo s sprejemanjem zakonodaje, ki 
bo ogrozila še tistih nekaj dobrih ustvarjenih 
odnosov med ljudmi.
Vse to se pozna tudi v čedalje večjem 
socialnem razslojevanju slovenskega ljudstva. 

Velike probleme povzročajo razni lobiji in 
omrežja.  Nekateri so z izčrpavanjem podjetij 
poceni pobrali nekdanjo družbeno lastnino  
in si gradili gradove in razne vile ob morju 
in drugih prestižnih mestih. Zato v Sloveniji 
skoraj nimamo več srednjega razreda. Imamo 
le nekaj elit, vsi ostali pa preživljamo čas zgolj 
za preživetje. 
Naslednje leto bo zato odločilo, koga voliti. 
Razlika je, koliko je poslancev v državnem 
zboru, ali imaš večino, ali je nimaš, (pa čeprav 
si v koaliciji - o.p.). Od politike pa je odvisno 
življenje, ker nam kroji naše življenje. V naši 
družbi je vse polno anomalij - kot primer, 
ko se pri nas nekateri sprašujejo, ali je 
Thaler bil v prekršku, ker se je dogovarjal 
za podkupnino, ali novinar, ki ga je na skrivaj 
snemal. Nekateri utajijo visoke zneske 
davkov, pa se jim nič ne zgodi. Nekateri pa 
so kaznovani za prekrške smešno majhnih 
vrednosti. 
Zakaj je treba podaljšati delavno dobo, če 
imamo več kot 130.000 nezaposlenih, od tega 
30 % starejših od 50 let in 30 % mladih, ki 
iščejo prvo zaposlitev? Ali naj se stari iztrošijo 
do konca in nikoli ne dosežejo upokojitve? 
Mladi, ki so se izšolali, kar je tudi nekaj stalo 
(10 % BDP!), pa dela nimajo! Nekdo, ki se do 
35 leta ne bo privadil na katero koli delo, ne 
bo nikoli dober delavec. »Tisti, ki so pametni, 
bodo odšli v tujino, ampak bodo za nas za 
vedno izgubljeni.« 
Leta 2000 je bila pokojnina 75 % povprečne 
plače v Sloveniji - lani je bila le še 59 %. Kje je 
pravičnost v naši državi?    
Leta 2009 nam je BDP padel za 10 %, kar 
pomeni, da imamo v slovenskem proračunu 
za približno 4 milijarde € manj denarja zaradi 
stečajev, o katerih vsak dan poslušamo. Zato 
stalno poslušamo o potrebnih reformah, da 
bomo pred tujino obdržali dobre bonitete 
za zadolževanje. Naša prihodnost pa ni v 
tem, da bi se lahko zadolževali. V Grčiji, ki 
smo ji pomagali z garancijo za 350 mio €, je 
povprečna pokojnina 1200 €, pri nas pa 570 
€. Pa Ircem smo pomagali, pa Portugalcem, 
Špancem ...  bomo pomagali?    
Predsednik Erjavec na splošno ocenjuje, 
da razmere v Sloveniji še niso tako kritične, 
da se ne bi dale rešiti, le filozofijo je treba 
spremeniti.

Karel Erjavec: DeSUS ne 
podpira pokojninske reforme
Predsednik DeSUS Karel Erjavec o razmerah v državi in neuspešnih reformah sedanje vlade.

Jože Miklič
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»EU raste, Slovenija še vedno 
v krču krize. Kje so rešitve?«
Grosuplje, 11. aprila 2011 - Družbeni dom: Javna tribuna SDS ob obisku poslanske skupine v (nekdanji) občini Grosuplje.

Dr. Peter Verlič je kot poslanec in župan gostil del poslanske skupine SDS, ki 
je obiskala vse tri občine (Dobrepolje, Ivančna Gorica in Grosuplje) v nek-
danji občini Grosuplje. Obisk se je začel že dopoldne s predstavitvijo občine 
in v iskanju razvojnih možnosti oziroma že kar konkretnih projektov, ki naj 
bi se uresničevali v prihodnjih letih: športni park Sončni dvori, »center ob 
Taborski«, »bus 3G« in razširitev kapacitet zdravstvenega doma). Na terenu 
pa so med drugim obiskali Mestno knjižnico Grosuplje, kjer jih je sprejela 
direktorica knjižnice Roža Kek. V tej skupini so bili poleg župana dr. Verliča 
in podžupanov Dušana Hočevarja in Iztoka Vrhovca še direktor občin-
ske uprave mag. Mitja Pleterski, dr. Aleksander Zorn, poslanec dr. Vinko 
Gorenak, poslanec Marjan Bezjak, Milenko Ziherl in podsekretar poslanske 
skupine Gregor Štrubelj.
V poznem popoldnevu pa so oblikovali javno tribuno z naslovom »EU 
raste, Slovenija še vedno v krču krize. Kje so rešitve?« Na njej so poleg dr. 
Verliča sodelovali poslanka Alenka Jeraj ter poslanca (in podpredsednik 
stranke) Zvone Černač in dr. Vinko Gorenak, dejavno pa je v javni tribuni 
sodeloval tudi strokovnjak na področju financ Andrej Šircelj, ki je zdaj tudi 
predsednik odbora za finance pri SDS. Med znanimi obrazi »v parterju« 
smo opazili župana  Ivančne Gorice Dušana Strnada in župana Škofljice 
Ivana Jordana, pa še nekaj poslancev iz SDS.
Podpredsednik SDS Zvone Černač je med drugim še posebej izpostavil, da 
se kriza v drugih državah že umirja, pri nas pa se vlada ne odziva pravo-
časno ali pa vleče nepravilne poteze. Žal, je vlada gluha za opozorila opo-
zicije, kar je ravno obratno, kot je bilo na začetku postavitve vlade Janeza 
Janše, ki je povabila tudi opozicijo k sodelovanju, a se le-ta ni odzvala. Po 
drugi strani pa se ustanavljajo »paradržavne« institucije, ki so bolj same 

sebi namen. Ni konkretnih projektov za pridobivanje novih delavnih mest 
ob ogromni številki brezposelnih. Svoje razmišljanje pa je zaključil, da je 
Slovenija velika država po možnostih, a ima to nesrečo, da nima dobrega 
upravljanja. Tudi zato so (dan pred javno tribuno je bil namreč referendum 
o malem delu!) vladi slovenski volivci pokazali rdeči karton.
Poslanka Alenka Jeraj se je bolj osredotočila na socialne teme in kot glavni 
problem izpostavila prav to, da se o delu sedanje vlade največ sliši prav s 
socialnega področja, namesto da bi se pogovarjali drugi ministri, ki ima-
jo na primer v rokah gospodarstvo in ki lahko kratkoročno in dolgoročno 
vplivajo na razvoj. Zato je tudi pokojninska reforma kvazi reforma, ki samo 
zaostruje neke pogoje, sama po sebi pa ne daje nobenih rešitev. Švedska 
je na primer sprejemala pokojninsko reformo 15 let, pri nas bi jo pa radi 
speljali v enem letu! Dokler ne bo dela za nezaposlene, predvsem pa za 
mlade, lahko delovno dobo podaljšujemo v nedogled, pa se v državi social-
no stanje ne bo izboljšalo. Podobno je tudi z družinskim zakonom, ki sploh 
nima nobenega vpliva na izboljšanje finančne gospodarske slike. Prav tako 
je problematičen predlog sedanje štipendijske politike, ki bo nekaterim 
omogočil, da bodo dobili več štipendij, nekdo pa nobene. Žal, bodo s tem 
najbolj prizadeti mladi iz socialno šibkih okolij.
Dr. Vinko Gorenak se je dotaknil področja pravosodja, ki ima še vedno ogro-
mne zaostanke, kar močno slabi delovanje države, in seje, ki je bila naslednji 
dan, na kateri so poslanci SDS predlagali, da se javno odprejo vsi dokumenti 
o prodaji orožja, ki so bili izdani po 15. 5. 1990, ko je nastopila Peterletova 
vlada, saj te teme prihajajo na dan vedno kakšno leto pred volitvami.
»O krizi se govori v Grčiji, na Irskem, Portugalskem, morda še v Španiji in 
pri nas,« je dejal mag. Andrej Šircelj, ki je v nadaljevanju povedal, kako se 
je povečala zadolženost Slovenije v zadnjih nekaj več kot dveh letih. Le-ta 
je znašala ob koncu leta 2008 7,3 milijard € in se je bivša vlada zadolžila za 
1 milijardo €. Zdaj znaša letni javnofinančni primanjkljaj 2 milijardi, ki sta 
porabljeni v prazno, skupni dolg pa znaša 13 milijard. Čez leto in pol se bo 
povečal na 16 milijard €, k temu pa bo treba prišteti še obresti, ki jih bodo 
plačevale prihodnje generacije. Gospodarska rast je pri nas samo 1,2 % 
in je med najnižjimi v Evropi. K temu  je omenil še popolno blokado bank 
zaradi stečajev tajkunskih podjetij, ki pa s tem ovirajo razvoj gospodarstva. 
Ugotovitev javne tribune SDS je, da pri nas pod vodenjem sedanje vlade 
ne vemo, kam bi šli. Težko in odgovorno početje pa bo tudi za priho-
dnjo vlado, ki bo morala predvsem ob zmanjševanju dolgov poskrbeti 
tudi za zaposlovanje, kot je ugotavljal mag. Andrej Šircelj. Nova vlada se 
bo morala soočiti z vprašanji, kako ustvariti okolje, da bodo majhna in 
srednja podjetja začela delati in dosegati višje rezultate in da bodo več 
investirala in več zaposlovala. Poleg varčevanja bo morala optimizirati 
tudi ministrstva in javno upravo.  
Jože Miklič 
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organizira, 

v sredo, 18. maja 2011 
ob 19.00 uri, 

v Družbenem domu Grosuplje,  javno tribuno z naslovom 
Gospodarstvo s slovenskimi vrednotami 

– temelj prihodnosti
Osrednji gost javne tribune bo g. Ivo Boscarol, direktor in lastnik svetovno 

prepoznavnega podjetja Pipistrel d.o.o. iz Ajdovščine.
Ivo Boscarol je za svoje delo dobil več nagrad, med drugimi najvišje priznanje Mednarodne 
letalske zveze FAI diplomo Paula Tissandierjaa prispevek k razvoju letalstva. V letu 2007 
je Pipistrelovo letalo Pipistrel Virus S-wing zmagalo na natečaju Nase za osebno letalo 
prihodnosti, leta 2008 pa zmagalo na tekmovanju pod okriljem NASE  Letalo Pipistrel 
Apis  je doseglo 10 svetovnih rekordov po kriterijih Mednarodne letalske zveze FAI. 

Vljudno vabljeni!

Spremembe in 
dopolnitve Zakona 

o kmetijsko 
gozdarski zbornici

Nova Slovenija je vložila pobudo 
za začetek postopka za vložitev 
sprememb in dopolnitev Zakona o 
kmetijsko gozdarski zbornici Slovenije. 
V skladu z zakonom nam je predsednik 
Državnega zbora razpisal  60-dnevni 
rok, da zberemo 5000 podpisov 
podpore za vložitev zakona v Državni 
zbor RS. Rok za zbiranje podpisov je 
začel teči v ponedeljek, 21. marca in se 
konča 19. maja 2011. 
Vabimo občanke in občane, prijatelje in 
podpornike ter vse tiste, ki podpirate 
spremembo zakona, da se temu 
povabilu odzovete in na sedežu upravne 
enote v času uradnih ur uredite svoj v 
podpis v podporo zakonu.

Obrazec lahko pošljete na tajništvo 
stranke NSi, Cankarjeva c. 11, 1000 
Ljubljana, ali pa na sedež občinskega 
odbora NSi Grosuplje, Kolodvorska 2.

Občinski odbor NSi Grosuplje

Dan odprtih vrat v Avtovalu
V soboto, 9. aprila, so v avtohiši Avtoval, 
d.o.o., kot že več let zaporedoma, pripravi-
li dan odprtih vrat, na katerem so pokaza-
li nekaj novosti. Med njimi sta dva motorja 
BMW - 2600 GT in 2600 GTL, ki sledita so-
dobnim trendom motoristične tehnike. GTL 
je luksuzna različica in nudi vrhunske udob-
nosti, GT pa je športna touring različica.

Vrata za goste so tega dne odprli že ob 10. 
uri dopoldne, odprta pa so bila vse do po-
znega popoldneva, saj so poslali skoraj 900 
vabil vsem svojim strankam - motoristom.

Sicer pa so dnevi odprtih vrat v Avtova-
lu namenjeni druženju motoristov, ki so 
pretežno njihove stranke, ter uvod v novo 
motoristično sezono. Pri tem je treba pose-
bej povedati, da so na njihovem parkirišču 
organizirali tudi trening varne vožnje pod 
vodstvom Andreja Brulca iz Avtošole Brulc 
Grosuplje in Sama Repa s Policijske aka-
demije Tacen. 

Avtohiša, ki je poleg prodaje avtomobilov 
hkrati največji »motorrad center« v Slove-
niji, ima tudi dober servis za vsa ta vozila. 
Lastnik Tone Valentinčič pa s svojo zapo-
sleno družino v tej hiši tudi skrbi, da imajo 
vsi zaposleni dovolj dela.

Naj pa še povemo, da ima Avtoval najdalj-
še izkušnje z avtomobili in motorji BMW, 
oziroma najdlje sodeluje s proizvajalci teh 
vozil. Za svoje goste so tudi poskrbeli, da 
niso bili ne žejni ne lačni.

Jože Miklič
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V soboto, 12. 3. 2011, je v prostorih gasilnega 
doma potekal občni zbor društva.
Udeležilo se ga je 76 starejših gasilcev in 
veliko povabljenih gostov. To so bili župan dr. 
Peter Verlič, predsednik KS Janez Tomažin, 
predstavnika GZ Grosuplje Tadej Garbas 
in Majda Kastelic, Ana Fabjan – DU, Sonja 
Boh – Društvo podeželskih žena Grosuplje 
Sončnica, Katja Bricelj - TD, gospod župnik 
dr. Bojan Korošak, iz sosednjih društev 
predsednik in poveljnik PGD Škofljica in 
PGD Lipoglav, 2 člana prijateljskega društva 
Kebelj s Pohorja.
Mlajši člani gasilci pa so imeli pred tem že 
svoj občni zbor.
Vse prisotne je pozdravil predsednik 
PGD Šmarje - Sap Janez Pezdirc in začel 
omenjeni občni zbor s predlogom za delovno 
predsedstvo. Občni zbor je vodil Anton 
Kastelic, člana pa sta bila Helena Vidic in 
Andrej Štefančič.

Občni zbor je potekal po dnevnem redu. 
Poročila smo podali predsednik, poveljnik, 
predsednica komisije za članice, predsednik 
mladinske sekcije, predsednik veteranov, 
nadzorni odbor in druge komisije društva.
Ves čas se je v dvorani vrtel film o delovanju 
društva v zadnjih letih. Ob koncu so gostje 
čestitali društvu za vse opravljeno delo, 
uspehe na tekmovanjih, za dobro vodenje 
društva. Predsednik se je zahvalil in poudaril, 
da so bili vseh 130 let člani društva pogumni 
in pridni, vedno pripravljeni pomagati človeku, 
prijatelju, sosedu ali pa neznancu, ko je rabil 
pomoč. 
Društvo je na koncu podelilo priznanja za 
10, 20, 30 in 60-letno delovanje v društvu. 
Priznanja za 60 let so dobili Anton Škerjanc, 
Anton Ferbežar in Anton Gačnik. Priznanje 
gasilca veterana je dobil Anton Kastelic z Vel. 
Vrha.
Priznanje društva za odziv na poziv je dobil 

Cene Habič, saj se je v letu 2010 vedno 
odzval klicu na pomoč. Posebno zahvalo je 
dobilo tudi dvanajst članov, ki se je novembra 
nesebično odzvalo ob prometni nesreči.
Društvo se pripravlja na 130-letnico delovanja. 
V juniju bo proslava, vse sile bomo usmerili 
tako, da bo to nekaj lepega za naš kraj. Ob 
tem dogodku bomo dobili novo vozilo. Gasilci 
smo kar precej lastnih sredstev namenili za 
nakup, del sredstev pa je gasilcem namenila 
tudi občina, saj bo gasilcem še vedno iz 
proračuna kljub varčevanju zagotavljala 
sredstva za zaščito in reševanje v enaki meri 
kot doslej. To je zagotovil dr. Peter Verlič. Za 
dobro upravljanje tega vozila bo organizirano 
dodatno izobraževanje, v programu je še 
delo z mladimi in priprave na tekmovanja ter 
vzdrževanje doma in opreme. 
Po končanem uradnem delu je sledila 
pogostitev in klepet članov.
Marjeta Zoran

130. občni zbor PGD Šmarje - Sap

Posebno zahvalo je dobilo tudi dvanajst članov, ki so se novembra nesebično odzvali ob prometni 
nesreči.

Del zbranih članov in članic PGD Šmarje - Sap na 130. občnem zboru.

Priznanje društva za odziv na poziv je dobil 
Cene Habič, saj se je v letu 2010 vedno odzval 
klicu na pomoč. 
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Četrtega marca je bil za poliške gasilce poseben dan. Že 
sedemnajstič so se zbrali pionirji in mladinci na zboru mladih. 
Zbor je vodila mladinka Karmen Kastelic. Po prebranih poročilih 
Jana Turka in Gašperja Štrublja o delu v lanskem letu, so 
predstavili tudi obširen plan za letošnje leto. Podeljene so bile 
tudi bronaste, srebrna in zlate značke. Zbora mladih se je kot 
predstavnica mladinske komisije GZ Grosuplje udeležila Klavdija 
Perko. Poročilo o delu mladih je kasneje na občnem zboru 
prebrala Tanja Vidic. 

Občni zbor PGD Polica, 4. 3. 2011
Ob 19. uri se je zbralo ostalo članstvo PGD Polica na že 86. občnem zboru. 
Po prebranih poročilih in planu za letošnje leto so bila podeljena priznanja. 
Med dobitniki je treba posebej omeniti člane veteranske tekmovalne 
desetine, ki društvo na tekmovanjih zastopa že 10 let. V desetini je v 
desetih letih sodelovalo 16 članov pod vodstvom štirih mentorjev. Prejeli 
so društveno priznanje z željo, da nas zastopajo še naprej. GZ Grosuplje so 
zastopali Božo Perko, Franc Skubic in Dragica Poreber.
Majda Kastelic 

V PGD Grosuplje zdaj že tradicionalno poskrbijo, da članice 
povabijo na praznovanje materinskega dne 25. 3., ki ga pri nas 
(ponovno) praznujemo šele po osamosvojitvi Slovenije. 
To pot so v goste povabili podpredsednico LDS in občinsko svet-
nico Zdenko Cerar, doma iz Grosupljega, ter mlado pravnico 
Tino Baloh, doma iz Šmarja - Sapa, bolj znano kot dolgoletno 
(18 let) bobnarko v grosupeljskem orkestru Glasbene šole. 
V začetku je vse navzoče žene in matere pozdravil predsednik 
PGD Grosuplje Iztok Vrhovec, Zdenka Cerarjeva pa je sicer na 
začetku omenila, da ta praznik izhaja iz krščanskega prazno-
vanja Marijinega oznanjenja, a je nato bila tema bolj usmerjena 
na 8. marec - dnevu žena in k borbi žensk v zgodovini in danes 
za emancipacijo in enakopravnost v družbi. 
Tina pa je z računalniško projekcijo predstavila svoje popo-
tovanje po Kolumbiji. Država leži severozahodno v Južni Ameriki 
in meji na Karibsko morje, na vzhodu na Venezuelo, na jugo-
zahodu pa na Brazilijo. Svoja bogata doživetja je še posebej 

Praznovanje materinskega dne v PGD Grosuplje

zanimivo opisala pri popotovanju v skupini skozi džunglo ter 
s srečanjem s tamkajšnjo civilizacijo, ki jo mora zahodnjaško 
razvajen človek sprejeti brez predsodkov, če želi preživeti.  JM
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Na letošnjem programsko volilnem 
občnem zboru Območnega združenja 
veteranov vojne za Slovenijo, ki združuje 
veterane občin Grosuplje, Ivančna Gorica 
in Dobrepolje, so  temeljito pregledali 
prehojeno pot v preteklem mandatnem 
obdobju. S ponosom so ugotavljali, da 
so uresničili vse zastavljene cilje. Še 
posebej so ponosni, da jim je uspelo 
pričeti prenašati pozitivno izročilo 
osamosvojitvene vojne tudi na mlajše 
generacije. Da so na pravi poti, so potrdili 
v svojih pozdravnih nagovorih tudi 
predstavniki drugih veteranskih združenj. 
Kritični pa so bili do poizkusov razbijanja 
enotnosti veteranske organizacije z 
ustanavljanjem nove, ki ima vse preveč 
politična obeležja. Izvolili so tudi novo 
predsedstvo in za predsednika ponovno 
izbrali Borisa Peterko.

Novoizvoljeno predsedstvo se je zbralo 
na svoji seji v mesecu marcu, na katerem 
so pričeli spreminjati usmeritve zbora v 
konkretne naloge. Ena najpomembnejših 
bo dostojna obeležitev 20. obletnice 
vojne za Slovenijo. Nadaljevali bodo s 
prenašanjem izročil osamosvojitvene 
vojne ter predvsem širjenja in spodbujanja 
domoljubja pri mlajših generacijah. Skrb 
za ohranjanje zdravja svojih članov bo 
ena od pomembnejših nalog. Zato bodo 
kot doslej skrbeli za različne oblike 
športno rekreativnega udejstvovanja 
svojih članov. Še naprej bodo občutljivi 
za socialne težave in probleme svojih 
članov ter jim pri tem nudili potrebno 
pomoč. Odločno pa se bodo zavzeli tudi 
za ohranitev pridobljenih pravic članov, 
ki niso nikakršen privilegij, ampak le 
skromna oddolžitev za žrtve, napore in 
odločnost obraniti Slovenijo in prispevati 
k njeni osamosvojitvi. Tudi na seji 
predsedstva se je pokazala neomajna 
enotnost, ko gre za uresničevanje ciljev 
organizacije, čeprav so njegovi člani 
značajsko zelo različni in pripadajo 
različnim političnim opcijam ter 
svetovnonazorskim prepričanjem. 
  
Franci Zorko

Prenašati 
pozitivno izročilo 
osamosvojitvene 
vojne na mlajše 
rodove je 
najpomembnejša 
naloga

Utrinka s seje predsedstva OZVVS.
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To pot so se tudi v Gasilski zvezi Grosuplje prvič 
odločili, da prepustijo vodenje občnega zbora 
gasilkam. Vodila ga je Majda Kastelic (Polica), 
v predsedstvu pa sta bili še Zala Kadunc 
(Grosuplje) in Metka Perko (Čušperk). Zapisnik 
je pisal tajnik zveze Božo Knez (Grosuplje).
V poročilih, ki so jih podali predsednik Andrej 
Bahovec, poveljnik Janez Pezdirc, blagajnik Franc 
Skubic, vodja komisije za delo z gasilkami Majda 
Kastelic, predsednik komisije za delo z veterani 
Anton Krašovec, za mladinsko komisijo Monika 
Kastelic, so našteli vsa prizadevanja gasilcev 
na različnih področjih, ki so jih organizirali (od 
intervencij do izobraževanja, vaj, tekmovanj, 
skrbi za osnovna sredstva in gasilsko opremo, 
vključevanje mladih, druženje in organizacijo 
veselic). A ker smo večinoma o tem v Grosupeljskih 
odmevih že pisali, tako o delu gasilske zveze 
kot o posameznih gasilskih društvih, tega ne bi 
ponavljali. Naj le ponovimo, da so društva uspešno 
intervenirala v vseh 43 intervencijah, med 
katerimi so bile največje ob neurju s točo junija 
v Grosupljem, poplavah v septembru in največji 
prometni nesreči v Sloveniji doslej na avtocesti.
S tem naj opozorimo, da je bilo posredovanje 
v poplavah v dveh najbolj kritičnih dneh tako 
obsežno, da bi jih lahko ponazorili s primerjavo 
približno 100 običajnih intervencij, saj so občani 
na pomoč klicali iz številnih krajev, še posebej 
v dolinskih predelih občine. Glede zbranih 
sredstev prek gasilske zveze pa naj zapišemo, da 
se je zbralo nekaj manj kot 250 tisoč € - večina so 
to sredstva iz občinskega proračuna. Moramo pa 
dodati, da poleg sredstev, ki jih gasilci prejmejo 
iz proračuna, požarnih taks in še nekaterih 
drugih virov, zelo velika sredstva zberejo sami z 
raznimi delovnimi akcijami, veselicami, delitvijo 
koledarjev, »usmeritvi« 0,5 % dohodnine in 
podobnimi nabiralnimi akcijami. Večino teh 
sredstev nato porabijo za nabavo in vzdrževanje 
gasilske opreme ter gradnjo in obnovo gasilskih 
domov, v katerih se odvijajo še številne druge 
dejavnosti – od volitev, kulturnih dogodkov, 
dejavnosti krajevnih skupnosti, pa do druženja 
vaščanov, mladine in podobnih namenov.  
Prav tako zdaj ne bi podrobno pisali o načrtih, 
saj bo za to med letom dovolj priložnosti. Naj 
povemo le, da so prihodki načrtovani v višini 
272.247 €, za redno dejavnost bo namenjenih 
88 tisoč €, za investicijsko vzdrževanje 33 tisoč 
€, za nove investicije 128 tisoč €, med glavnimi 
investicijami pa je nabava novega gasilskega 
vozila GVC 16/25 za PGD Šmarje - Sap, ki letos 
praznuje 130 let delovanja.
Župan dr. Peter Verlič je ob zahvali gasilcem 
za vsa pretekla posredovanja v intervencijah 
povedal tudi, da je v Državnem zboru vložil 
poslansko vprašanje ministrici za obrambo, kaj 
naj bi ponudili še društvom ob avtocestah, da bi 
bila še bolje pripravljena. Srečal pa bi se rad v 
kratkem tudi z vsemi gasilskimi društvi v občini.

Občni zbor gasilske zveze Grosuplje
V soboto, 26. marca, se je zbralo vodstvo Gasilske zveze Grosuplje z vodji komisij in odborov ter s predstavniki iz vseh 18 prostovoljnih 
gasilskih društev v zvezi in večina tečajnikov, ki so lani opravili izpite za gasilske častnike na rednem občnem zboru zveze. Poleg naštetih 
so se ga udeležili še predstavniki sosednjih gasilskih zvez Dobrepolje, Škofljica, iz regije in hkrati predstavnik Gasilske zveze Slovenije tov. 
Henigman, oba podžupana Dušan Hočevar in Iztok Vrhovec ter župan dr. Peter Verlič.     Jože Miklič

Prejemniki gasilskega čina gasilski častnik.

Občni zbor GZ Grosuplje so to pot vodile članice: delovna predsednica Majda Kastelic (PGD Poli-
ca), članici pa Metka Perko (PGD Čušperk) in Zala Kadunc (PGD Grosuplje). 

Predsednik Andrej Bahovec.Poveljnik Janez Pezdirc.Župan dr. Peter Verlič.
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Člani Študentskega kluba Groš smo ob 
materinskem dnevu organizirali dobrodelni 
projekt Groševe mamice in Groševi očki, 
s katerim smo želeli finančno pomagati 
študentskim družinam. V okviru projekta so 
se na razpis lahko prijavile mamice študentke 
ali očki študentje, ki imajo stalno bivališče na 
območju upravne enote Grosuplje.
Vzgoja otroka ni enostavna, tudi če imamo 
ustrezne »materialne« pogoje (svoje 
stanovanje, redno službo …), toliko bolj 
zahtevna pa je, če se otrok rodi mlademu 

Darilni boni za Groševe 
mamice in Groševe očke

študentskemu paru. S prihodom novega 
družinskega člana se namreč povečajo 
tudi finančni stroški, zato smo se člani 
Študentskega kluba Groš odločili, da bomo 
mladim družinam pomagali tudi finančno.
Vse študentske družine, ki so se prijavile na 
razpis in so izpolnjevale zahtevane pogoje, smo 
tako razveselili z darilnimi boni v vrednosti 100 
€, ki so unovčljivi v eni izmed otroških trgovin. 
Prepričani smo, da jih bodo mlade študentske 
družine kar najbolje izkoristile.
Jana Roštan, Študentski klub Groš

Zima je za skavte čas zimovanj! Takole 
opisujemo svoja doživetja:

Volčiči: Preselili smo se v Butale… ker v 
Butalah življenje ni vsakdanje! Tam nas 
je slovesno sprejel sam župan Butal in 
nam razkazal to majhno, vendar izvirno 
vas, kjer ni nikoli dolgčas. Dogajalo se 
je marsikaj. Izdelovali smo butalčke – 
kopitljačke, splezali na Butalski Triglav in 
na lastnih rokah občutili reko Butalščico. 
Imeli smo butalske olimpijske igre, ki 
slovijo po najbolj smešnih in nenavadnih 
disciplinah. Z dobro hrano sta nas 
razvajali kuharici Mici in Genovefa, ki 
sta znali povedati mnogo zanimivega, 
saj v Butalah živita že leta. Ob koncu 
smo se pri maši zahvalili Bogu za najbolj 
butalsko zimovanje.

Četa: Poprijeli smo za nahrbtnike in se 
z avtobusom odpeljali v Liboje, ki nas je 
odložil ob vznožju hriba, od koder smo 
pešačili do cerkve sv. Neže. Nastanili 
smo se v župnišču. Ker je bil že večer, 
smo povečerjali in se igrali. V soboto po 
budnici smo takoj odšli na telovadbo. 
Sledil je zajtrk in dolg pohod po okolici. 
Postali smo stezosledci, opazovali smo 
sledi in iskali pot do različnih točk. Po 
končanem pohodu nas je čakalo kosilo. 
Po krajšem počitku je sledilo ocenjevanje 
nalog na pohodu, postavljanje bivakov, 
večerja in spanje. V nedeljo smo 
dopoldne preživeli ob iskanju sledi živali 
in skavtskih igrah, ocenjevanju sob in po 
kosilu odšli k sv. maši, pri kateri smo 
tudi  sodelovali. Nato smo spakirali in 
pospravili sobe. Spustili smo še zastavo 
in se poslovili. Bilo je super!

Klan: Letos smo ob koncu zimskih 
počitnic klanovci odšli na zimovanje 
na Vipavski Križ. Pridružili so se nam 
še skavti iz Loške doline in Brezovice. 
Naša tema so bile tri skavtske kreposti 
- dolžnost do bližnjega, dolžnost do 
Boga in dolžnost do domovine. Dolžnosti 
so ponazorile knjige Mali princ, Sveto 
pismo in Prešernovi Soneti. Dogajanje 
so spretno vodili in organizirali 
voditelji. Razdelili so nas v mešane 
skupine. Spoznavanje in prijateljevanje 
so popestrile številne aktivnosti 
(fotoorientacija, potep in iskanje 
prenočišča, šport, spoznavni večer, 
zabavni večeri, razne igrice). Po štirih 
dneh smo zimovanje zaključili z mašo. 

Skavti, Meta Travnik

Zimovanja

Presenetljiv filmski večer
Pri tabornikih se je začelo spet na polno dogajati. V petek, 18. 2. 2011. so imeli naši 
starejši člani (12 let in več) filmski večer s presenečenjem. Vsi so se veselili gledanja 
filmov pozno v noč, niso pa vedeli, da jih čaka malce drugačna zabava. Nekje na 
sredini gledanja filma so bili naši mladi taborniki poslani na nočno orientacijo, na 
kateri pa so se prav tako zelo zabavali, morda še celo bolj kot ob gledanju filma. 
Z veseljem lahko rečemo, da se nihče ni izgubil in so vsi prišli nazaj živi in zdravi.

Zabava za pridne
Vikend, od 19. – 20. 2. 2011, je bil za nekatere člane rodu Louis Adamič poseben. Vodniki 
in vodstvo rodu smo bili nagrajeni za svojo pridnost in dobro delo. V okolici vasice Mali 
Lipovec (pri Žužemberku) se je odvijal motivacijski vikend našega društva. Za večino 
se je stvar začela in končala že v soboto, nekateri pa smo bili na kraju dogajanja malce 
dlje. Sobota je bila, kot že rečeno, glavni dan dogajanja.  Poudarek je bil na igri in 
skupinskemu delu, predvsem pa je šlo za to, da se zabavamo in se sprostimo. Vodnikom 
in vodstvu smo želeli dati nekaj mladostnega zagona in motivacije, da bomo tudi drugo 
polovico taborniškega leta vestno opravljali svoje naloge. Naše delo je prostovoljno in 
zato je prav, da se včasih tudi malce nagradimo. Vodstvo in vodniki, v večini gre pri nas 
za iste ljudi, smo nepogrešljiv del društva, naše delo pa je pogostokrat tudi naporno, 
vendar ga vseeno v večini opravljamo z veseljem.
Peter Virant
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Zima, zima bela
V decembru nas je razveselil prvi sneg 
in od takrat pa do danes se je tgodilo že 
marsikaj zanimivega, razburljivega in 

zabavnega pri grosupeljskih tabornikih. 
Decembra smo imeli, v prostorih 
grosupeljske knjižnice, tradicionalno 

predbožično čajanko, na kateri so nas 
zabavali naši člani s svojimi izvirnimi 
in fantastičnimi nastopi. Po koncu vseh 
nastopov je sledilo prijetno druženje 
ob čaju in raznovrstnih prigrizkih, proti 
koncu druženja pa smo se tudi obdarili v 
duhu prihajajočih praznikov. Čajanka je 
bila nekakšen zaključek koledarskega 
leta za tabornike, saj smo nato odšli 
na zaslužene novoletne počitnice. Po 
praznovanju novega leta smo se vrnili 
na sceno in konec januarja organizirali 
pohod na magdalensko goro z baklami. 
Po pravici rečeno je bil odziv manjši od 
pričakovanega, vendar pa nas to ni zmotilo. 
Vsi, ki smo se odpravili na nedeljsko 
rekreacijo smo se imeli ekstremno dobro 
in se zelo zabavali. Prepričali smo se o 
tem, da ima noč svojo moč, poseben čar 
pa ji dodajo goreče bakle, ki pričarajo 
pravljično vzdušje. Zime še ni konec in 
obetajo se nam še novi projekti, med njimi 
bo prav gotovo najbolj zanimivo zimovanje 
na Pokljuki, ki se vrača po nekaj letih, 
imeli pa ga bomo skupaj s taborniki iz 
Cerknice, prav tako zabavna akcija bo tudi 
motivacijski vikend za vodstvo in vodnike 
in še mnogi drugi zabavni in zanimivi 
projekti. Lep taborniški pozdrav.
Peter Virant

Večer spominov in iskanja najstarejše slike Šmarja
V gostilni Majolka so v posebni sobi v okviru KS Šmarje - Sap in ob sodelovanju Turističnega 
društva Šmarje - Sap organizirali »iskanje« najstarejše fotografije. Ob priložnostni razstavi v 
tem prostoru se je ob kozarčku posedla pestra druščina, večina starejših Šmarcev in Šmar-
čank, pa tudi Sapljank in Sapljanov, ki še živijo, ali pa so nekoč živeli v teh vaseh. Spregovorili 
so o svojih spominih. Brane Petrovič jih je z digitalno kamero pospremil v zgodovino, saj bodo 
iz teh zapisov lahko tudi mladi nekoč brali, da so imeli že pred davnimi leti lesen vodovod, pa 
prvo požarno brambo v naši občini in še vrsto drugih zanimivosti.
Jože Miklič   

V mesecu januarju smo otroci iz vrtca 
Zvonček v Žalni poskrbeli za ptice pozimi.
V okviru natečaja »Modri Jan« smo 
prejeli posamezne dele za leseno ptičjo 
hišico, ki smo jo najprej sestavili, nato pa 
pobarvali s prstnimi barvami in okrasili s 
semeni. Pri tem je vsak otrok iz skupine 
pokazal svoj delček ustvarjalnosti. 
Dokončano ptičjo hišico smo skupaj 
odnesli v naravno okolje in tako pticam 
ponudili varno zavetje.
Otroci so ob tem pokazali velik čut in 
pozitiven odnos do živali, hkrati pa tudi 
vsak dan spremljamo dogajanje v ptičji 
hišici.
Ana, Mateja
in otroci iz skupine Zajčki

Majhna hišica, 
veliko zavetje
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Iz Ljubljane na 
podeželje
Ljubljančanka Ksenija Rebeka Matkovič 
se je pred kakšnimi dvanajstimi leti 
preselila z družino v svojo hišo na Vrh 
nad Želimljami, Grosupeljčani pa jo kar 
pogosto slišimo od lanskega 1. marca 
na Radiu Zeleni val kot voditeljico 
raznovrstnih oddaj – od jutranjih (za 

prebujanje), zabavnih, kontaktnih, pa do 
resnih pogovorov z župani, podjetniki in 
drugimi zanimivimi osebnostmi. 
Večkrat sva se osebno že srečala tudi na 
sejah grosupeljskega občinskega sveta, 
pogovor letos ob ponovoletnem srečanju 
ene izmed grosupeljskih političnih strank 
pa je nanesel, da sva imela priložnost 
spregovoriti še nekaj o sebi. Ker kar 
precej pogosto poslušam radijsko oddajo 
Pesem preprostih ljudi, je najin pogovor 
stekel o tem. In zanimivo: Razkrila mi je, 
da se z glasbo tudi ona dejavno srečuje, 
saj je posnela celo že svoj CD.
Po izobrazbi, pove, da je kemijski tehnik, 
a ni nikoli delala na tem področju, saj 
pravi, da je bila njena prva želja zdravstvo. 
Precej časa je delala v računovodstvu in 
knjigovodstvu. Sodelovala je tudi pri velikih 
razpisih, pa vse delo v pisarni ji ni najbolj 
ustrezalo. Pričakovala je bolj dinamično 
delo. Vmes se je že nekoliko preizkusila na 
voditeljskem in radijskem področju. 

V svetu glasbe 
Glasba jo spremlja že vse od malih nog. 
Že pri šestih letih se je srečala z baletom. 
Med osnovno šolo je prepevala v šolskih 
zborih, nato v mladinskem zboru. V srednji 
šoli jo je prevzel jazz-balet. V sedmem 
razredu so jo izbrali za predstavnico, ki 
je odšla na taborniški festival. Takrat ji 
je znani glasbenik, kitarist Janez Hvale iz 

12. nasprotja, ki v zadnjih letih igra tudi 
kitaro pri ansamblu Lojzeta Slaka, napisal 
pesem, s katero je zasedla 2. mesto. 
Ko jo povprašam, katera glasba ji je 
najbolj všeč, našteje kar precej zvrsti 
– posluša rock, domačo glasbo, pop, 
country… Z domačo glasbo se je srečala 
že na radiu Veseljak, kjer je delala dve 
leti, predno je prišla na Zeleni val. Zato 
je prav z domačo glasbo na Zelenem 
valu začela kot s »preizkusnim izpitom«, 
saj je njeno prvo delo bil prav koncert v 
Šentvidu pri Stični z enakim imenom kot 
radijska oddaja Pesem preprostih ljudi. 
Istoimensko oddajo ob torkih zvečer vodi 
še vedno, kjer skupaj s tonskim tehnikom 
in izrednim harmonikarjem Alexom 
Vlašičem (prej je igral pri ansamblu Bobri, 
zdaj pa pri ansamblu Kolovrat) skupaj 
določata predloge za lestvico, o katerih 
nato glasujejo poslušalci.
»Počasi sem se začela vračati h 
koreninam, k domači glasbi,« pravi, za 
nameček pa jo pobaram, če je morda na 
to vplivala kaj tudi preselitev v podeželsko 
okolje. »Mogoče.« In še – je kakšen njen 
sorodnik povezan z glasbo, pa razkrije, da 
je to njen oče, po rodu iz Sicilije, ki sicer 
ni živel z njo, saj ga je spoznala šele pred 
tremi leti.
»Ali razmišljate, da bi se vrnili bolj dejavno 
v svet glasbe?«
»Moram reči, da me vsake toliko časa, 
kot vse umetnike, žene, da bi se z njim 

Ksenija Rebeka Matkovič, radijska 
napovedovalka, voditeljica in pevka

Ksenija v radijskem studiu.

Skupaj z ekipo Radia Zeleni val lani na »zelenem vikendu« v Šentvidu pri Stični.
Nastop pred hipermarketom Mercator v Šiški 
- Ljubljani.
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še srečevala, vendar zdaj v tem trenutku, 
dokler ne bom točno vedela, kaj bi in kako 
naprej, najbrž ne. Obstaja na primer več 
možnosti, kot na primer sodelovanje s 
kakšnim ansamblom, morda v domači 
glasbi, ali pa v kakšnem duetu. Ampak 
dokler ne bom čisto prepričana in dokler 
ne bo zadeva finančno dovolj jasna, toliko 
časa ni možnosti, da bi se bolj dejavno 
vračala v ta svet. V tem poslu je treba imeti 
kar nekaj denarja, da lahko na primer 
posnameš kakšno skladbo. In če vsega ne 
znaš narediti sam, je treba denar zaslužiti 
na drugih področjih, z nastopi…«
»Ko že govoriva o narodnozabavni glasbi, 
bom še nekoliko bolj podrobneje vprašal, 
katera harmonika vam bolj sede v uho – 
klavirska ali diatonična?«
»Obe harmoniki me potegneta noter. Pri 
tem ne delam razlik. Obe sta mi všeč. To 
je domač zvok.«

Radijsko delo
Sedanja zaposlitev na Radiu Zeleni val 
ji najbolj ustreza, saj je delo ravno prav 
razgibano, pa tudi dve njeni hčerki sta že 
skoraj samostojni, zato si lahko delavnik 
nekoliko bolj svobodno oblikuje. Rada 
ima nove izzive, delo z ljudmi, povezano z 
glasbo…
»Ampak ljudje znamo biti tudi 'žleht'?« jo 
prekinem. »Kako pa s takimi naredite?« 
»Včasih se zgodi, da si vzameš kakšno 
stvar majčkeno k srčku. Konec koncev, vsi 
smo ljudje. Vsi imamo kakšen slab dan. 

Snemanje radijske himne. Ksenija na »terenu«.

24 ur na dan skoraj ne moreš biti dobre 
volje. Zato take trenutke premislim, če je 
bila res pri tem moja napaka. Potem grem 
naprej.«
      
Za konec pogovora
Ksenijo Rebeko povprašam, kako na vse 
njeno delo, tako na radiu kot v glasbi, 
gledajo domači v družini. Pravi, da so jo 
glede glasbe vedno podpirali. Dekleti sta 
zdaj že tako veliki (ena je stara 15 in ena 
17 let), da že kažeta svoja nagnjenja v 
podobne smeri, kot jih ima sama – starejša 
pleše hip-hop plese, mlajša je uspešna 
manekenka, obe pa rada prepevata 
in organizirata že razne prireditve, na 
katerih tudi nastopata. 
Glede radijskega dela pa je zdaj njen 
urnik precej drugačen kot nekoč v pisarni. 
Ker pa domači vidijo, da se ob delu kljub 
včasih napornem urniku dobro počuti, jo 
prav tako podpirajo. Za to pa je hvaležna 
direktorju radia Borisu Peterki, ki je v 
njej prepoznal potencial, saj je trenutno 
edina stalno zaposlena moderatorka na 
Zelenem valu.

Skupaj na izboru Slovenska polka in valček 
2010. Promocija svojega CD-ja v Via Bono.

Pripovedi iz Grosupljega in okolice 
- 59

V Mestni knjižnici Grosuplje smo 
gostili razstavo cvetja iz papirja. To 
je stara tradicija, ki so jo poznale 
tudi ženske naših krajev. Pozimi so 
izdelovale cvetje in z njim krasile 
bogkove kote, pa tudi slike in ogledala 
na steni, mnogim ženskam pa je bilo 
to delo vir dodatnega ali edinega 
zaslužka. Gospa Tončka Roman se iz 
svoje mladosti spomni, kako je njena 
mama izdelovala cvetje iz papirja.

Pri Ancljevih so imeli črno kuhinjo in 
polno mesa in klobase so se sušile. 
Smo pa pozimi hodili tja gor, da smo 
ženske delale rože iz papirja za vence, 
za v cerkev, za kapelice, za v bogkov 
kot. Da so rože obstale, so vosek 
stopile in te rože v vosek pomočile, 
da so bile lepe, da so zdržale in da se 
je dal prah z njih obrisat. Naredile so 
ogromno rož, saj so jih delale še za 
okoli. 
Naša mama, vem, da jih je delala še 
za kapelice v Troščinah, na Blečjem 
Vrhu pa za na Polico, povsod. Kmetje 
pa denarja niso imeli, da bi ji plačali, 
so ji dajali pa krompir, fižol, mast. Ona 
je to vse zaslužila s temi ročnimi deli. 
Delale so iz krep papirja. Moji 
mami ga je nekdo preskrbel in jaz 
se spomnim, da ko so to rezale s 
škarjami ali pa z noži na tako dolžino, 
kot so bile kasneje rože velike, so šle 
meni kar skomine po rokah. Otroci 
smo potem ta papir pregibali, one so 
pa s škarjami delo dokončale, zavile 
listke, narezale, da so nastale vrtnice, 
zaprte, odprte, nageljčki. Pa so 
naredile kmečki šopek, v katerega so 
dale mak, plavice, marjete, pšenico je 
bilo treba pa v jeseni nabrati, posušiti, 
obesiti tako, da je s klasi dol visela, pa 
smo jo potem dali vmes, da je nastal 
kmečki pušeljc. 
Delale so tudi za doma, saj je vsaka 
hiša imela ponavadi bogkov kot, 
oltarček, kjer je moral biti venček 
okrog, pa še šopki. To je bilo vse iz 
tega papirja narejeno. Ampak to smo 
zmeraj pri eni hiši delali. Pri Ancljevih 
se je zbralo šest do sedem žensk in to 
je trajalo, to smo dolgo delali. Otroci 
smo pa na peči ležali in z zanimanjem 
opazovali, kaj se dogaja, in poslušali, 
kaj se pogovarjajo.

Pripravila Marija Samec

Cvetje iz krep papirja
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Veliko učenja 
Stefan živi s svojimi starši in bratom v 
Veliki Loki pri Žalni. Harmoniko je začel 
igrati pri 5 letih. Nedvomno je nekaj 
glasbenega talenta tudi podedoval, saj je 
že njegov dedek po očetu igral kitaro (in 
je izdal celo svojo ploščo), oče je igral 
klavir, brat pa občasno še igra klarinet. V 
Glasbeni šoli Grosuplje ga je na začetku 
7 let klavirsko harmoniko učil prof. Dejan 
Zavašnik. Nato ga je 6 let učil diatonično 
harmoniko Andrej Svetlin. Pred dvema 
letoma se je vpisal na srednjo Glasbeno 
šolo v Ljubljani. Ko se je letos pripravljal 
na tekmovanje v Begunjah, sta ga učila 
prof. Sotošek iz Krškega v svoji privatni 
glasbeni šoli in Denis Novato iz Trsta, ki 
je svetovni prvak v diatonični harmoniki.  
Poleg glasbene hodi v tretji letnik 
Zdravstvene šole v Ljubljani. Na dan 
harmoniko trenira okoli tri ure.

Nastopi in tekmovanja
Čez vikende precej nastopa z ansamblom 
Svetlin po raznih koncertih, festivalih, 

veselicah in porokah. Udeležil se je (ali pa 
se bo v kratkem) festivalov Graška gora 
poje in igra, Slovenska polka in valček, 
Debeli hrib. Igrali so že v Avstriji, na 
Finskem, na Madžarskem, v Belgiji. Na 
nastopih so oblečeni v slovenske narodne 
noše. 
Nastopa tudi sam na raznih festivalih, 
maturantskih plesih in zabavah. Igral 
je za srednjo »poštarsko« šolo, za 
sindikate, v Festivalni dvorani Ljubljana 
ter na sprejemu smučarke Petre Majdič. 
Tekmoval je na državnem tekmovanju 
v Blatni Brezovici (1. mesto), Naj 
harmonikar Dolenjske (1. mesto), Naj 
harmonikar Škofljice (zlata plaketa). 
Naj navedemo še nekaj podatkov z 
mednarodnih tekmovanj, katerih se je v 
zadnjih letih udeležil Stefan: 
Mednarodnega evropskega tekmovanja 
harmonikarjev v Begunjah so se  udeležili 
102 tekmovalca iz Avstrije, Švice, Italije, 
Nemčije in Kanade. Tekmovalci so bili 
razdeljeni v tri kategorije – do 15 let, 19 
let in do 35 let. Tekmovali so na klavirski 
in diatonični harmoniki, v komornih 
skupinah in orkestrih. Vsak posameznik 

je moral zaigrati eno od treh skladb (Za 
prosti čas, Klemenovo polko in Polka 
za tri prste - izvajalec Slavko Avsenik). 
Druga pa je bila po »lastnem izboru« iz 
repertoarja Slavka Avsenika. V komisiji 
so bili Slavko Avsenik st., Vilko Ovsenik, 
Slavko Avsenik ml., Klemen Leben 
(svetovni prvak v diatonični harmoniki) in 
še dva Avstrijca z glasbene akademije z 
Dunaja. 
V italijanskem Attimisu pa poteka izbor 
najboljših najprej na četrtfinalnem 
srečanju, nato v polfinalu, če se ti uspe 
uvrstiti,  in na koncu še finale. Tekmovanja 
se prav tako udeležujejo iz držav, kjer je 
»harmonika doma«. 

»Nor na motor, a…«
Ko sem dvakrat poslušal Stefana na 
Turjaku, sem začutil, da je v njegovem 
talentu vgrajen tudi temperament dveh 
narodnosti – slovenskega in srbskega, 
ki se združuje v plemenito kombinacijo. 
Stefan zdaj že ima izpit za avto in hodi na 
vse te poti sam. A ko je bil še mladoleten, 
so za vse to in še kaj drugega poskrbeli 

Stefan Ranđelović, mladi 
virtuoz na diatonični harmoniki
Stefana sem prvič poslušal na srečanju Turjaški harmonikar pred dobrima dvema letoma na Turjaku. 
Pritegnil me je z izvrstnim ter dokaj hitrim in dinamičnim igranjem, pa tudi s samozavestnim nastopom. 
Nedolgo tega sem ga ponovno srečal v Ljubljani, kjer hodi v srednjo zdravstveno šolo, ki je od moje 
geodetske službe oddaljena le nekaj sto metrov. Za pogovor v Grosupeljskih odmevih pa sem ga zaprosil 
zato, ker se danes mladi srečujejo z nevključenostjo v družbo, a je po mojem trdnem prepričanju Stefanov 
primer dober zgled, kako si lahko mladi zastavijo dobre in realne cilje. 

Jože Miklič

Na svetovnem prvenstvu harmonikarjev je  
Stefan zasedel drugo mesto in prejel srebrno 
plaketo v skupini do 19 let. Stefan z ansamblom Svetlin.
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starši, katerim, pravi, je zelo hvaležen (še posebej mami), da so 
mu omogočili vse to izobraževanje, ga spodbujali, mu nabavili 
kar štiri harmonike, ki stanejo vsaka zase okoli 4.000 € ter 
mu, poleg prevažanja v glasbeno šolo in plačevanja šolnin, 
stali ob strani tudi takrat, ko so nastopile razne krize. Taka 
kriza je bila nedvomno tudi takrat, ko je Stefan grdo padel z 
kros motorjem in si polomil obe roki v zapestju in še kar nekaj 
prstov zraven. Stefan je bil namreč tudi »nor« na motorje in 
je tekmoval z njimi, a se je po tem dogodku moral motorjem 
odpovedati. Med okrevanjem je izgubil dobrega pol leta časa in 
kar nekaj kondicije za igranje harmonike, kar je vse poskušal 
nadoknaditi. Pred kakšnimi zahtevnejšimi nastopi pa trenira 
tudi dobršen del noči. 
Pravi, da je to sicer vse cena tega, če hoče človek narediti nekaj 
več. Mnogi njegovi vrstniki in prijatelji gredo ven na zabave, on 
pa gre delat, saj glasbo jemlje kot resno delo. Zato sem ga kar 
neposredno vprašal, ali se namerava samo z glasbo preživljati 
skozi življenje. Odkrito prizna, da namerava na akademijo za 
glasbo in da bo zdravstveno izobrazbo imel »v rezervi«, če 
se mu kaj zalomi in bi se z glasbo ne mogel profesionalno 
ukvarjati. »Življenje ima tisoč obrazov. In nikoli ne veš, kdaj ti 
kaj prav pride,« pravi Stefan. »Sicer pa sosedje v Veliki Loki so 
že navajeni na glasbo. Je pa večkrat tudi naporno. Veliko truda, 
vztrajnostni (včasih tudi trme) in potrpežljivosti  je treba vložiti, 
da se nato glasba sliši lepo utečeno.«  

CD Poklon Slavku Avseniku
Stefan se poskuša tudi s komponiranjem lastnih skladb in že 
pripravlja svoj prvi CD s spremljavo ansambla Svetlin. Na njem 
bodo tri njegove lastne skladbe in devet skladb Slavka Avsenika. 
Naslov CD bo Poklon Slavku Avseniku. S Slavkom Avsenikom se 
je v živo srečal letos na mednarodnem evropskem tekmovanju, 
ki se je odvilo na Avsenikovi domačiji v Begunjah na Gorenjskem. 
Na tekmovanju je Stefan zasedel drugo mesto in prejel srebrno 
plaketo in hkrati kristal Slavka Avsenika. Ko je svojo namero 
Stefan povedal Slavku Avseniku, jo je bil zelo vesel. Vse gradivo je 
nato predstavil v živo. CD snemajo v Studiu Janeza Repnika. 

Stefan na skupnem koncertu z ansamblom Svetlin in Stankom 
Petričem.

S Slavkom Avsenikom, kateremu bo posvetil svoj prvi CD.Igranje z ansamblom Saše Avsenika.

Stefan je talent, ki se mu s trdim delom uspehi že nizajo v vedno 
daljšo vrsto izkušenj. Ob koncu pogovora sem mu zaželel,  da bi 
mu v glasbi čim več ciljev uspelo doseči, pa tudi takrat, ko morda 
ne bo šlo vse po načrtih, naj bodo taki preizkusi spodbuda za 
nadaljnje prave odločitve. 
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Razstava in blagoslov 
velikonočnih jedi
V sredo dopoldne, 13. aprila, so članice Dru-
štva podeželskih žena Sončnica Grosuplje pri-
pravile odprtje razstave velikonočnih jedi, ki 
so jo zdaj že drugo leto postavile v galerijskem 
prostoru Mestne knjižnice Grosuplje. 
Razstava je bilo narejena na več mizah, ki 
so tematsko obeleževale velike dneve od 
zadnje večerje na veliki četrtek, Jezusove-
ga križanja na veliki petek, velikonočnega 
ognja in žegna na veliko soboto do vstajenj-
ske procesije in nedeljskega zajtrka.
Predsednica Sonja Boh je zbranim sprego-
vorila, kaj poleg največjega verskega pra-
znika, ki ga praznujemo po prvi polni luni po 
spomladanskem enakonočju, še sovpada v 
ta čas - zima se poslavlja, prav tako debe-
la oblačila, narava pa se vedno bolj odeva 

v številne cvetove in zelenje. Danes nam 
sodobne tehnologije skoraj omogočajo, da 
prelisičimo naravo. Včasih pa ni bilo tako. 
Treba je bilo  hrano porazdeliti skozi vse leto 
in jo skrbno varčevati. Nato je navedla nekaj 
tradicionalnih slovenskih jedi iz velikonoč-
nega jerbasa, ki predstavljajo simboliko. 
O tej simboliki pa je grosupeljski župnik in 
dekan Janez Šket prebral odlomek iz zapi-
sa pisatelja in dolgoletnega župnika v Želi-
mljah Frana Saleškega Finžgarja, ko je pisal 
o spominih na svoja otroška leta, kakšna je 
bila takrat velika noč: »Na javorjevi mizi je bil 
pogrnjen bel prt, na prtu pisan jerbas. Otroci 
stojijo okrog mize. Mati prinaša najprej veliki 
kolač...« Kristusova krona. Pet pirhov pred-
stavlja pet kapelj v petih Kristusovih ranah. 

Korenine hrena so strašni žeblji, ki so mu 
jih zabili skozi roke in noge. Prekajena gnjat 
predstavlja samega Jezusa ... 
»... Tako stoji jerbas na mizi. Sama lepota in 
sama skrivnostnost ... Mati, svečenica, je do-
končala ta obred.« Potem so ta jerbas odnesli 
še v cerkev, kjer ga je duhovnik blagoslovil.
V sosednjem prostoru knjižnice, ki služi tudi za 
poročne obrede, pa je Cvetličarna Midve istega 
dne pripravila tudi velikonočne aranžmaje. 
Pripravljeno razstavo je nato župnik Janez 
Šket tudi blagoslovil z vsemi molitvami, ki 
jih duhovniki opravijo pri blagoslovu jedi na 
veliko soboto.
V kulturnem delu odprtja razstave so na-
stopile ljudske pevke iz Šmarja - Sapa s 
harmonikarjem in več skupin iz Vrtca Kekec 
- nekateri so recitirali, drugi prepevali (tu 
ne smemo pozabiti vesele Kekčeve pesmi!), 
spet tretji, ki so plesali v »prostem stilu«, 
nekateri pa že ubrano ob zvokih harmonike.
Nedvomno! Dobra zamisel, saj si bodo tako 
otroci največ zapomnili, kar se tiče naše 
nekdanje kulturne dediščine.
Jože Miklič
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Mestna knjižnica Grosuplje v sodelovanju 
z Univerzo za tretje življenjsko obdobje 
v letu 2011 organizira bralno značko za 
odrasle Beremo ob kmečki peči.

Izposoja v Mestni knjižnici Grosuplje kaže, 
da uporabniki knjižnice veliko berejo in 
posebej dobre bralke so predlagale, da 
bi se o prebranih knjigah rade pogovorile, 
izmenjale vtise, mnenja.
Branje je pomembno za vsa obdobja 
človekovega življenja, saj širi obzorja, 
izobražuje, nudi zabavo in sprostitev, z 
branjem koristno zapolnimo prosti čas, 
zato tudi Mestna knjižnica Grosuplje 
podpira različne projekte za spodbujanje 
bralne kulture.  
V okviru domačega branja bomo poslušali 
in brali različna umetnostna besedila in 
ob tem razvijali zanimanje za sprejemanje 
poezije, proze in dramatike, spoznavali 
bomo domoznanske avtorje, slovenske 
novitete, različne žanre, primerjali 

bomo različna književna dela, vrednotili 
trivialno književnost in zahtevnejše 
leposlovje, po katerem morda ne bi 
segli, pa bi ga bilo škoda spregledati. 
Pogovor o prebranem naj bi spodbujal 
medsebojno sporazumevanje, razvijal 
komunikativnost, poslušanje, pa tudi 
strpnost in sprejemanje različnih mnenj.
Brali bomo po seznamu, vsak mesec na 
drugo temo. Srečevali se bomo vsako 
zadnjo sredo v mesecu, ob 18. uri, v 
Koščakovi sobi Mestne knjižnice Grosuplje. 
Za osvojeno bralno značko naj bi vsakdo 
prebral od 3-5 knjig. Poročilo o prebrani 
knjigi lahko oddate pri izposojevalnem 
pultu na posebnih listih, ki jih dobite v 
bralnem kotičku v veliki čitalnici. Na 
srečanja ste vabljeni vsi, ki bi radi brali 
in o prebranem povedali svoje misli in 
občutja ali pa samo poslušali in sodelovali 
pri razgovoru o prebranih knjigah. 

Marija Samec

Trobilni oddelek Glasbene šole Grosuplje 
je na državnem tekmovanju dosegel 
izjemen uspeh. Izmed skupno štirih 
udeležencev je eden prejel bronasto 
plaketo, trije srebrno plaketo, prejeli pa 
smo celo zlato plaketo in absolutno 1. 
nagrado.

 Rezultati: 
Učitelj  Vladimir Škrlec  in sprem-
ljevalec na klavirju Roman Gačnik:
- Ana Virant,  srebrna plaketa (93,60 
točk), bariton, kategorija I.b.

Učitelj Robert Petrič in spremljevalec na 
klavirju Roman Gačnik:
- Nikolaj Kasteljic, srebrna plaketa (94,6 
točk), trobenta, kategorija I.a,
- Žan Puš,  bronasta plaketa (86,67 
točk), trobenta, kategorija I.b,
- Marko Posavec, srebrna plaketa (92,40 
točk), rog, kategorija I.a,
- Gal Kovačič,  zlata plaketa (98,60 

točk), bariton, kategorija I.b, 1. mesto in 
nagrada.
Gal Kovačič je bil izbran tudi za zaključni 
nastop prvonagrajencev v Slovenski fil-
harmoniji. 

Na državnem tekmovanju v disciplini 
klavirski duo sta v II. kategoriji tekmovali 
Tina Žerovnik in Neža Pajek Arambašič 
(duo »Le petit«) in prejeli bronasto 
plaketo ter 89,00 točk. Obe sta učenki 
Evelin Legović.

Na mednarodnem tekmovanju  v Italiji z 
naslovom »3rd International Competition 
Musicisti - Citta di Treviso« je violinist 
Gašper Kastelic osvojil 3. mesto in 
bronasto priznanje, zelo uspešna pa je 
bila tudi violinistka Marija Omejec. Njuna 
mentorica je Rudolfina Avšič. Na klavirju 
ju je spremljala Kristina Arnič. 

Z veseljem tudi sporočamo rezultate 

sprejemnih izpitov na Konservatorij 
za glasbo in balet Ljubljana, ki so jih 
opravljali naše učenke in učenci:
- Karin Kovaček, učenka Nikoline Kovač 
Juvan, je sprejeta na oddelek prečna 
flavta,
- Špela Ivan, nekdanja učenka Polone 
Udovič, je sprejeta na oddelek violina,
- Jošt Lampret, učenec Jakoba Ivana, je 
sprejet na oddelek kontrabas,
- Miha Smrekar, nekdanji učenec Franca 
Korbarja, je sprejet na oddelek trobenta 
(smer jazz).
Za uspešno pripravo na teoretični del 
izpitov je poskrbela Tanja Tomažič 
Kastelic.

Iskrene čestitke prav vsem učencem 
in njihovim mentorjem, staršem pa 
posebna zahvala za izjemno sodelovanje 
in požrtvovalnost!

Nina Kaufman

Odlični uspehi Glasbene šole 
Grosuplje na državnem in 
mednarodnem tekmovanju

Bralna značka za odrasle 
BEREMO OB KMEČKI PEČI

Program za prvo 
polovico leta:
  Januar:  
CIRIL KOSMAČ

  Februar:  
DOMOZNANSKI PROZNI
PISCI

  Marec:  
HUMORISTIČNA POEZIJA

  April:   
SLOVENSKE NOVITETE 

  Maj:   
SLOVENSKI POTOPIS

 Junij, julij, avgust: 
POČITNIŠKO BRANJE
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Zvedeli smo, da čebele v pašnem obdobju 
nabirajo medičino ali mano, ki jo v panjih 
predelajo v med. Čebelar s posebnimi 
vilicami odpre pokrovce na polnem satju ter 
nato s pomočjo točila iztoči zreli med iz satja, 
nato pa v kozarce. 
Nekaj kozarcev je ga. Tomažič podarila našim 
otrokom v vrtcu. Z velikim veseljem in užitkom 
smo se lotili medenega zajtrka. Vsak otrok si 
je s priborom namazal med na kruh. Ker pa 
je med tekoč in nam je kapljal še po rokah in 
mizi, nam je gospa čebelarka predstavila nekaj 
koristnih nasvetov, kako spretneje namažemo 
med na kruh. »Med je dober tudi v čaju, vendar 
ga damo v čaj šele, ko se ta že malo ohladi, sicer 

mladi upi, oglasi

Dobrodelni akciji En dan za zajtrk med 
slovenskih čebelarjev v naših vrtcih se 
je odzval tudi naš vrtec Kekec. V petek, 
19. novembra, nas je obiskala priznana 
grosupeljska čebelarka ga. Olga Tomažič. 
V igralnico Muck jo je še pred zajtrkom 
pripeljala ravnateljica ga. Majda Fajdiga. 
Očarala nas je že z samo čebelarsko obleko, 
saj je ne vidimo prav pogosto. Razložila nam 
je, da je to obleka čebelarjev, ki jo oblečejo 
za posebne  priložnosti. Torej je bil ta dan za 
nas nekaj posebnega. Po predstavitvi obleke 
nas je seznanila s svojim delom in pomenom 
čebelarstva za naše okolje. Z zanimanjem 
smo prisluhnili razlagi o pridelavi medu. 

Medeni zajtrk v našem vrtcu

izgubi zdravilni učinek,« nam je še zaupala ga. 
Tomažič.

Med je zaradi svojih lastnosti nujen 
sestavni del zdrave prehrane, brez 
medu in čebeljih izdelkov pa si komajda 
predstavljamo zimo.
Poleg zdravilnih učinkov medu pa nas 
lahko doletijo tudi težave. Te se pojavijo, 
če smo alergični na čebelje pike, zato 
moramo biti pri čebelah tudi previdni.
V skrbi za zdravje otrok si slovenski 
čebelarji prizadevajo, da bi akcija postala 
tradicionalna, kar bi nas in naše otroke 
zelo razveselilo.
Veseli smo tudi, kadar se nam v vrtcu 
pridružijo zunanji sodelavci  v vlogi staršev 
ali starih staršev in nam predstavijo svoje 
dejavnosti, bodisi poklicne ali ljubiteljske. 
Ga. Tomažič je bila v naši skupini kot 
čebelarka in kot babica vnuka Jakoba.
Melita Gale in Mojca Podržaj
Skupina Muck iz vrtca Kekec
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organizira v soboto, 
14. maja ob 17. uri, 

zabavno gasilsko 
tekmovanje

VLEČENJE GASILSKE 
»C« CEVI

za Lambergov pokal.

Tekmovanje bo potekalo pri gasilskem 
domu v Zagradcu. Prijavijo se lahko 
vsa gasilska in ostala društva v občini 
Grosuplje in izven nje, eno društvo 
pa lahko prijavi tudi več ekip. Ekipa 
šteje 7 članov. Za prijavnico se lahko 
obrnete na naslov

pgd.zagradec@gmail.com 

ali gsm 041 272 344 (Tomaž),

oddati pa jo je treba do 12. 5. 2011. 
Vsak tekmovalec mora s seboj imeti 
osebni dokument in lahko tekmuje 
samo v eni ekipi!

Po tekmovanju bo

VRTNA VESELICA
z bogatim srečelovom.

Za ples in zabavo bo 
poskrbel ansambel 

VESELI DOLENJCI,
za lačne in žejne pa 

zagraški gasilci in gasilke.

Vabljeni!
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Veliki četrtek ...

... in veliki petek

Utrinka z razstave Društva podeželskih žena 
Sončnica Grosuplje v Mestni knjižnici Grosu-
plje.
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Priloga mladih novinarjev v glasilu Grosupeljski odmevi Grosuplje - letnik XXXVII  / april / 2011
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Gorazd Hočevar:

»Novinarstvo 
je način 
življenja, 
ne le poklic!«
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Žal večinoma slabih, odpuščanje, propadanje 
podjetij, posamezniki si brez zadržkov polnijo 
žepe, medtem pa vse več ljudi živi dobesedno 
iz rok v usta. Kje so dobre novice? Te vse 
redkeje najdemo v osrednjih časnikih, na 
televiziji in radijskih postajah. Torej, kje so 
prijetne zgodbe, kjer nihče ne ostane brez 
premoženja, zdravja in še bi lahko našteval. 
Če kje, potem jih zagotovo najdeš v lokalnem 
glasilu, kot so Grosupeljski odmevi. Zato 
vedno z veseljem berem novice, ki ne 
najdejo prostora v osrednjih medijih, ker, 
če uporabim uredniški jezik, dobre novice 
pač ne pritegnejo tolikšne pozornosti bralca, 
gledalca ali poslušalca, kot slabe. 
Nekoč so nam vedno govorili: »Na mladih 
svet stoji.« Zato sem se z veseljem 
odzval vabilu Javnega sklada za kulturne 
dejavnosti, območne izpostave Ivančna 

Gorica, k sodelovanju pri delavnici za mlade 
novinarje. Prav zanimivo je bilo prisluhniti 
nadebudnim mladenkam in mladeničem, kaj 
jih zanima. Vse, razen politike. Ko pogledam 
v svoja osnovnošolska leta, je imela politika 
bistveno večjo težo, takratna skupna država 
je razpadala, vse bolj je »dišalo« po vojni, 
v katero so verjeli le redki, zaskrbljenost 
staršev pa se je posledično prenašala 
na mlajše generacije. Ko je prišla težko 
pričakovana osamosvojitev Slovenije, so 
se združili skoraj vsi Slovenci, ne glede na 
politično prepričanje ali religijo. Želeli smo 
postati gospodar na svoji zemlji. Ker letos 
mineva 20 let od tega veličastnega dogodka, 
smo o tej temi spregovorili tudi z mladimi 
novinarji, ki so se seveda rodili v času, ko 
je bila vsa osamosvojitvena vihra že davno 
končana. Zato jim seveda ne »zamerim« 
nezainteresiranosti za politiko, no, tudi 
gospodarstvo ni ravno najbolj priljubljena 
tema. A verjemite, da se v prispevkih, ki so 
»prvenci« novinarjev, skrivajo bodoča ostra 
peresa časnikov, obrazi televizij ali radijski 
glasovi, ki nam bodo sporočali o dogodkih 
doma in na tujem. 
Želim vam obilo užitkov ob branju člankov, 
intervjujev ter potopisa, ki so jih napisali 
nadebudni novinarji. Morda pa boste svet 
okoli sebe videli drugače in se spomnili, kako 
ste na svet gledali, ko ste bili sami mlajši. 
Pri svojem delu se ob pripravi prispevkov 
pogosto oprem na misel, ki jo je zapisal 
Antoine de Saint- Exupéry, avtor Malega 
princa: »Bistvo je očem nevidno.« Glej ga, 
zlomka, pa še kako drži, vsaka reč, vsak 
dogodek ali oseba v sebi skriva nekaj lepega. 

Gorazd Hočevar

Poplava novic

V petek, 25. 3. 2011, smo imeli srečanje mladih novinarjev. 
Prišli smo iz treh različnih osnovnih šol občine Grosuplje: 
iz OŠ LA Grosuplje, OŠ Brinje Grosuplje in OŠ LA Grosuplje 
podružnica Šmarje - Sap. Prišla sta nas pozdravit župan g. 
Peter Verlič in odgovorni urednik Grosupeljskih odmevov Jože 
Miklič. Delavnico je vodil novinar Gorazd Hočevar. Spoznali smo 
načine novinarskega ustvarjanja. Ukvarjali smo se s tematiko 
20-letnice slovenske neodvisnosti in s problematiko mladih 
v Grosupljem. V nadaljevanju smo mladi novinarji sodelovali 
na tiskovni konferenci z grosupeljskim županom dr. Petrom 
Verličem. Bilo je zelo zanimivo in tudi zelo poučno. 
Tjaša Kocjan

Srečanje mladih 
novinarjev

Intervju z županom 
občine Grosuplje

Anketa o slovenski 
osamosvojitvi

Intervju z 
Ireno Žerdin

stran 40
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V sklopu Adamičevih dni smo se 
mladi novinarji zglasili na tiskovni 
konferenci na Občini Grosuplje pri 
gospodu županu, dr. Petru Verliču. 
Župan nam je v uvodu predstavil 
občino in njeno delovanje ter 
kako se občina deli na štiri 
urade, in sicer: Urad za družbene 
dejavnosti, Urad za prostor, Urad 
za komunalno infrastrukturo ter 
Urad za splošne zadeve. 

Ali ste otroštvo preživeli v Grosupljem in 
kakšni so vaši spomini na otroštvo?

Otroštvo sem preživel v Ljubljani, pred 16 
leti pa sem se priženil v občino Grosuplje. 
Imam zelo lepe spomine na otroštvo, 
predvsem na OŠ Vita Kraigherja, v 
Ljubljani za Bežigradom. Dolgo časa sem 
hodil v recitacijsko skupino, s katero smo 
gostovali po pobratenih šolah. Zelo lepe 
spomine imam na gostovanje v šoli na 
Veliki Ilovi Gori, kjer so nas otroci zelo 
lepo sprejeli.

Ali je za varnost mladine v Občini 
Grosuplje dovolj poskrbljeno?

Ja, to je dobro vprašanje. Mi smo veseli, 
da je naša Občina Grosuplje občina 
mladih. To dokazuje število otrok, ki 
obiskujejo vrtce, dve osnovni šoli in 
podružnične osnovne šole. Za varnost pa 
mislim, da si ravnateljice in profesorice/
profesorji dovolj prizadevajo na tem 

področju, da se mladina v šoli počuti čim 
bolj varno. Resnično me skrbi prometna 
varnost. Poskušali bomo narediti čim 
več na modernizacijah cest - predviden 
je semafor pri OŠ Šmarje - Sap in eden 
pred staro šolo na Adamičevi. Za semafor 
pred Brinjsko šolo je poskrbljeno. Šolski 
prevozi so lepo urejeni. V vsako vas pelje 
šolski kombi. Sedaj so predvsem meseci, 
ko se fantje radi peljejo na mopedih. 
Pozivam vas, mlade, da bodite razumni 
in previdni. Če vam kdo ponudi prevoz z 
mopedom, vanj privolite pod pogojem, da 
uporabite čelade in da ima šofer vozniški 
izpit. Če ste imeli v mislih odvisnost od 
droge, alkohola, za to področje skrbi in 
ureja Center za socialno delo. 

Kako boste poskušali preprečiti zbiranje 
mladih odvisnikov od drog?

Smo varna občina. Policijske kontrole so 
v pristojnosti policije, ne občine. Lahko 
rečem, da policija skrbno odpravlja 
takšne probleme. 

Zakaj ste se odločili postati župan?

Leta 1995 sem se »priženil« v Šmarje - 
Sap. V Tlake. Že leta 1998 sem bil izvoljen 
za občinskega svetnika. Zdaj, leta 2011, 
pa sem postal župan Občine Grosuplje. 
Zakaj? Občino vodita župan in občinski 
svet. Kot posameznik lahko sediš doma in 
se pritožuješ, lahko pa se aktivno vključiš 
in vplivaš na stvari in jih tako spremeniš. 
V življenju je človek postavljen pred 

izzive, potrebno je delati koristne stvari.

Vsi vemo, da je bilo vsako leto veliko 
zavrnjenih otrok v vrtcih. Ali bo letos kaj 
drugače?

Vseh sprejetih otrok v vrtcu je 700. Letos 
je bilo okoli 200 otrok zavrnjenih. Iščemo 
še dodatne prostore. 

Kakšno mnenje imate o prebivalcih 
občine Grosuplje?

Mnenje je dobro, vse odlično o prebivalcih. 
Zato smo uvedli uradne ure za občane, 
in sicer ob ponedeljkih dopoldne in ob 
sredah popoldne, z vnaprejšnjo najavo.
 
Kateri novi objekti so planirani v občini?
Obnova šole na Kopanju, priprava 
prizidkov. V prihodnje pripravljamo še 
novo železniško postajo in športni park. 

Kako je s prostori za mlade, npr. ali bo 
kdaj v Grosupljem kopališče? 

Nekaj igral je že, ob zasebnem vrtcu 
Sonček bo prav tako zelenica z igrali. 
Mogoče bo tudi v okviru športnega parka. 
Grosuplje je že imelo kopališče, je pa to 
zanimiva ponudba.

Kateri dve trgovini bosta v Grosupljem in 
kakšna arheološka odkritja so našli na 
zemljišču, kjer bosta trgovini?

Hofer in Špar. Arheologi so našli veliko 
posod iz rimskih časov, saj je tu potekala 
glavna pot iz Ogleja do Siska.
 
Kaj bo po vašem mnenju najbolj štelo v 
prihodnosti za mlade v želji po uspešnem 
življenju?

Zagotovo je to znanje. Z znanjem se ti 
obzorje širi, znanje ti da moč in odpre 
uspešno pot v življenju. Mladim svetujem, 
glede na to, da smo del Evropske unije, 
naj se učijo tujih jezikov. Ti so zelo 
pomembni. Zelo pomembno je tudi, da si 
vsak sam ustvari svoje mnenje na podlagi 
različnih stvari in se o njih tudi prepriča. 

Torej, znanje je tisto, ki nas bo naredilo 
boljše, ki nam bo v življenju najbolj 
služilo. Poslužujmo se ga in ga v veliki 
meri sprejemajmo!

Nika Devetak, Tjaša Kocjan

Intervju z županom občine Grosuplje
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Letos teče že dvajseto leto, odkar  je Slovenija postala samostojna republika. 
Naša generacija se je rodila v samostojni državi, zato se morda premalo 
zavedamo, predvsem pa premalo cenimo to, da smo svobodni in samostojni. Ker 
pa poslušamo zgodbe staršev in starih staršev, pa o tem marsikaj vemo. Je res?
Na šmarski šoli sva izvedla anketo in preverila, kaj učenci o tem vedo in kaj jim 
pomeni samostojna Slovenija. 

Učence 7. in 8. in 9. razreda sva postavila nekaj vprašanj. 

Ali veš, katerega leta se je Slovenija osamosvojila, in kdaj praznujemo mi-ponosni Slovenci 
praznik slovenske osamosvojitve?

Breda  (9. razred): Ja, bilo je leta 1991, za praznik pa nisem čisto prepričana…26.12.???
Urška (8. razred): bilo je leta 1991, ko se je Slovenija osamosvojila in postala samostojna država. 
Mislim da 25.6.
Luka Š. (7. razred): Ne bi vedel. 
Luka B.( 9. razred): Leta 1991. Odvisno, kateri praznik mislite. Drugače pa 25. 6.
Nejc (9.razred.): Leta 1991. Praznik je 25.6.

Če bi lahko zavrtel čas nazaj in bi imel volilno pravico, ali bi se na volitvah odločil, da Slovenija 
postane samostojna in neodvisna država?

Breda (9. razred): Ne vem. Morala bi videti razmere za življenje takrat, in tako presodila, če bi mi 
bilo bolje v samostojni državi.
Urška (8. razred) : Da, seveda. Rada živim v neodvisni državi. 
Luka Š. (7. razred): Ne vem ravno… Da?
Luka B.( 9. razred): Ne in ja, odvisno…
Nejc (9. razred): Ne vem, saj si ne predstavljam razmer v tistem času.

Kaj ti pomeni, da si državljan samostojne države?

Breda (9. razred): Veliko. Ne predstavljam si življenja v nesvobodni državi.
Urška (8. razred): Dosti. 
Luka Š. (7. razred): Vseeno mi je.
Luka B.( 9. razred): Toliko, da bom lahko nekoč rekel, da sem se rodil sem  v svobodni državi.
Nejc(9. razred) : Nič, če v njej nimaš pravic.

Nad odgovori učencev nisva bila ravno presenečena. Meniva, da nas v šoli že dovolj zgodaj naučijo 
o zgodovini Slovenije. Še naprej bomo ohranjali tak duh ponosnega državljana neodvisne države-
Slovenije. 
V letošnjem šolskem letu smo bili učenci naše šole še posebno vpeti v to dogajanje, saj je Združenje 
veteranov vojne za Slovenijo občine Grosuplje s pomočjo učencev in učiteljev naše šole pripravilo 
razstavo in slavnostno prireditev ob 20. obletnici plebiscita.

Elizabeta Zalar, Sašo Pejić  - OŠ Šmarje – Sap

Anketa o slovenski osamosvojitvi

Breda Ferbežar

Luka Bregar

Luka Šeme

Nejc Grozde

Urška Popovič
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Učiteljica Irena Žerdin, ki se 
poleg poučevanja že leta ukvarja 
z gledališčem, je zelo uspešna 
na obeh področjih, sploh pa na 
gledališkem. Že leta z mladimi 
igralci pobira vsa mogoča 
priznanja in nagrade za odlično 
delo in ustvarjalnost. 

Kako se počutite kot mentorica dveh 
gledaliških skupin?                                                
                                                                                                                                                                                
»Večinoma zelo prijetno, ustvarjalno, 
včasih tudi naporno.«

Koliko let se že ukvarjate z gledališčem?
»Z gledališčem se ukvarjam že 10 let kot 
režiserka.«

Kaj vam je pri delu z gledališčem najbolj 
všeč?
»Ustvarjalni izzivi in, da nikoli do tik pred 
koncem ne vem, kakšno energijo bo imela 
predstava.« 

Ali bi kaj pri delu spremenili?
»Odkar vaje potekajo v Kulturnem domu 
in nam omogočajo uporabo odra, luči in 
mešalne mize, je veliko lažje realizirati 
ideje, ki se mi porajajo v glavi.«

Zakaj ste se začeli ukvarjati z gledališčem?
»Že od rane mladosti so me pritegnile 
odrske luči in energija, ki se pretaka na 
odru. Na odru si lahko vsak trenutek nekdo 
drug. Preden sem se začela ukvarjati z 
režiserstvom, sem tudi sama že vrsto let 
stala na odru kot amaterska igralka. Kot 
srednješolka in študentka sem bila članica 
gledališke skupine Boldrik 2.«

Ali vam delo režiserke vzame veliko časa?
»Da.«

Je naporno poučevati dve skupini?
»Včasih kar precej zaradi razlike v letih.«

Ste po vaji zelo utrujeni?
»Po uspešni vaji sem vesela in polna 
energije, če pa vaja ne uspe, recimo, da 
igralci ne znajo besedila, pa sem malce 
utrujena.« 

Andraž Zupančič, Tjaša Furlan, Pia Žmuc

Intervju z Ireno Žerdin

V Osnovni šoli Brinje Grosuplje je šest 
učencev iz osmih in devetih razredov 
sodelovalo v projektu Turizmu pomaga 
lastna glava. 
Na začetku so morali učenci z mentorjem 
napisati raziskovalno nalogo o 
znamenitostih njihovega kraja Grosupljega. 
Učenci so z nevihto možganov določili temo 
naloge, nato pa je vsak od učencev napisal 
del naloge, ki so jih kasneje združili v celoto. 
Ko so nalogo končali, so začeli razmišljati o 
izgledu stojnice, na kateri bodo v Mercator 
centru v Ljubljani predstavljali svojo nalogo 
in svoj kraj. Učenci Brinja so si zamislili 
stojnico, ki naj bi imela pod sabo gručo 
kapnikov. Za gradnjo kapnikov so porabili 
veliko časa, a vseeno se je splačalo. 

Pripravili so rekvizite za okrasitev (zastave, 
prt, zloženke ...), saj jih je stojnica že čakala 
na mestu tržnice. V Mercator so se peljali z 
avtobusom. Ko so prispeli, so najprej uredili 
stojnico, potem pa so začeli vabiti ljudi, da si 
jo ogledajo in da jim predstavijo Grosuplje. 
Tržnica je trajala od poltretje ure do sedme 
ure zvečer. Bilo je zelo zabavno, a tudi 
utrujajoče. Najprej so morali učenci razdeliti 
čim več kartončkov, na katerih so obiskovalci 
ocenjevali lepoto stojnice. Sledilo je kratko 
kosilo, nato pa je začela ocenjevati še komisija.
Učenci so utrujeni prišli domov pozno zvečer, 
saj so morali stojnico tudi pospraviti. Na žalost 
se v tekmovanju niso uvrstili naprej, a vseeno 
so se dobro odrezali, saj so dosegli peto 
mesto.

Ekotržnica

Marko Šiškovič, 8.a, 
OŠ Brinje Grosuplje
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Slišali smo, da prebivalci Grosupljega niso 
zadovoljni s svojim mestom. Prepričani 
so, da manjka veliko stvari za zabavo. Zato 
smo v petek, 1. aprila, povprašali nekaj 
učencev z OŠ Brinje Grosuplje, kaj najbolj 
pogrešajo oz. želijo v mestu. Dobili smo 
različne odgovore in mnenja.

Tanja Trontelj: Pogrešam druženje. To 
me najbolj prizadene, ko grem ven in 
zunaj ni nikogar. Pogrešam stare čase, 

ko smo se veliko družili in nismo bili toliko 
za računalniki. Pogrešam tudi nakupovalni 
center, saj moram zmeraj oditi v Ljubljano, 
če si želim kupiti nove obleke itd.

Jan Gioahin: Želim, da naredijo novo 
nogometno igrišče. Rad igram nogomet, 
ampak nogometno igrišče je zmeraj 
zasedeno, zato ga ne morem igrati. 

Šejla Huskić in Simon Šegatin: Zelo si 

Grosupeljčani pogrešajo zabavo
želiva McDonalds in kino dvorano. Rada 
gledava filme in rada kdaj odideva tudi v 
McDonalds. Kdo pa tega ne mara? 

Kaja Rožnik: Poletje prihaja in bo zelo 
vroče. Zato želim, da naredijo bazen, 
kjer se bomo lahko kopali med vročim 
poletjem. Seveda tudi urejen park za 
druženje.
                                                                                        
Kristina Petrović, Neža Rozman

Pogovarjala sem se z zelo 
znanim igralcem, ki je 
zaposlen v Anton Podbevšek 
Teatru v Novem mestu. To 
je Pavle Ravnohrib. Težko je 
našteti vse, kar počne.
 
Rodili ste se v Horjulu pri Vrhniki. Kako ste 
ta kraj doživljali skozi otroške oči?
Doživljal sem ga kot svet v malem. Mislil sem, 
da je moja vas ves svet. Da ni tako, sem zvedel 
šele kasneje, ko sem šel v Ljubljano v šole.  
 
Česa se najbolj spominjate iz svojih dijaških 
let?
Hodil sem na gimnazijo in spominjam se, da 
sem se moral veliko učiti, pa tudi delati sem 
moral, ker je bila doma kmetija.
 
Zakaj ste se odločili za študij igralstva?
Zelo veliko sem bral. Umetnost me je 
nasploh zelo zanimala. 

Pavle Ravnohrib 
Pogovor z gledališkim in filmskim igralcem

Gotovo ste zelo znani po prijateljevanju 
z gospodom Ivo Godničem.  Kako sta se 
spoznala?
Slovenski igralci se med sabo vsi poznamo. 
Ivo je leta 1990 prišel v Mladinsko gledališče, 
kjer sem bil takrat zaposlen. Tako sva se 
spoznala in postala prijatelja.
 
Ukvarjate se z raznimi dejavnostmi. Kateri 
so vaši hobiji?
Rad potujem, se družim s prijatelji. Kakih 
drugih hobijev nimam. 
 
Med drugim ste tudi voditelj oddaje Male 
sive celice. Kako se počutite v taki vlogi med 
tolikimi najstniki?
Počutim se odlično. Oddajo  vodim že 
sedemnajsto leto. Smo odlična ekipa in vsi, ki 
oddajo ustvarjamo, pri tem uživamo.
 
Kot otrok ste zagotovo imeli kakšne želje. 
So se vam uresničile?
Kakšnih posebnih želja nisem imel. Mogoče 
kake drobne, vsakdanje, ki pa sem jih pozabil. 
 
Živite na vasi in vaš brat ima kmetijo. Vas 
delo na kmetiji veseli in kaj najraje delate 
na kmetiji?
Delo na kmetiji me zelo veseli. Še najraje 
opravljam dela, ko se družim z živalmi. Te 
imam zelo rad. 
 
Na katerem potovanju vam je bilo najlepše 
in kam si še želite iti?
Najraje potujem po Evropi. Lepo se počutim 
v Dalmaciji, Italiji, Franciji in nasploh v 
Sredozemlju. Želel bi še kdaj na Sicilijo.
 
Hvala za pogovor- vse lepo vam želim. 
Lep pozdrav!

Tjaša Kocjan

Brinjska banda je rock bend, ki ga 
sestavljajo učenci OŠ Brinje Grosuplje. 
Pojejo in igrajo angleške in slovenske 
rock ali rap zvrsti glasbe. Veliko učencev 
v bendu obiskuje tudi glasbeno šolo, zato 
se spoznajo na instrumente. Anja Muhič 
je kitaristka, David Adamič pianist, Luka 
Šeme odličen bobnar, Črt Jurca pa zelo 
dobro igra bas kitaro. Seveda pa ni 
mogoče brez pevca oz. pevke, v  Brinjski 
bandi je to naloga Sheile Huskić, ki ima 
zelo lep in primeren glas, da poje tako 
zvrst glasbe.
Brinjska banda popestri večino 
prireditev na OŠ Brinje. Nazadnje so 
igrali na dan števila π (14.3) in več 
kot očitno navdušili publiko, saj jih 
je nagradila z velikim aplavzom. Ta 
je veljal tudi njihovemu mentorju 
Aljoši Dorniku. 
Svoje igranje in petje izpopolnjujejo na 
rednih vajah, ki na šoli potekajo vsak 
petek. Pripravljajo že nove pesmi, ki 
jim bomo v prihodnosti mogoče   tudi 
prisluhnili in se ob njih pozabavali.
Brinjski bandi želimo še naprej čim 
več glasbenih uspehov.
Čestitke!
Manca Hotko, 8.b

BRINJSKA BANDA 
- bend osnovno-
šolcev na OŠ Brinje 
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Mladi in nadebudni novinarji z 
območja Grosupljega so tudi letos 
sodelovali na delavnici v sklopu 
projekta Vetrnica. Tokrat je delavnico 
vodil novinar Gorazd Hočevar, ki 
je svojo pot začel v »dolenjskih« 
medijih, zdaj pa je zaposlen na 
nacionalni televiziji. Po predstavitvi 
novinarskega dela je dekletom in 
fantom predstavil vrste medijev in 
dela v njih, nato pa jim je razdelil 
naloge. Kot nam je povedal, ga je pri 
tem presenetilo predvsem poznavanje 
zvrsti novinarstva nekaterih ter 
hitro dojemanje razlik med temami 
in članki. Učenci so za zaključek 
pripravili še prilogo Vetrnica, ki jo 
objavljamo v tej številki Grosupeljskih 
odmevov.

Gorazdova pot: RGL, Veseljak, 
Zeleni val, Info TV, Radio 1, RTV
Z Gorazdom pa smo se po delavnici 
pogovarjali o tem, kako je pravzaprav on sam 
zašel v novinarstvo. Pravi, da se je tudi sam 
v mladih letih udeleževal podobnih delavnic, 
samo novinarsko delo pa je začel opravljati 
bolj po naključju. »Sprva sem nameraval 
delati zgolj in samo kot radijski voditelj, to 
sem sklenil že v petem razredu osnovne šole. 
Na šoli v Šentvidu pri Stični sem sodeloval pri 
ustanovitvi šolskega radia. Bili smo izjemno 
napredni, že takrat, konec 80-ih, smo voditelji 
delali v parih. Kar nekaj let zatem sem dobil 
priložnost na RGL-u, kjer sem se uvajal v 
radijsko delo, potem pa so znotraj medijske 
hiše nujno potrebovali moški glas na Radiu 
Veseljak, kjer sem bil bolj ali manj prepuščen 
svoji iznajdljivosti. Zaradi želje po novih 
izzivih sem se preizkusil tudi na avdiciji Radia 
Zeleni val. Tam sem čez nekaj časa dobil tudi 
redno zaposlitev. Na tej radijski postaji sem 
z veseljem poprijel tudi za delo radijskega 
novinarja in ne zgolj voditelja. Naj poudarim, 
da še posebej cenim delo lokalnega novinarja, 
ki mora v prostorsko omejenem okolju najti 
zanimive zgodbe oziroma jih znati predstaviti 
na zanimiv način. Z Zelenega vala sem svojo 
pot nadaljeval na Info Tv, kjer sem dobil 
priložnost spoznati televizijsko delo. To je 
bila izjemna in nepozabna izkušnja. V sklopu 
iste medijske hiše sem delal še kot novinar 
na Radiu 1. Po nekaj letih pa sem sprejel 

»Novinarstvo je način 
življenja, ne le poklic!«

ponudbo in prestopil na Televizijo Slovenija na 
3. program, ki mu pravimo tudi parlamentarni 
program,« svojo pestro pot predstavi Gorazd 
in poudari, da ima enako rad televizijo in 
radio. Sam se največkrat loteva gospodarskih 
tem, saj so mu bolj pisane na kožo. 

Ko služba postane način 
življenja
In kako je videti delo na tretjem programu 
RTV Slovenija? »Delo je izjemno razgibano. 
Pogosto je tako, da ko je večina ljudi popoldan 
že doma, imamo skupaj s sodelavci še 
pošteno zavihane rokave in se tako vračamo 
domov tudi zelo pozno.«

Ravno to je za številne največja slabost 
novinarskega dela. Tudi Gorazd priznava, da 
je delo lahko precej stresno. Sam je zaradi 
tega enkrat že odšel iz novinarstva, a dlje kot 
dva meseca izven te stroke ni zdržal. »Vsak 
dan se lotiš novih tem, doživljaš razgibano 
terensko delo tako doma kot na tujem. To 
je način življenja in ne zgolj poklic, ki bi ga 
v petek popoldan, če imaš slučajno prost 
konec tedna, enostavno izklopil. Tudi ko si 
doma, pač spremljaš dogajanje. Neprestano 
moraš biti na tekočem. To ni delo, ki ga 
opraviš med 8. in 16. uro in ga odklopiš do 
naslednjega delovnega dne. Je polno izzivov, 
kjer se predvsem na terenu pokaže potreba 
po iznajdljivosti.«

Tamara Barič

Velika noč najmlajših

Del razstavljenih izdelkov otrok z Vrtca Kekec 
na razstavi v Mestni knjižnici Grosuplje, ki so 
jo pripravile žene v Društvu podeželskih žena 
Sončnica Grosuplje.  
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Od decembrske naglice smo se z 
družino odpravili na toplo, kjer smo se 
počutili povsem varno in preživeli lepe 
zadnje decembrske dneve vključno s 
praznovanjem novega leta.

Karavane so potovale. Vsi upi so bili 
položeni vodiču, da bo potnike spravil k 
oazi, od koder bi lahko nadaljevali svojo pot. 
Od stotih karavan pa jih je samo 20 pripelo 
do Creeka - naravne zajeda morske vode 
v kopno. Povsod naokoli je bila puščava, 
rdeč pesek in žgoče sonce. Nastali so 
beduinski kampi. Domačini so se ukvarjali 
s trgovanjem z biseri, kamela pa jim je bila 
glavno prevozno sredstvo. 
Šele z odkritjem in izvažanjem nafte so 
prišli na plan boljši časi in tako je nastalo 
velemesto DUBAJ. Arabske žene se kot 
sence potikajo mimo zlatih stolpnic, znanih 
po svetovnih presežkih. Dubaj je milijonsko 
mesto, ki je kljub bogastvu ohranilo 
neverjetno varnost in svoj čar. Nafta je 
spremenila revščino v bogastvo. 
Burj al Arab je edinstven hotel v obliki 
jadra. V samopostrežni restavraciji v 
prvem nadstropju smo jedli s pozlačenih 
krožnikov s srebrnim jedilnim priborom. 
V Dubai Mall-u, največjem nakupovalnem 
centru na svetu smo nakupovali in s 
široko odprtimi očmi gledali potapljače, 

ki so raziskovali podvodni svet v ogromnih 
akvarijih.  V Burj Khalifi, največji zgradbi na 
svetu, smo risali vzporedno premico med 
preteklostjo in sedanjostjo. 
V Abu Dabiju smo se nagledali zelenja, 
na katerega da šejk veliko poudarka. 
Barantali smo na soukih zlata in začimb. 
Kot nune in duhovniki smo bili v Veliki beli 
mošeji, ženske odete v črne abaje in pijape, 
moški v bele kandure. Smučali smo v 
nakupovalnem centru. Sprostili smo se ob 
gledanju najvišjega 150-metrskega curka 
fontane v Dubai Downtown-u. Kopali smo 
se v turkiznem morju. 
Čarobni dotik z Dubajem pa še vedno 
nosimo v sebi. 
Nika Devetak

Osnovnošolec Sašo Pejič živi v Šmarju - Sapu 
in obiskuje deveti razred osnovne šole Louisa 
Adamiča, Podružnična šola Šmarje - Sap. S 
košarko se ukvarja že peto leto. V tem je zelo 
dober, saj ga ta šport veseli. S svojo ekipo 
igra tudi v šolski košarkaški ligi, s katero 
je  aktualni prvak. V tem letu so zaenkrat v 
polfinalu. Eno tekmo so že zmagali. Trenira 
petkrat tedensko po 2 uri. Tiste dneve, ko 
nima treninga, se odpelje na igrišče in vadi 
košarko. Koš za košarko ima tudi pred hišo. 
Čeprav ima veliko treningov, so njegove 
ocene odlične.
O vsem ima svoje mnenje, ki ga zna zagovarjati 
in utemeljevati. Rad govori. Učitelji bi rekli, 
da preveč oz. ob nepravem času. Če bi se 
naveličal košarke, bi lahko postal dober 
raper, saj mimogrede sestavi rap komad. 
Tako v rime spremeni zahtevno kemijsko 
snov ali doooolgočasno knjigo za domače 
branje. V Saševi družbi nam ni nikoli dolgčas. 

Sašo pravi: »Važno je sodelovati in ne 
zmagati.«
Sašo na treningu. Kot vidite, zelo uživa. 

Inka Rupnik, Katja Usnik

Ob dotiku z Dubajem

»Košarka mi je 
spremenila življenje«

V soboto, 19. 3. 2011, za učence OŠ Brinje 
Grosuplje ni bil navaden dan. V šoli smo 
se zbrali, da bi nadomestili delovni, 26. 4. 
2011, ko bomo na počitnicah, pridružilo pa 
se nam je tudi nekaj staršev. Dan je dobil 
posebno vrednost, saj so ga naši učitelji 
odeli v pisane barve, ki simbolizirajo 
sprejemanje drugačnosti, pripravljenost 
za sodelovanje, odgovornost, koristne 
komunikacijske veščine, mir idr. Nekaj 
od tega že imamo in znamo, v okviru 
izdelovanja zmajev vseh vrst pa smo 
vrednote še poglobili in utrdili. 
Od kod ideja za to? Že pred leti so se 
nekateri učenci naše šole vključili v 
mednarodni projekt iEARN - Talking 
Kites All Over Ther World, zdaj pa smo se 
mu pridružili še ostali. Zakaj? Ker prinaša 
ideje o miru v svetu, ki je prijeten za vse. 
Projekt obsega izdelovanje zmajev in 
spoznavanje dediščine človekoljuba 
Janusza Korczaka, zdravnika in pisatelja, 
ki si je prizadeval za otrokove pravice, 
skrbel za sirote in skupaj z nekaterimi od 
njih umrl v koncentracijskem taborišču 
Treblinka. Zmaji miru spodbujajo otroke 
po vsem svetu, da razmišljajo o različnih 
pogojih za življenje v različnih delih 
sveta, osvetljujejo pomen otrokovih 
pravic, učijo otroke o razlikah med 
narodi in narodnostmi, predvsem pa 
poudarjajo potrebo po strpnosti in 
sprejemanju drugačnosti. Učenci na prvi 
dan pomladi naredijo zmaje, jih porišejo 
in popišejo s sanjami o boljšem svetu. 
Ob tem se spoznavajo, se učijo strpnosti, 
sodelovanja, sprejemanja drugačnih 
mnenj in dogovora. Preko delavnic se 
seznanjajo s problematiko nasilja, tako v 
svetu kot med njimi. Skušajo iskati boljše 
poti in rešitve, ki bogatijo in izboljšujejo 
medsebojne odnose. 
Učenci so v delavnicah izdelovali različne 
zmaje iz papirja, lesa, blaga ter drugih 
materialov, po šolskem hodniku pa je 
dišalo po zmajih iz testa. Materialne 
izdelke so obogatile dobre želje za otroke 
vsega sveta, ki so se porodile v naših 
mislih, ki smo jih prenesli v sliki in besedi 
nanje. 
Večina učencev ugotavlja, da skupinsko 
delo, ki smo si ga izbrali za ta dan, 
pripomore k osebnostni rasti in s tem 
izboljšanim odnosom v družbi. Dan 
smo zaključili s spuščanjem zmajev na 
šolskem igrišču, ki so naše dobre misli 
in sanje o boljšem in lepšem svetu s 
pomočjo vetra ponesli v nebo.
Učenci in delavci OŠ Brinje Grosuplje

Govoreči zmaji v OŠ 
Brinje Grosuplje
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V petek, 1. 4., in v nedeljo, 
3. 4. 2011, se je v športni 
dvorani Brinje odvijalo 
žensko košarkarsko 
državno prvenstvo kadetinj 
(U16) v sezoni 2010/2011. 

V petek so se v prvem polfinalu najprej 
pomerile košarkarice Odeje Škofja Loka 
in Ježice. V prvem polčasu je bila igra 
izenačena. V zadnjem delu pa se je Ježica 
potrudila in dosegla končni rezultat 58:65 
in tako postala prvi polfinalist. 

V drugem polfinalu pa so se pomerile 
Domžale in Grosuplje. Grosupeljčanke 
so že na začetku prevzele vodstvo in ga 

spretno obdržale vse do konca. S končnim 
rezultatom 71:27 za Grosupeljčanke 
sta postala Grosuplje in Ježica finalista 
državnega prvenstva kadetinj. 

V nedeljo so se za tretje mesto tako borile 
košarkašice Odeje in Domžal. Odeja je 
pokazala večjo borbenost in že v prvi 
četrtini prevzela vodstvo, ki  ga je obdržala 
do konca. Z rezultatom 66:51 je zasluženo 
osvojila tretje mesto.

Vsi v dvorani pa so že nestrpno čakali 
finale, v katerem sta se pomerili Ježica in 
Grosuplje. Grosuplje je prvo točko dobilo 
v prvih treh minutah. Igra je bila vseskozi 
napeta, navijači so bili glasni in svoje 
igralke navdušeno spodbujali. Rezultat 
polčasa je bil še napet 32:48 za Grosuplje. 
Po polčasu so Grosupeljčanke pod 
strateškim vodstvom trenerja Tea Hojča 
vodstvo obdržale. Končni rezultat 67:79 
pa je na obraze mladih Grosupeljčank in 
domačih navijačev prinesel veselje. Pokal 
za prvo mesto je šel zagotovo v prave 
roke, saj so nam Grosupeljčanke svojo 
pravo borbenost in sodelovanje pokazale 
že skozi sezono, ko niso izgubile niti ene 
same tekme.

Pokale, priznanja in nagrade najboljšim 
ekipam in igralkam so podelili župan 
občine Grosuplje dr. Peter Verlič, 
predsednik ZŠO Grosuplje  mag. Mitja 
Lončar, predsednik ŽKK Grosuplje  Andrej 
Gabrijel, predstavnik KZS Uroš Kranjc, 
olimpionik Miro Cerar in košarkar Union 
Olimpije Dino Murić in mladinke KK 
Grosuplje. 

Na zaključni podelitvi so bile izbrane tudi:
- najboljša igralka MVP: Alina Gjerkeš 
(Grosuplje),
- najboljši strelki: Alina Gjerkeš (Grosuplje) 
in Nina Gabrovšek (Ježica) – obe 38 točk,
- najbolj borbena igralka: Anja Rozman 
(Grosuplje), 
- najboljša peterka turnirja: Klara Zupančič 
(Grosuplje), Anita Kastelic (Grosuplje), 
Alma Potočnik (Odeja),  Nina Gabrovšek 
(Ježica) in  Živa Macura (Ježica).

Organizator je s prigrizki in pijačo dobro 
poskrbel tudi za počutje navijačev. 
Hkrati so med premori vzdušje dvigovale 
mladinke grosupeljskega Plesnega studia 
TINA.

Eva Valič, OŠ Brinje Grosuplje

Državne prvakinje so … Grosupeljčanke!

Sprejema državnih prvakinj pri županu dr. Petru Verliču so se udeležili poleg košarkaric 
(nekaj jih ni bilo odsotnih, ker so imele druge obveznosti) tudi vodstvo kluba z Andrejem 
Gabrijelom na čelu, olimpionik Miro Cerar in oba podžupana Dušan Hočevar in Iztok Vrhovec.



april / 4 - 2011 45Grosupeljski odmevi oglasi

Pasja politična 
ekonomija
»Kako to, da si se ti zredil, 
jaz pa shujšal?«

»Hja, dragi moj, svet se 
spreminja. Prej je bil tvoj 
gospodar v vladni stranki, zdaj 
je pa moj!«    
   LS
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VABIJO NA KULTURNO 
PRIREDITEV V 
POČASTITEV 
DNEVA BOJA PROTI 
OKUPATORJU

 ŠE POMNIMO
Prireditev bo v torek, 
26. aprila 2011, ob 19.30  
v Kulturnem domu 
Grosuplje.
Večer bo posvečen partizanski pesmi in 
ustanovitvi OF, saj letos mineva 70 let od 
njene ustanovitve leta 1941.
V kulturnem programu bodo sodelovali: 
ženska vokalna skupina Brinke in 
moški pevski zbor Šentjurski fantje 
KD Šentjurski oktet, instrumentalna 
skupina Sever iz Kamnika ter Gledališče 
Hiša KD Teater. 
Spominjajmo se uporniškega duha 
v zgodovini slovenskega naroda, ki 
nam je pred 20 leti zagotovil tudi našo 
samostojno državo.

Združenje borcev 
za vrednote NOB 
Grosuplje,
Združenje 
veteranov vojne za 
Slovenijo Grosuplje,
v sodelovanju z 
Žensko vokalno 
skupino Brinke
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Občinski odbor Nove Slovenije 
Krščansko ljudske stranke Grosuplje  
vošči vsem občankam in občanom, 
članicam in članom, podpornikom  in 
prijateljem stranke v občini Grosuplje 
Veselo in blagoslovljeno Veliko Noč 
2011.
Velikonočno vstajenjsko jutro je 
sporočilo upanja, da je življenje 
močnejše od smrti, ljubezen močnejša 
od sovraštva in zamer. To upanje nam 
prinaša in daje smisel, da na naši 
življenjski poti z vedrim življenjskim 
pogledom zremo v prihodnost in že 
ta trenutek živimo v upanju zmage 
življenja nad smrtjo.
Vsem iskreno želimo obogatene 
praznične dni, doživete s krščansko 
slovensko tradicijo in kulturnim 
izročilom, ki se prenaša iz roda v rod.

Občinski odbor Nove Slovenije 
Grosuplje

Velikonočna sobota

Utrinek z razstave Društva podeželskih žena 
Sončnica Grosuplje v Mestni knjižnici Grosu-
plje.

oglasi
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PGD VELIKA LOKA 
pri Grosupljem 

vabi na 

VRTNO VESELICO, 
ki bo 

v soboto, 21. maja, 
s pričetkom ob 20. uri 

pri gasilskem domu 
z bogatim srečelovom. 

Za ples in razvedrilo bo 
skrbel 

ansambel Svetlin, 
za jedačo in pijačo pa 

domače gasilke in gasilci. 

Lepo vabljeni!
  

GLEDALIŠČE POD 
MOSTOM 

vabi na predstavo 
komedije Franca Pluta 

POLICIJSKA POSTAJA, 

ki bo v petek, 6. maja, 
ob 19,30 uri v Kulturnem 

domu Grosuplje 
in

v petek 27. maja, 
ob 20,00 uri pod kozolcem 

Pr`Mrtinet v Lučah.
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ŽPZ Magdalena praznoval 15 let obstoja

Na šaljiv dan, 1. aprila 2011, smo bili 
priče šaljivemu pevsko-razvedrilnemu 
večeru. Pripravil ga je Ženski pevski zbor 
Magdalena   KD Vokal Grosuplje, pod 
vodstvom zborovodje Emila Kovačca, ob 
15. obletnici delovanja zbora. Praznovanje 
častitljive obletnice je privabilo mnogo 
poslušalcev, mož, otrok, sorodnikov, 
prijateljev in drugih ljubiteljev zborovskega 
petja, ki so napolnili dvorano Osnovne šole 
Louisa Adamiča.

Pevke z zborovodjem na čelu sta s svojim 
obiskom počastila župan dr. Peter Verlič in 
podžupan Iztok Vrhovec.

“Punce so si večer zamislile zabavno, brez 
živčnosti in kreganja,” je v uvodu pojasnil 
povezovalec Luka in tako napovedal 
razigran in sproščujoč program. 

Za slavnosten nastop je zbor, ki ga je 
zastopalo 17 pevk, izbral raznovrsten 
program. Slišali smo slovenske narodne, 
ki smo jih pri Magdalenkah najbolj vajeni, 
pa tudi operne Zbor sužnjev iz Verdijeve 
opere Nabucco. Ob poslušanju slednje 
je občinstvu zastal dih. Najbolj pa so se 
pevke vživele v zimzeleni slovenski popevki 
Zemlja pleše in, tako kot pred leti Bele 
vrane, v: “…Življenje je blazno resna stvar, 
kaže ti roge, nam pa to ni mar. Vsak naj 
živi kakor ve in zna, to ga izuči, v tem je 

čar sveta. Saj včasih res morda neslani 
smo, ker ne vemo, kaj bi s soljo, a vendar 
naj nam ne zamerijo, če mačka v žaklju 
mi ne sprejmemo...” ob spremljavi Mance 
Zaviršek na klavirju. Za piko na i so si pevke 
nadele mladostna oblačila, primerna 
zgodnjespomladanskemu času.

Ob obletnici sta Barbara Rigler, vodja, in 
Nuša Volkar, predsednica sveta Območne 
izpostave JSKD Ivančna Gorica, pevkam 
podelili skupno 12 Gallusovih priznanj in 
značk za dolgoletno ustvarjanje na področju 
ljubiteljske vokalne dejavnosti. Za več kot 
pet let ustvarjanja in prepevanja je bronasto 
priznanje prejela Ana Cimerman. Srebrno 
Gallusovo priznanje JSKD podeljuje za 
več kot 15 let ljubiteljskega delovanja, 

od Magdalen pa so bile z njim nagrajene 
Ljubica Grum, Majda Fajdiga, Majda Potisk, 
Justina Urbančič, Mara Podržaj in Melita 
Gale. Najžlahtnejše Gallusovo priznanje je 
bilo podeljeno pevkam Olgi Jagodič, Dori 
Radež, Darji Zorec, Marjetki Zakotnik in 
Mariji Vidic za več kot 25 let ustvarjanja na 
področju ljubiteljske vokalne dejavnosti.

Za pestrost pevskega programa so 
slavljenke v goste povabile Bučenske 
rampljače. ”Fantje” iz Bučke na Dolenjskem 
že od leta 2002 prepevajo narodne pesmi. 
Odkar so se zbrali, so imeli že preko 100 
nastopov. Njihova posebnost pa je, da za 
glasbeno spremljavo namesto klasičnih 
instrumentov uporabljajo kmečka orodja, 
kot so grablje, kosa, glavnik ... Ugotovili so: 

Praznovanje so si pevke zamislile šaljivo. Podeljenih jim je bilo 12 bronastih, srebrnih oz. zlatih Gallusovih 
priznanj za dolgoletno ustvarjanje na področju ljubiteljske vokalne dejavnosti.

mag. Tatjana Jamnik Skubic

>
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”Mi smo dobri ljudje, vi ste dobri ljudje, ko smo skupaj, smo vsi 
še boljši ljudje.” in se poslovili z optimistično željo: ”Magdalenke, 
nadaljujte svojo pot do 50. obletnice, takrat pa nas ponovno povabite 
v goste.”

Amaterska dramska skupina P.L.I.N. s Čateža, ki jo sestavljajo 
Petra, Luka, Ina in Nika, je poskrbela za dramske vložke. Z njimi 
je dodobra nasmejala zbrano občinstvo. Izvedeli smo, da v njihovo 
zakonsko posvetovalnico zavije marsikateri znani Slovenec, celo 
Milan in Štefka. Ta teden imajo menda še posebej veliko dela, ker so 
se za posvet prijavile prav vse pevke zbora Magdalena. Obiskovalci 
smo bili priče tudi snemanju 4561. dela limonade telenovele Na 
vasi, parodije na aktualna dogajanja v naši družbi.
V zaključku prireditve se je predstavnica pevskega zbora Majda 
Fajdiga zahvalila dramski skupini, ki ”je poskrbela za smeh in 
humorno predstavo”, voditelju Luki Bregarju ”za spretno in prijetno 

povezovanje besede in pesmi”. Nenazadnje se je v imenu vseh 
pevk zahvalila ”osebi, ki nas spremlja 15 let, in ki je prisluhnila 
želji pevk – to je naš zborovodja Emil. Vodil si nas pri petju, znal si 
nam prisluhniti, pa tudi marsikaj preslišati. Skupaj smo gradili naš 
pevski zbor Magdalena. Hvala in zgodba naj se nadaljuje.”

Za prijeten zaključek večera so pevke skupaj z Rampljači in 
poslušalci zapele venček narodnih. Za konec je Luka predlagal: 
”Ljudstvo odloča, kako ste se imeli.” in nastopajoči so si zaslužili 
velik aplavz.

Amaterska dramska skupina P.L.I.N. s Čateža.Nuša Volkar in Barbara Rigler. Bučenski rampljači.

>

Svojo pesniško zbirko Na drugi strani  in umetniške kozmograme z 
naslovom Prebujanje spečih potencialov nam je  predstavila mlada 
umetnica  Olga Pirih – Lore (kot arhitektka pripravnica je delala v 
Grosupljem).  Na pojoče posode je igral tolkalist  Tomaž Vlahović. 
Razstava je do 28. aprila 2011 na ogled v dvorani Mestne knjižnice 
Grosuplje.

Saša Jaklič je vodila delavnico poslikavanja mavčnih odlitkov. Otroci 
so se zbrali v Galeriji Mestne knjižnice Grosuplje in navdušeno 
pobarvali vse, kar je mentorica pripravila.

Srednja šola Josipa Jurčiča Ivančna Gorica je v sodelovanju s 
Slovensko Karitas pripravila razstavo Živi preprosto in solidarno – v 
smeri podnebne pravičnosti. Z evropskimi sredstvi podprta akcija 
naj bi ozavestila predvsem mlade, da podnebne spremembe najbolj 
prizadenejo prebivalce revnih dežel. Razstava je na ogled v 3. in 4. 
nadstropju Mestne knjižnice Grosuplje.

Dogodki v Mestni knjižnici Grosuplje v aprilu
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V Ljubljani je potekal literarni festival 
Fabula, festival pripovedovalstva. Prozni 
mnogoboji so bili v Ljubljani, Kopru, 
Celju, Mariboru in v Novem mestu, 
kjer je svojo pripoved predstavila tudi 
Grosupeljčanka Majda Senčar in se 
uvrstila med 14 finalistov, ki so nastopili 
v kavarni Slovenskega etnografskega 
muzeja v Ljubljani, v nedeljo, 13. marca 
2011. Tematike pripovedi so bile različne: 
od spominov do sodobnih travmatičnih 
pripovedi o tajkunih, alkoholizmu in 
mamilih, o ponesrečenem izdelovanju 
kolin v dolenjskem narečju in šaljivih 
in simpatičnih nesporazumih glede 
nosečnosti v ljubljanski govorici. Vsak 
pripovednik je imel na voljo sedem minut.
Nagrajeni so bili prispevki mlajših avtorjev. 
Po razglasitvi pa so se vnele polemike, če 
je prav, da žirija nagrajuje prispevke, ki 
svojo nejevoljo nad življenjem izražajo s 
kletvicami in prostaškimi izrazi.
Gospo Majdo Senčar je v muzeju spremljala 
vsa njena družina in gospa Andreja Smolič 
z Univerze za tretje življenjsko obdobje 
Grosuplje. V svoji pripovedi je obudila 
spomin na materinski strah, ko je opazila 
nenavadne spremembe v sinovem očesu. 

Četrtek, 24. februar 2011, ob 18. uri, 
dvorana Mestne knjižnice Grosuplje
Inštitut za slovensko narodopisje je pri založbi 
ZRC SAZU izdal knjigo DOBREPOLJSKA 
DOLINA STOJI NA JEZERU. Mag. Branka 
Lazar je pripovedi zbrala, zapisala, dodala 
spremno študijo s klasifikacijo pripovedi, 
opombe in komentarje ter slovarček manj 
znanih dobrepoljskih besed.
Po pozdravu direktorice knjižnice Rože Kek 
je besedo povzela moderatorka večera dr. 
Jožica Narat Müller in predstavila gostjo iz 
Dobrepolja.
Vse zgodbe, krajše in daljše, ki jih je v knjigi 
kar 173, je povedala znamenita dobrepoljska 
pripovedovalka in pevka Ančka Lazar, 
rojena Kralj, po domače Vintarjeva Ančka. 
Rodila se je 28. septembra 1927 v vasi 
Zagorica v Dobrepolju. Živela je v okolju, 
v katerem je bila ljudska tradicija močno 
zasidrana. Že stara mati je bila dobra pevka 
in pripovedovalka, prav tako njena mati. 
Dvanajstletna Ančka je pripovedovala zgodbe 
učitelju Tonetu Ljubiču, da jih je zapisal. 
Večkrat so jo posneli za radijske oddaje 
Slovenska zemlja v pesmi in besedi pa tudi 
za arhiv Glasbenonarodopisnega inštituta iz 
Ljubljane.  
Ančka Lazar je prava mojstrica govorjene 
besede, nam pa je najprej zapela pesem Oj, 

preljuba Zagorica, da smo lahko občudovali 
njen še vedno jasen in čist glas. Potem pa je 
začela pripovedovati, najprej o Dobrepolju, 
ki stoji na treh stebrih na jezeru. Zgodbo je 
slišala leta 1933, ko so bile v dolini velike 
poplave, še hujše kot lani. Leta 1934 je 
recitirala pesem, ki jo je napisal učitelj Tone 
Ljubič, ko so v šoli odprli kuhinjo za revne 
otroke, in pesem še danes zna na pamet.
Dobrepolje je kraški svet, zato je veliko jam 
in brezen in skoraj za vsako obstaja pripoved. 
V Podpeški jami je okamenela ženska, ki je 
šla na sveti večer prat prejo v jamo. Žegnano 
jamo blizu cerkve sv. Antona na Zdenski 
rebri je stari župnik vsako leto požegnal, da 
ne bi bilo toče. Novi župnik pa se je temu 
vraževerju uprl in že prvo leto je toča stolkla 
ves pridelek.  
Tudi rojstva so znali napovedovati. Če je bilo 
veliko lešnikov in orehov, so napovedovali 
fantke, če je bilo veliko sliv, pa punčke. V 
dobrepoljsko dolino otrok niso nosile štorklje, 
ampak žabe. Ko so regljale, so rekli, da otroci 
jokajo. Za nosečnice so poznali celo vrsto 
prepovedi in omejitev, da bi bil otrok zdrav.
Vasovanje ob mrliču in pogreb sta bili dve 
priložnosti za druženje in tedaj so peli, 
pripovedovali in se šli različne družabne igre. 
Gospa Ančka Lazar nam je pripovedovala še 
strašljive zgodbe o brezglavjekih, zagovorih 

kačjih pikov, o sosedskih sporih, o vaških 
posebnežih, večina zgodb pa je bila šaljivih. 
Toliko smeha dvorana Mestne knjižnice 
Grosuplje še ni slišala. Knjigi je dodana 
tudi zgoščenka, na kateri skupaj s sinom 
Ludvikom pripoveduje zgodbe  v slikovitem 
narečju.
Še dolgo potem smo se družili v preddverju 
dvorane in poslušali zgovorno Ančko Lazar, ki 
ji zgodbe, kot je duhovito povedala dr. Jožica 
Narat Müller, rastejo kar iz ušes. Čudili smo 
se njeni energiji, pripovedovalni moči in 
sposobnosti, da vse te zgodbe pomni in jih na 
pamet pripoveduje. 
Marija Samec

Večer dobrepoljskih ljudskih pripovedi

G. Majda Senčar med pripovedovalci iz vse Slovenije
Zaradi rakaste tvorbe je otrok izgubil oko, 
toda ostal je živ. Pretresljivo pripoved, 
napisano v lepem jeziku, ki zna potrkati na 
čustva poslušalcev, je avtorica prebrala 
občuteno in doživeto, saj materino srce 

take hude življenjske izkušnje ne pozabi.
Čestitamo gospe Majdi Senčar za pogum, 
da kljub letom javno nastopa in za njen 
pripovedovalski dar.
Marija Samec 
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Na slovenski kulturni praznik je v frančiškanski cerkvi na 
Prešernovem trgu v Ljubljani po maši za vse pokojne slovenske 
kulturne ustvarjalce vse zbrane nagovoril tržaški pisatelj Boris 
Pahor. Ker je vsak javni nastop 97-letnega pisatelja poseben 
dogodek, je tudi ta privabil polno cerkev poslušalcev, ki so 
dveurnemu predavanju z zanimanjem prisluhnili. 

Župnik p. Pavle Jakop je v uvodu Borisa Pahorja napovedal kot 
uveljavljenega pisatelja, profesorja, akademika, ki je prejel 
vrsto najvišjih domačih in tujih odlikovanj, predvsem pa kot 
človeka, ki se je upiral vsem totalitarizmom 20. stoletja. Pisatelj 
Pahor se je zahvalil za povabilo, dejal, da je v zadnjih dveh letih 
nastopil 180-krat in to predvsem pred šolsko italijansko in 
slovensko mladino, da pa v cerkvi (razen enkrat v Neaplju in 
enkrat na slovenskem Krasu) še ni predaval in da je, ker je po 
naravi anarhist, kar malo v zadregi. Izrazil je veselje, da je lahko 
nagovoril številno publiko in to z istega mesta, na katerem je (po 
njegovih besedah) molil tudi Edvard Kocbek, preden je z njim 
v sedemdesetih letih prejšnjega stoletja napravil znameniti 
intervju. Boris Pahor je nato spregovoril o veri in nacionalni 
zavesti Slovencev ter o prihodnosti slovenskega naroda.

Na vprašanje, kako vidi slovenstvo danes, je dejal, da smo bili 
Slovenci kot narod večkrat na tleh, pa smo se vedno pobrali. 
Ozrl se je v zgodovino in omenil, da smo živeli na enotnem oz. 
nerazkosanem narodnostnem območju pred 1. svetovno vojno: 
habsburška monarhija je bila kljub številnim napakam enoten 
dom za naš narod. Po njenem propadu so vsi narodi, ki so bili 
ujeti v njeno »ječo«, izšli iz nje kot samostojni narodi z lastno 
državo, le Slovenci smo bili razkosani med Italijo, Avstrijo, 
Madžarsko in Jugoslavijo. Tudi povojna Jugoslavija je imela kljub 
nespornim zaslugam za ohranitev naroda precej napak: ena 
izmed njih je bila tudi preganjanje vsakršne nacionalne zavesti, 
ki se je prehitro zamenjevala za nacionalizem: tedanja vladajoča 
politika je v večnarodni državi celo hotela odpraviti pojem 
nacionalnosti in vzpostaviti novo kategorijo državljana, vezanega 
na državo Jugoslavijo. Takšna ravnanja, je menil Pahor, imajo 
še danes posledice npr. v šolstvu, kjer se po njegovo premalo 
poudarja pomen nacionalne zavesti. »Ne torej nacionalizem, 
ampak zdravo zavedanje o tem, kdo sem, od kod izviram, kakšna 
je moja preteklost, to slovenski narod v tem trenutku potrebuje.« 

V bistvu smo Slovenci zelo evropski, je nadalje menil Pahor, 
in to ne samo po pesnikih, pisateljih, po kulturi, ampak tudi 

po znanosti, po tehničnih, športnih in drugih dosežkih: smo 
spoštovanja vredno ljudstvo. Stojimo pa pred novimi izzivi 
časa, na katere moramo odgovoriti. Najprej se moramo 
resnično vprašati, ali sploh verjamemo, da bomo obstali, 
ali pa se bomo stopili v globalizmu. Prešel je na področje 
jezika, kjer je navedel primer Danteja iz 13. stoletja, ki je vse 
rojake, ki so tedanjo italijanščino zamenjavali s tedaj moderno 
provansalščino (podobno kot danes angleščina), označil za 
pocestnice oz. vlačuge. Jezik je osnova naroda, zato ga je 
treba skrbno gojiti, sploh danes, ko so centri moči, ki vplivajo 
na življenje narodov, nevidni. Včasih si vedel, od kod prihaja 
nacizem, fašizem, komunizem, danes, v dobi kapitala, več ne 
veš, iz katerega centra le-ta vlada. Pahor je navedel Srečka 
Kosovela, ki je dejal, da smo za evropskega človeka, a naj vsak 
»ohrani svoj obraz« oz. svojo identiteto. Vsi veliki narodi Evrope 
to počno: Francozi, Italijani, Španci ... so najprej zvesti sami 
sebi. Pahor je posebej omenil problem pomanjkanja narodne 
zavesti pri ti. slovenski levici v zamejski Italiji, ki se zaradi 
nekdanjega internacionalizma skoraj ne čuti povezanega z 
matično domovino Slovenijo. To pa je danes, ko so vrata v EU 
na široko odprta, zelo nevarno tudi za jedro naroda: Slovenci 
moramo paziti, da nas močnejši tujci ne pokupijo: navedel je 
primer Italijanov, ki kupujejo zemljo na Krasu in ponovil svojo 
pesimistično napoved, da če se ne bomo pazili, bom imeli čez 
10 let italijanski vrtec v Postojni. Opozoril je tudi na zagledanost 
Kranjske same vase: le-ta po njegovo nima čuta, da odgovarja 
tudi za vse Slovence, ki so zunaj oz. na obrobju kulturnega 
prostora: javno mnenje nima te skrbi oz. interesa. 

Pisatelj Pahor je spregovoril tudi o veri. Menil je, da mora biti 
versko življenje v znamenju veselja: svet je kljub vsemu vesela 
zgodba. Opozoril je na problematiko samomora: to po njegovo 
pomeni, da slovensko ljudstvo v sebi nima ponosa, vere v 
samega sebe, vera je torej narobe razumljena in živeta. Ljudje 
jo večkrat dojemajo kot negativno, kot tisto, ki prinaša le krivdo 
in pokoro. Smisel življenja pa ni pokora: drugi narodi to čisto 
drugače razumejo in to se kaže tudi v njihovem karakterju.

Za prihodnost je menil, da jo je težko napovedovati. Tisto, kar 
pogreša pri našem narodu, je strinjanje v temeljnih oz. osnovnih 
stvareh naroda: veliki evropski narodi imajo tudi različne 
ideološke in druge opcije, a ko je potrebno, stopijo državljani 
skupaj. Tega pri nas ni, oz. je tega izrazito premalo. Pozval je 
šolnike in javno mnenje, naj na obeh ideoloških straneh naroda 
vzgojijo velike osebnosti duha, ki bodo krojile našo bodočo 
družbo. Potrebno pa je, da bodo imeli vlogo povezovalca, da 
bodo res delali za državo, da bodo imeli potrebo po sodelovanju 
in da bodo tudi zmožni priznanja napak ter velikih zmot. Pogoj 
za prihodnost je torej preobrazba naših ljudi, prihodnosti 
pa si tudi »ni mogoče predstavljati, preden ne razčistimo s 
preteklostjo«. Pri tem je navedel in na kratko opisal lastno 
taboriščniško izkušnjo: zgodovino je potrebno dobro poznati, 
da se nam ne bo ponovila. 

Po predavanju so sledila vprašanja gostu, nato pa neformalno 
druženje, v katerem smo lahko spoznali, da so vse velike 
osebnosti – kar tudi pisatelj Pahor je in bo vedno bolj - v 
bistvu preproste, a hkrati utrjene in prosojne v vrednotah 
spoštovanja in resnice. 

Andrej Štrus

Boris Pahor o slovenstvu
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ZAKLJUČEN LIKOVNI NATEČAJ 
GOZD KOT PROSTOR PRAVLJIČNE 
UTOPIJE
Na natečaj je prispelo 390 likovnih del otrok in odraslih. Izmed 
prispelih smo izbrali 33 likovnih del, ki bodo objavljena na plakatih 
ivanške izpostave za prireditve v letu 2011. Veseli nas izredno 
bogata bera prispevkov, predvsem v izvirnosti upodobitve in uporabe 
različnih izraznih tehnik. Vsem sodelujočim iskreno čestitamo! Vsa 
likovna dela bodo na ogled od 27. septembra 2011 v prostorih Muzeja 

krščanstva na Slovenskem v 
Stični. Izbrani ustvarjalci bodo 
prejeli materialne nagrade, ki 
jih bo prispevalo Ministrstvo 
za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano. Iz grosupeljske 
občine so se natečaja udeležili 
otroci iz Vrtca Rožle in Vrtca 
Kekec Grosuplje, osnovnošolci 
iz OŠ Brinje ter nekateri odrasli 
ustvarjalni posamezniki, ki 
delujejo samostojno ali v okviru 
grosupeljskih kulturnih društev. 

PREDSTAVITEV IZJEMNIH ODRSKIH 
POSTAVITEV NA OBMOČNEM 
SREČANJU OTROŠKIH FOLKLORNIH 
SKUPIN
Območno srečanje Ko je sonce posijalo, se je dete nasmejalo  je 
potekalo v Jakličevem domu na Vidmu v Dobrepolju. Predstavilo se 
je šest otroških folklornih skupin. Iz grosupeljske občine je nastopila 
Otroška folklorna skupina Račna iz Kulturnega društva France 
Prešeren Račna, ki jo vodi Olga Gruden. Mentorice so pokazale 
izreden občutek za delo z otroki in seveda poznavanje folklornega 
ljudskega izročila. Srečanje je strokovno spremljala Nina Luša, ki se 
je z vsemi mentoricami izčrpno pogovorila in prispevala tudi pisno 
oceno nastopov. Skozi prireditev nas je prijazno in profesionalno 
popeljala Tanja Zavašnik. Naslovni verz srečanja otroških folklornih 
skupin je bil Ko je sonce posijalo, se je dete nasmejalo iz pesmi Srečka 
Kosovela: Dete na travi.

Mentorice

IZREDNA KVALITETA 
PREDSTAVLJENIH ZBOROV NA 
PRVEM DELU PEVSKE REVIJE V 
GROSUPLJEM
Na območni reviji odraslih pevskih zborov in malih pevskih skupin je 
v začetku marca nastopilo kar deset grosupeljskih pevskih zasedb 
in ena iz Dobrepolja.  Prvi del revije je ponovno gostila Osnovna šola 
Louisa Adamiča Grosuplje. Na reviji so se predstavili 

Ženski pevski zbor Biser (Manica Habjanič Gaberšek), 

Ženski pevski zbor Magdalena (Emil Kovačec), 

Moški pevski zbor Corona (Jernej Kralj), 

Moška pevska skupina Šentjurski fantje (Tomaž Tozon), 

Javni sklad za kulturne dejavnosti - izpostava Ivančna Gorica

Mavrična kultura za vse

>
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Moški pevski zbor Grosuplje (Primož Cedilnik), 

Moški pevski zbor Šmarje – Sap (Mojca Jevnikar Zajc), 

Mešani oktet Polica (Emil Kovačec), 

Mešani pevski zbor Kopanj (Sabina Benedik), 

Mešani pevski zbor Račna (Venčeslav Zadravec), 

Moška pevska skupina Samorastnik (Drago Zakrajšek) 

in Mešani pevski zbor Škrjanček (Stane Fux) - Šentvid pri Stični.
Na odrih v občini Ivančni Gorica in Dobrepolje pa so nastopili še:

Ženska vokalna skupina Brinke,

Ženski pevski zbor Lastovke,

Vokalna skupina Viva vox.

Revijo je strokovno spremljala Andreja Martinjak, ki je pohvalila vse 
nastopajoče zbore in poudarila, da se je kvaliteta pevskih predstavitev 
v Grosupljem v zadnjih letih močno zvišala. Nastopajoče in obiskovalce 
je v uvodnem nagovoru pozdravil tudi grosupeljski župan Peter Verlič, 
ki je v družbi s podžupanom Iztokom Vrhovcem spremljal celotno 
revijo. Prireditev je vodila dolgoletna sodelavka ivanške izpostave 
Nuša Volkar, ki se je v spremnem besedilu navezovala na likovno 
podobo trodnevne pevske prireditve in njeno naslovno vsebino: 
Ljubezen – praspoznanje vseh spoznanj.

>
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ODRASLE FOLKLORNE SKUPINE, 
PEVCI IN GODCI USPEŠNO V 
DOBREPOLJU

Med vikendom v sredini marca je v Jakličevem domu na Vidmu 
potekalo območno srečanje odraslih folklornih skupin, pevcev 
ljudskih pesmi in godcev ljudskih viž. Nastopajoče in obiskovalce 
je pozdravil dobrepoljski župan Janez Pavlin. Srečanje je trajalo 
dobro uro in pol, medtem ko se je druženje zavleklo še globoko v 
noč. Strokovna spremljevalca Katarina Šetinc in Vasja Samec  sta 
se izdatno pogovorila z vsemi vodji skupin in hkrati poudarila 
izredno kvaliteto predstavljene produkcije. V zadnjih letih se je 
namreč izoblikovalo kar nekaj novih skupin pevcev ljudskih pesmi, 
katerih vodje se konstantno izobražujejo na skladovih seminarjih. 
Iz območnega srečanja bo pripravljen izbor za regijsko srečanje 
folklornih skupin Osrednje Slovenije, ki bo 29. maja 2011 v 
organizaciji JSKD OI Logatec in regijsko srečanje pevcev ter godcev, 
ki bo 16. oktobra 2011 v organizaciji JSKD OI Litija. 

ŠTEVILNI MLADI OBISKOVALCI 
SO SI OGLEDALI DVODNEVNI 
GLEDALIŠKO-LUTKOVNI MARATON
V Kulturnem domu Grosuplje se je v sredini marca predstavilo deset 
otroških gledaliških skupin in štiri lutkovne skupine. Posamezne 
gledališke predstave so si ogledali vrtčevski in osnovnošolski otroci - 
več kot 500 mladih gledalcev iz grosupeljske občine. V razgovoru, ki so 
ga imele mentorice gledaliških skupin s strokovnim spremljevalcem 

Klemenom Markovčičem, je bil poudarjen napredek posameznih 
skupin pri osvajanju gledališkega prostora. Prav tako je Irena Rajh 
Kunaver vodila razgovor z mentoricami lutkovnih skupin, v katerem 
se je izčrpno posvetila analizi lutkovnega izraza. Prireditev je vodila 
Nika Devetak. Prvi del lutkovnega regijskega srečanja bo sredi aprila 
v Kulturnem domu Ivančna Gorica v organizaciji ivanške skladove 
izpostave.

SREČANJE MLADIH NOVINARJEV 
POD VODSTVOM GORAZDA 
HOČEVARJA
Mladi novinarji so sodelovali na delavnici, ki jo je vodil novinar Gorazd 
Hočevar. Spoznali so načine novinarskega ustvarjanja. Ukvarjali so 
se s tematiko 20-letnice slovenske neodvisnosti ter s problematiko 
mladih v Grosupljem. V nadaljevanju bodo mladi novinarji sodelovali 
na tiskovni konferenci z grosupeljskim županom Petrom Verličem, 
ki je mlade novinarje v uvodu pozdravil in spodbudil k aktivnemu 
sodelovanju. Na delavnici je bodoče novinarje nagovoril še urednik 
Grosupeljskih odmevov, Jože Miklič. V tednu po delavnici bodo 
učenci pripravili prilogo Vetrnica, ki bo objavljena v občinskem glasilu 
Grosupeljski odmevi.

Vse foto 
Barbara 
Rigler ,
Martin 
Rigler
in 
Nastja 
Pugelj

Besedilo
Simona 
Zorko, JSKD 
OI Ivančna 
Gorica

Ljudski pevci Mlada zarja (Sabina Benedik)
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Naši predzgodovinski predniki iz obeh 
kovinskih dob, bronaste in železne, niso 
imeli močnih držav, ki bi jih znotraj in 
zunaj varovale pred nevarnostmi, zato so 
se samodejno organizirali v skupnosti, 
kar jim je v surovem življenjskem 
boju omogočale preživetje. Osrednja 
sestavina takih človeških združb je bilo 
gradišče, zato tovrstne človeške formacije 
imenujem gradiške skupnosti, njihove 
tvorce pa gradiščarje. Poleg gradišča, ki 
je rabilo predvsem v obrambne namene, 
so vse gradiške skupnosti imele še 
dve osnovni sestavini: gospodarsko s 
poljedelskimi, pašniškimi in gozdnimi 
površinami, in duhovno. K slednji sodijo 
predvsem znamenite lokacije, imenovane 
tičnice. Nekaj gradiščarskih sodobnikov si 
je poiskalo zavetje v stavbah na koleh, na 
mostiščih, zato so jim pravili mostiščarji. 
Z vso pravico smemo sklepati, da so tudi 
mostiščarske družbene enote imele vse 
tri naštete gradnike.
V pričujočem sestavku se bomo posvetili 

zgolj duhovnim sestavinam gradiških 
skupnosti, to se pravi tičnicam, ki so 
najbolj zgovorne in zanesljive pričevalke 
o življenju naših prednikov iz časov 
pred dvema tisočletjema in več, in ki na 
simbolni ravni segajo celo v današnji čas. 
Ostale gradiške pritikline pa bom omenjal 
le toliko, kot je njuno potrebno.
Če hočemo razumeti pomen duhovnih 
postojank z imenom »tičnice«, se moramo 
vsaj najosnovneje seznaniti z življenjskimi 
nazori naših staroveščanov.  
Za naše prednike je bil bog duh, ki je 
vsemogoč in povsod pričujoč. Najpogosteje 
so si ga zamišljali kot svetlobo ali kako 
drugače v razpršenem stanju. Njegovo 
delo je stvarjenje narave, ki so jo 
zategadelj po božje častili. Naši gradiščarji 
so bili potemtakem naravoverci, z dokaj 
neprimerno tujko imenovani tudi pogani. 
Nazori o življenju in smrti naravoverskih 
prednamcev so skoraj identični današnjim 
gledanjem. Življenje je božji dar in ima dve 
sestavini – telo in dušo. Duša se ob smrti 

loči od telesa, vendar večinoma ne odide 
takoj po večno plačilo ali večno kazen - 
kar si je pač v življenju prislužila, temveč 
nekaj časa tava po svetu v trpečem stanju. 
Duše, ki so za živa bivale v telesu z bogu 
dopadljivim obnašanjem, so kmalu rešene 
zemeljskega trpljenja in so pospremljene 
v raj - v večno povišanje ali (z)veličanje. 
Duše lažjih prestopnikov božjih pravil so 
obsojene na trpeče in vzdihujoče tavanje 
po svetu, dokler niso po božji presoji 
odpravljene v eno od dveh skrajnosti: 
v večno svetlobo (raj, paradiž, nebesa, 
višave) ali v večno temo (pekel, nižave, 
globine, večni ogenj). Za prehodni čas 
dušnega stanja in bivanja  izven telesa 
uporabljamo  tujko »vice«.
Očitno so se ljudje že od davna oprijemali 
prepričanja, da je malo duš takoj zveličanih 
ali takoj pogubljenih. Za prve (po naši 
subjektivni sodbi) še danes pravimo, da so 
šle »še gorke v nebesa«, za druge pa, da 
jih je »hudič že čakal«. Večina pokojnih pa 
v dušnem stanju ob zasluženi pokori čaka 
na božjo milost, ki je delno odvisna tudi od 
življenjske kreposti živečih svojcev in od 
njihovih z darovi podkrepljenih priprošenj. 
Ljudi je že od davna mučilo konkretno 
vprašanje, kako duša sploh pride v 
onostranstvo. Naši staroveški predniki so 
za njihove prenašalce »zadolžili« krilate 
živali, predvsem ptice, tedaj tice, ki s 
pomočjo kril imenitno obvladujejo višavje. 
Le v sili so si pomagali z belimi metuljčki 
in črnimi veščami, ki ponoči prav tako 
rade iščejo svetlobo, torej raj. Da bi krilati 
prenašalci duše rajnih čim prej pospremili 
v večno življenje in jih rešili zemeljskega 
trpljenja, so pticam ob primernem obredju 
dajali darove in jim namenjali molitve. 
Tako smo po rahlem ovinku dospeli do 
tičnic – to je do gričastih lokacij, večinoma 
v bližini gradišč, na katerih so naši 
predniki s pomočjo ptic (tic) pospremili 
duše rajnih na oni svet. O pomenu tic pri 
prenašanju duš v onostranstvo kar mrgoli 
dokazov, ki jih ob tej priliki kajpak ne 
bomo navajali. Omenim naj le to, da so tice 
(petelini) na sakralnih zgradbah in božične 
krušne tičke v tesni simbolni povezavi s 
tičnicami. Nekaj malega o tem zvemo tudi 
iz ljudskega pesništva iz časov, ko so bili 
naravoverski nazori, kljub uveljavljenemu 
krščanstvu, še živi; na primer v pesmi 
o lovčevem pogrebu: »Prišle so drobne 
tice / so nesle dušo v vice!« …… Kako so 
tice »pograbile« dušo in jo odnesle, je 
več možnosti. Nekatere razlage so prav 
banalne: ptice telo z dušo vred pohrustajo 
in odletijo, kamor je usojeno. Ta postopek 
ponekod, zlasti v Aziji še dandanes 
prakticirajo. Bolj prefinjeno tehnologijo 
prehajanja duhov umrlih na oni svet s 
pomočjo tic nakazuje ljudska pesem o 

Tičnica »grosupeljske« 
gradiške skupnosti

Na katastrski skici iz leta l895 je Tičnica označena nekaj sto metrov severovzhodno od 
današnjega Koščakovega hriba, kjer je nedvomno stalo gradišče. Ta dva podatka sta dovolj, 
da po zgledih iz drugih gradiških kompleksov v osnovnih obrisih rekonstruiramo nekdanjo 
»grosupeljsko« gradiško skupnost, zlasti njen obseg. Tako kot dandanašnji, so tudi tiste čase 
ljudje pretežno živeli po vaseh, v gradišče so se zatekli le v primeru večje nevarnosti.  Po 
vsej verjetnosti je skupnost obsegala današnje Grosuplje (z več zlitimi starimi selišči) Jerovo 
vas, Perovo, Brvace, Potok, Malo Staro vas, Veliko Staro vas, Hrastje, Brezje, Dobje, Bukovje, 
Brinje in najbrž še kaj v okolici. Torej sama stara na krajinskih značilnostih temelječa imena. 
Utemeljeno domnevam, da je večina teh toponimov obstajala že v času gradiščarjev.
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grešniku, ki se je sedem let pokoril zaradi 
zamolčanega greha in takole zaključi: 
»S kljunčkom se ga dotaknila / zrušil se je 
v sončni prah. Iz njega zletel bel golob / bel 
golob v svetlo nebo.«
Starodavna oblika pomoči trpečim dušam 
na poti na oni svet – danes temu pravimo 
nebesa – se je vse do danes ohranila 
v krščanstvu. Ker nikoli zanesljivo ne 
vemo, kam se bo komu od rajnih nagnila 
»nebeška vaga«, darujemo za svete 
maše in molimo, to je prosimo za njihovo 

zveličanje. Krščansko obredje reševanja 
duš se ne vrši na tičnicah, temveč v 
cerkvah in drugih posvečenih krajih. 
V skladu s krščanskim poosebljenjem 
(personifikacijo) božjih dejavnikov, pri 
trenaži duš tokrat ne sodelujejo tice, pač 
pa prav tako krilati angeli. 
Na Slovenskem je kljub veliki časovni 
oddaljenosti doslej odkritih več kot sto 
imenskih reliktov iz davnega naravoverja. 
Največ na dolenjskem zahodu, ki mu je bilo 
očitno najbolj prizaneseno s kasnejšimi 

človeškimi prilivi. Imena nekaterih tičnic 
so zapisana na zemljevidih, druga na 
katastrskih skicah, tretja pa le v spominu 
prebivalcev. Z vso upravičenostjo smemo 
domnevati, da je vsaj polovica duhovnih 
postojank te vrste za vedno utonila v 
pozabi.
Dolgo časa smo mislili, da se v jedru 
naše občine zaradi burne preteklosti 
niso mogli ohraniti zanesljivi sledovi 
nekdanje gradiške skupnosti. Toda 
vztrajno delo vseh, ki sodelujemo pri 
raziskovanju predzgodovinskega časa na 
naših tleh, je končno le obrodilo sadove. 
Na starejši katastrski skici KO Grosuplje 
je črno na belem v ostareli dolenjščini 
zapisano Pri Tičince. Tu je kajpak potrebno 
kratko pojasnilo. Na našem območju 
najdemo veliko primerov, ko predlog 
»Pri« ne pomeni nekje v okolici, marveč 
neposredno lokacijo. Samo en primer 
iz množice: »Pri Rusu« ni pomenilo, da 
je gostilna nekje blizu posestnika Rusa, 
temveč je to neposredna lokacija gostilne.
Vredno je omeniti še tole. Večina 
starosvetnih poslovilnih gričkov na 

Na vrhu sedanjega Koščakovega hriba je bilo močno utrjeno gradišče. Trije obrambni 
pasovi so, kljub kasnejšim posegom, še dobro zaznavni. Pečina, ki jo vidimo na podobi in je 
vzhodni rob nekdanje fortifikacije, je bila v kasnejših dobah zaradi pridobivanja gradbenega 
materiala še poglobljena.

Tretji, najvišji okop nekdanjega gradišča. Na njem vidimo glavno informatorko in pomočnico 
Slavko Mencin iz Grosupljega. Po grobi oceni je gradišče obsegalo kakih deset hektarov 
zemljišča. Na zahodu se je gradišča dotikala zanimiva gradiška naprava, imenovana Staje, 
verjetno za potrebe živinoreje.

Slovenskem je zapisana z imenom 
Tičnica, in le nekaj z drugimi inačicami. 
Grosupeljska Tičnica je že ena od takih. 
Morda njen zapis po izvirnosti celo 
prekaša druge, kajti osnovi »tiči« bolj 
pristaja tičinca, kot tičnica, hkrati pa ta 
oblika izdaja, da je bil imenski informator 
nemško govorečim kartografom pristen 
domačin z lokalnim narečjem. Dobro 
se spominjam starejših prebivalcev od 
ondi, ki so pravili »an koščik« v pomenu 
en košček. Tudi množinska oblika, ki jo v 
imenu čutimo, bolj ustreza nekdanjemu 
početju na griču duhov.
Ob tej priliki moram omeniti še eno 
presenetljivo ugotovitev: Vse doslej 

Ker nam ni uspelo najti zapisa o gradišču na 
Koščakovem hribu, smo se zatekli k ustnemu 
izročilu. Poleg Slavke Mencin so nam označitev 
vrha Koščakovega hriba z imenom gradišče 
pritrdili tudi Brvačani Ivan Garbas, Pepca 
Kadunc, Vida in Jože Perčič in mnogi drugi 
okoličani. Da so vrh Koščakovega hriba kot 
gradišče redno imenovali že njegovi predniki, 
je potrdil tudi Milan Cimperman iz Jerove vasi, 
ki je na podobi.

>
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raziskane tičnice so nenaseljene. Če pa 
je kje kakšna izjema, je to le posamezna 
domačija, postavljena v novejšem času 
in še to na prisojnem pobočju. O tem se 
lahko prepričamo v krajevnem leksikonu. 
V njem ne bomo našli vasi s tem 
imenom; po drugi strani pa boste v njem 
zasledili celo rešto naseljenih gradišč, 
ki so prav tako prazgodovinska časovna 
kategorija. Razlaga je preprosta. Tičnice 
so bile zbirališča duhov umrlih, torej kraj 
žalostnega in strašljivega spomina, zato 
so se jih ljudje bali oskruniti; nekaj iz 
strahu in nekaj iz spoštovanja do pokojnih. 
Še bolj presenetljivo je dejstvo, da se je ta 
odnos ohranil vse do današnjih dni, kljub 
usahlemu spominu na davno obredje.
Verjetno se bo kdo vprašal, čemu toliko 
pompa zaradi teh nekdaj svetih gričkov, ki 
jih imamo na Dolenjskem nič koliko. Kaj 
ni to brez pomena? Ne in še enkrat ne! 
Tičnice so izredno pomembni kažipoti pri 
preučevanju naše davne preteklosti, zlasti 
pri rekonstrukciji gradiških skupnosti, ki 
so družbeni temelj našega organiziranega 
bivanja.
In nekaj še bolj pomembnega: Imena 
doslej preučenih gradiških pritiklin 
nedvoumno govorijo »kakove štalte so bili 
gradiščanje«, kakor bi rekli po Trubarjevo; 
torej kakšna je bila njihova duhovna in 
materialna kultura in predvsem, kako 
so govorili. Celotno izrazje za gradiško 
infrastrukturo ima namreč izrazito 
slovensko govorno zvočnost in je v 
čudovitem pomenskem skladju s stanjem 
v naravi. Poleg izraza za obrambno 
pritiklino, to je »gradišče«, in versko 
postojanko, »tičnico«, ki jima slovenskosti 
zagotovo ne moremo odrekati, se v 
gradiških kompleksih redno pojavlja še 
cela vrsta imen, ki izdajajo kateri ljudski 
in govorni srenji so pripadali staroveški 
gradiščarji na naših tleh in širše v srednji 
Evropi. Pri doslej vsaj delno preučenih 
gradiških skupnostih se najpogosteje 
pojavljajo ta-le     starosvetna domače 
zveneča  imena: Roje, Virje, Kukava, Ulce, 
Rupe, Straže, Dule, Devci. Dokaj redna so 
imena, izhajajoča iz takratne konjereje: 
Kajevc, Kajevo, Kajina, Konjšček, Kobiljek, 
Konjsko, Konjski vrt, Konjska dolina 
in podobno. Med starodavne imenske 
ostaline iz predzgodovinskega časa 
smemo šteti tudi ledinska imena, vezana 
na župane, špane in špaje. Vse pozornosti 
so vredna tudi poduhovljena imena za 
izvire in drugo vodovje.
Z dodatno obdelavo izrazja staroveških 
gradiških pritiklin, predvsem z njihovo 
množično pojavnostjo, se bo še dodatno 
utrdilo prepričanje o večtisočletni slovenski 
navzočnosti v tem prostoru.
Kljub vsemu povedanemu je ozemlje 

Pri ogledu Tičnice. Le-ta skoraj v vsem ustreza drugim duhovnim postojankam iz časov 
naravoverja: óblast, nenaseljen in z gozdom porasel grič v bližini predzgodovinskega 
gradišča, obdan s številnimi  imenskimi relikti.  Sledov nekdanjega obredja, ki se ponekod 
še kažejo, tu ni videti. 

Opomba urednika: Na originalnem franciscejskem katastrskem načrtu iz leta 1823 je ime 
Gradišče zapisano Gradiesza. Ker je bil izdelovalec načrta Italijan Carlo Giani, je slovensko 
ledinsko ime »zazvenelo« nekoliko bolj po italijansko. Tako »prevedena« slovenska imena 
na izsek načrta je zapisal Jože Miklič.  

Pogled s hriba pri Jerovi vasi. Za orientacijo  je Dom starejših občanov, ležeč v prvem planu 
podobe.  Kajne, koliko naključne (duhovite in duhovne) simbolike je v pričujočem sosedstvu?

>
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občine Grosuplje v predzgodovinski 
sferi slabo raziskano. Zato vljudno 
naprošam prebivalce s prazgodovinsko 
bogatih predelov, zlasti iz okolice 
nekdanjih gradišč, na primer pri Žalni, 
Spodnji Slivnici, Polici, Kobiljeku, Peči in 
drugod, za sporočilo o pojavljanju zgoraj 
omenjenih in drugih imen, še posebej, če 
so naleteli na imena tičnice - bodisi v starih 
katastrskih skicah, bodisi v ljudskem 
spominu. Z velikim veseljem bom preko 
uredništva Odmevov stopil v stik z vami in 
prišel na lice mesta evidentirat sporočilo. 
Kot vidite, gre v naštetih primerih le za 
»kmečka« gradišča, v katerih se je v stiski 
zbirala navadna raja. Povsem neraziskan 
pa ostaja odnos med njimi in tako 
imenovanimi gosposkimi gradišči, kot sta 
Magdalenska gora, Vir pri Stični, Vače in 
še nekaj drugih. Nadvse zanimivo bi bilo 
vedeti, kako si je staroveška gospoda 
omogočila nadstandardno bivanje. (Zelo 
verjetno s tajkunskimi prijemi, saj ne gre 
drugače?) 
Na koncu še manjše pravopisno pojasnilo. 
Kadar imamo v mislih tičnice kot ritualne 
postojanke naših prednikov, jih pišemo 
z malo, kadar pa izraz uporabimo kot 
ime za konkretno vzpetino v smislu 
zemljepisnega lastnega imena, pa z veliko 
začetnico. 

Leopold Sever

IZSEK KARTE LEVO: Tik ob meji naše 
občine, že na velikolaški strani, so na  
razpotegnjenem gorskem hrbtu Sloka 
gora skoraj kompletno ohranjene imenske 
sestavine nekdanje gradiške skupnosti: 
gradišče, Tičnica, Straža, Gradež (utrjena 
vas), Nebes, Župnica, Pece, Vrata in še vrsta 
drugih imen starosvetnega izvora.
Blizu sta še dve tičnici: škocjanska in 
turjaška. Toliko »gradiškega« na tako 
majhnem prostoru najbrž ne bomo našli 
nikjer na Slovenskem. 

Vrh Tičnice pri Hudi Polici. Na njej stojita dve informatorki: sedaj že pokojna domačinka Lojzka 
Kern in Slavka Mencin. Tičnica je bila kajpak del tamkajšnjega  gradiškega kompleksa. 

Tičnica pri Gajničah leži že v občinskem 
zamejstvu. Pripadajoče gradišče je bilo 
na sosednji Drgleriji in Klobuštru. To 
prazgodovinsko postojanko smemo šteti že 
med številne pribarjanske gradiške skupnosti, 
ki so bile nedvomno v tesni povezavi z 
mostiščarskimi. Na skici je označena tudi 
približna lokacija Tičnice (T.) pri Hudi Polici 
in Tičnice pri Šmarju (London). Obe sta bili v 
sosedstvu grosupeljske gradiške skupnosti. 

Tičnica Škocjan (prej Staro Apno) na katastrski 
skici. Očitno ni služila za neposredne potrebe 
gradišča na Sloki gori, temveč je bila v času 
naravoverja sestavina večjega verskega 
središča v tem kraju. V okolici je vse polno 
tudi drugih starosvetnih imenskih in drugih 
reliktov. To je bila prva tičnica, ki je vzbudila 
mojo pozornost - predvsem zato, ker so 
starejši govorili, da na njej rado straši; »Kar 
nekaj strese tè ondi,« so pravili.
 No, sedaj vemo, od kod ta strah!!! O tičniških 
strahovih sem slišal tudi drugod. 

Gradišče

Tičnica Tičnica

TičnicaTičnica
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Ko mu danes pogled često obstane na 
sloganu, ki ga v postnem času ponujajo 
mediji, časopisi in revije, se grenkobno 
nasmehne, spomin pa seže kašnih 50 
let nazaj, v njegovo mladost. Takrat, 
razmišlja, je po vrnitvi z vojske, mlad, 
šele začenjal svoje življenje. Toda, bili 
so to tisti železni časi, ko so si mladi 
gradili svoje domove, čim več hoteli 
narediti s svojimi rokami. Denarja 
ni bilo, zato je bilo vse, kar si lahko 
naredil sam, še kako dobrodošlo! To 
so bili časi »betonskih veselic«, kot 
so imenovali  zaključek betoniranja 
betonskih plošč na hišah, ko so mešali 
beton in ga s samokolnicami vozili 
na plošče … To je bilo pravo težaško 
delo, zato pa je bilo treba likof pošteno 
„zaliti“. In takšni likofi so se začeli ob 
sobotah in zaključili po navadi v poznih 
nedeljskih popoldnevih, ko so drug 
drugemu hodili pomagat pri gradnjah.
Takšni so bili, sprva čisto nedolžni, 
njegovi koraki na poti počasnega 
zasvajanja in še sam se ni zavedal, 
kdaj je postal – alkoholik, ko se je 
vse skupaj samo še stopnjevalo kljub 
temu, da je imel družino. Hodil je v 
službo, toda namesto malice, si je 
vzel čas za šilce žganega. Potem so se 

začele tudi težave v službi, vse preveč 
„zgovoren“ je bil, na čisto nepravi 
način. Tako je vozil svojo barko tja 
do  petinštiridesetega, ko naj  bi bil v 
najlepših letih svojega življenja. Vse 
dokler ni bila žena odločna, da tako 
ne gre več naprej! Edina rešitev iz 
alkoholne omame je bilo zdravljenje. 
Na njegovo in srečo njegove družine 
-  je bilo  bolnišnično zdravljenje, ki 
je trajalo dva meseca in pol, uspešno. 
Takrat pa je našel novo pot – pot v Klub 
zdravljenih alkoholikov, ki mu je zvest 
še danes.

To je le drobec iz ene same življenjske 
zgodbe. Koliko takšnih in podobnih 
življenjskih zgodb pa je zapisanih 
v grosupeljskem Klubu zdravljenih 
alkoholikov, bi lahko povedali ljudje, ki so 
klubu zvesti in v njem še vedno najdejo 
svetel žarek upanja, in spoznanje, da je 
življenje spet lahko lepo.

V začetku februarja je minilo 
trideset let od ustanovitve Kluba 
zdravljenih alkoholikov Grosuplje, ki 
je bil ustanovljen na pobudo sedanjega 
direktorja ZD Grosuplje, Janeza 
Merviča, dr. med. Klub zdravljenih 

alkoholikov je namreč podaljšanje 
bolnišničnega zdravljenja, saj naj 
bi zdravljenec vsaj še tri leta po 
zdravljenju obiskoval klub. Ker pa ni 
uspešnega zdravljenja brez podpore 
svojcev, klub obiskujejo tudi partnerji 
oz. svojci zdravljencev. V teh 30 letih 
uspešnega delovanja kluba, se je v 
njem zvrstilo več kot 150 zdravljencev 
in približno 100 njihovih svojcev. Klub 
pokriva potrebe občin Grosuplje, 
Dobrepolje, Ivančna Gorica, Trebnje, 
Ribnica, Škofljica in Ig. Od ustanovitve 
kluba dalje pa  beležijo manj kot 1/5 
povratnikov, torej tistih, ki so se žal 
vrnili na staro pot. 
Recidiv - ponovno pitje pa se po navadi 
tragično konča. Vsem, ki se ponovno 
vdajo alkoholu, pa so vrata v klub zaprta; 
dana jim je le možnost ponovnega 
zdravljenja. Poleg notranjih organov 
alkohol najbolj uničuje možganske 
celice. Šele po zdravljenju se začnejo 
celice obnavljati, in šele potem 
ozdravljenec začne spoznavati, kako 
veliko škodo povzroča alkoholizem.
V Klubu zdravljenih alkoholikov je v 
jubilejnem letu vključenih približno 
30 članov – 20 ozdravljencev in 10 
družinskih članov. Srečujejo se  na 14 
dni in vsako srečanje z izbranimi temami 
vodi eden izmed članov; pridružijo se 
jim tudi zunanji predavatelji. Poleg  tega 
pa veliko pozornost posvečajo druženju 
v prepričanju, da morajo še naprej 
graditi na medsebojnem prijateljstvu 
in zaupanju. Preveč je bilo potrebnih 
strmih poti, vzponov in padcev, da so 
lahko premagali vse težave in prišli ter 
zato tudi ostajajo v klubu! 
Iskreno pa so hvaležni vsem zdravnikom, 
terapevtom in medicinskim sestram, 
ki so jim pomagali vztrajati na poti 
zdravljenja in ozdravljenja: dr. Janezu 
Merviču, medicinskim sestram Vidi 
Vovk, Angelci Ahlin, Ireni Koritnik, Teji 
Zakšek in Mileni Kamin. In nobena 
skrivnost ni, da na grobu pok. dr. 
Barbare Sraka, ki jim je bila dolga 
leta iskrena zaupnica in zdravnica,  
marsikateri član kluba prižge svečo v 
spomin in zahvalo za njeno veliko delo.
Namreč, ko se ti uspe rešiti iz 
„hudičevega  gobca“ kot ozdravljenci 
istovetijo alkoholizem (alkohol je kot 
hudičev gobec, tako te potegne vase), 
znajo ceniti vsako in vsakogar pomoč, 
ki jim je pomagal premagati to zlo.

Zatorej, ne le 40 dni – vse življenje – 
brez alkohola, saj je življenje dobilo nov 
smisel!
 

Alenka Adamič

40 dni brez alkohola

Zdravstveno letovanje 
otrok na Debelem Rtiču
Območno združenje Rdečega križa Grosuplje organizira zdravstveno letovanje 
šolskih otrok v starosti od 6 do 15 let na Debelem Rtiču v času od 20. 7. do 30. 7. 
2011. 
Število mest je omejeno na 80 otrok iz občine Grosuplje, 25 iz občine Dobrepolje 
in 80 iz občine Ivančna Gorica.
Če se bo prijavilo več otrok, kot imamo prostih mest, bodo imeli prednost tisti, 
ki pogosteje obolevajo, o čemer bomo odločali na osnovi mnenja, ki ga bo izdal 
otrokov izbrani zdravnik.
Prijavnice za letovanje lahko dobite v šolski svetovalni službi ali na sedežu 
Rdečega križa, Taborska 6, Grosuplje, lahko pa Vam jo tudi pošljemo po 
elektronski pošti. V celoti izpolnjene in podpisane vrnite v šoli do 5. 5. 2011 ali čim 
prej v pisarni Območnega združenja Rdečega križa na Taborski 6 v Grosupljem.
Ekonomsko ceno letovanja bomo tudi letos poravnali iz sredstev, ki jih bomo v ta 
namen dobili od Zavoda za zdravstveno zavarovanje Slovenije ter iz proračuna 
občin.  Starši bodo plačali razliko do polne cene. Ta znaša 100,00 €.
Otroci, ki jim bo letovanje odobreno, bodo dobili na dom položnice do 10. 6. 2011, 
prispevek staršev pa bo potrebno nakazati do 20. 6. 2011. Kdor ne bo upošteval 
roka plačila, bomo menili, da je odstopil od prijave. 
Za dodatne informacije smo vam na voljo na tel. 7811-630 ali 051/380 351 ali na 
e-naslovu: grosuplje.ozrk@ozrks.si.

Območno združenje Rdečega križa Grosuplje
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Zbrali smo se 28. 3. v gostilni SLA-MA-R v 
Šmarju - Sapu. S ponosom gledamo na delo 
preteklega leta, saj smo se dobro odzivali 
na različne stiske in potrebe ljudi. Razdelili 
smo 33.363 kg hrane iz intervencijskih zalog 
EU (mleko, testenine, moko, sladkor in riž), 
1.148 prehranskih paketov in enako število 
3-kilogramskih vrečk pralnega praška, v 
Mercatorjevi trgovini v Grosupljem pa so 
ljudje darovali še 257 kg hrane v vrednosti 
400 €. Zbrali in razdelili smo 6.255 kg oblačil, 
od tega samo za oškodovane v poplavah 
2.500 kg, pa tudi nekaj rabljenega pohištva in 
gospodinjskih aparatov. Za pomoč pri nakupu 
šolskih potrebščin smo porabili  1.327 €,  
za plačilo položnic 37 posameznikom in 
družinam pa dobrih 3.000 €. Na brezplačno 
letovanje na Debeli Rtič smo napotili 35 otrok 
in 3 starostnike iz socialno šibkih družin, 

zdravstvenega letovanja pa se je udeležilo 
176 otrok. Iz sredstev, zbranih v tednu 
solidarnosti, smo poplavljenim razdelili 
24.921 € pomoči, za družino iz Ivančne 
Gorice, ki se je znašla v hudi stiski, pa smo 
zbrali 13.493 € pomoči. Veseli smo, da je 
število krvodajalcev naraslo s 1.045 v letu 
2009 na 1.431 v letu 2010. Tudi število aktivnih 
prostovoljcev se je s 138 povečalo na 170. Pri 
posameznih akcijah pa sodeluje še mnogo 
drugih ljudi dobre volje.
Seveda bomo tudi v tem letu nadaljevali z 
vsemi rednimi aktivnostmi. Še naprej bomo 
izvajali medsosedsko pomoč in srečanja 
ter obiskovanje starejših, bolnih, invalidnih 
in osamljenih. Poleg tega pa želimo 
mednarodno leto prostovoljstva obeležiti s 
pridobivanjem mladih prostovoljcev, zato 
bomo imeli več predavanj o delu Rdečega 

križa v osnovnih šolah, ker si želimo, da bi 
zaživeli krožki RK z osnovnošolskimi ekipami 
prve pomoči.
Vse prisotne je pozdravil podžupan občine 
Grosuplje, g. Iztok Vrhovec. Ker sam izhaja 
iz gasilstva in Karitas, tudi dobro pozna 
prostovoljno delo. Prizadeval si bo, da 
bo tudi v bodoče v občinskem proračunu 
dovolj sredstev za delovanje humanitarnih 
organizacij in za zdravstveno letovanje otrok, 
ki ga tudi občine sofinancirajo. Želi si, da bi 
načela Rdečega križa: delati v dobro vseh, 
ne glede na narodnost, raso, spol, jezik, 
vero, politično ali drugačno prepričanje, 
uresničevali na vseh področjih javnega 
življenja.

Območno združenje 
Rdečega križa Grosuplje

Skupščina Območnega združenja 
Rdečega križa Grosuplje

Razpis za voditelje in pedagoškega vodjo na 
zdravstvenem letovanju otrok na Debelem Rtiču
Območno združenje Rdečega križa Grosuplje organizira desetdnevno zdravstveno 
letovanje otrok na Debelem Rtiču v času od  20. 7.  do 30. 7. 2011. 

Za vodenje skupin otrok v starosti od 6 do 15 let vabimo k sodelovanju 
prostovoljce/ ke.
 

Kandidati morajo izpolnjevati naslednje pogoje: 
- starost najmanj 20 let
- študentje pedagoške, zdravstvene ali druge smeri 
- izkušnje pri delu z otroki
- znanje osnovnih plavalnih veščin

Pisne prijave zbiramo do 31.05. 2011 na naslov: Območno združenje Rdečega križa 
Grosuplje, Taborska 6, 1290 Grosuplje, e-pošta: grosuplje.ozrk@ozrks.si, dodatne 
informacije pa na tel. št 7811 630 ali  GSM 051 380 351.

Območno združenje Rdečega križa Grosuplje 
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Pomlad je tisti letni čas, ko odložimo debela 
zimska oblačila in se pogosteje pogledamo 
v ogledalo. Tehtnica je pri tem obvezna 
svetovalka, prijateljica, a včasih tudi huda 
sovražnica. Današnji način življenja nas 
naravnost sili v nezdrave navade: preveč 
sedenja, premalo gibanja, visoko kalorična 
hitro pripravljena hrana, visoko kalorične 
pijače, obilica sladkorja, preveč soli, moke, 
maščob… Naša stalna spremljevalka je tudi 
naglica, tako da si  pridobljeno težo želimo 
izgubiti čim hitreje in na čim bolj enostaven 
način. Tukaj pa se seveda zaplete. Čudežna 
formula je zdravo hujšanje: pol do enega 
kilograma izgubljene telesne teže na teden 
ob primerni telesni aktivnosti. Anica Kozinc, 
ki sicer opravlja delo glavne medicinske 
sestre v grosupeljskem zdravstvenem 
domu, vodi Šolo hujšanja že precej let, 
dobro pozna pasti vzpenjanja in padanja na 
poti k vitkejši postavi in boljšemu zdravju. 
Zato so njena predavanja vse bolj obiskana. 
Slušatelji vedno enoglasno ugotavljajo, 
da je poleg koristnih nasvetov neskončno 
dragocena vzpodbudna beseda, topel stik in 
psihološka podpora.
Če se še za trenutek pomudimo pri tehtanju, 
naj pojasnimo, kakšne informacije dobi 
slušatelj, ko stopi s specialne tehtnice: ta 
poleg teže izračuna vsakokrat tudi indeks 
telesne mase, bazalni metabolizem (število 
kalorij, ki jih organizem potrebuje za 
vzdrževanje vseh življenjsko pomembnih 
funkcij v mirovanju), odstotek maščobe in 
vode, mišično maso…. Pri hujšanju analiza 
naštetih parametrov pomeni, da smo 
morda popili premalo vode, da se zaradi 
intenzivnejšega gibanja malenkostno 
poveča telesna masa, saj so mišice težje kot 
maščoba, vsebujejo pa tudi večji odstotek 
vode. 
Anica Kozinc opozarja, da pozabljamo 
na živila, ki vsebujejo zelo veliko skrite 
maščobe. Na dan lahko zaužijemo vsega 
skupaj šest enot maščobe, pri tem da 
eno enoto pojemo že z npr. tremi tankimi 
rezinami goveje suhe salame, polovico 

hrenovke, enim jajčnim rumenjakom, 
četrt kranjske klobase, dvema rezinama 
mortadele, enim trikotnikom topljenega 
sira … 
Skrite maščobe so tudi v mastnih sirih, 
drobovini, ribjih konzervah, svinjski 
zarebrnici, polnomastni skuti. Pomembno 
je, da znamo sestavljati kakovostne 
jedilnike, s katerimi dobimo dovolj sadja, 
zelenjave, maščob, ogljikovih hidratov, 
beljakovin … v pravilnem razmerju. Zakaj bi 
na primer popili šilce žganja, če se lahko na 
ta račun do sitega najemo zelene solate?
Da se hujšanje prične v glavi, je rek, ki 
nedvomno drži. Prvo železno pravilo 
velja petim obrokom na dan, pri katerem 
ne smemo nikakor izpustiti zajtrka. Z 
večkratnim vnosom hrane v telo se izognemo 
nihanju krvnega sladkorja. Primer zdravega 
zajtrka, pri katerem bomo zaužili dovoljenih 
300 kalorij, je takle: dve rezini pšeničnega 
polnozrnatega kruha, noževa konica masla, 
kuhano jajce in srednje velika pomaranča. 
Ker smo se odpovedali sladkorju v kavi ali 
čaju, lahko ti pijači uživamo v neomejeni 
(razumni) količini. Anica Kozinc pogosto 
opozarja na skrite kalorije v pijačah: voda 
z okusom, sladkane gazirane pijače, sadni 
sokovi, alkohol. Zelo priporočljivo je uživanje 
zelenega čaja, ene od pijač, ki pomagajo pri 
hujšanju.                         
Pospeši namreč izgorevanje maščob in 
telo porabi pri njegovem zaužitju 4 % več 
kalorij, kot jih vnesemo vanj s čajem. Čaj 
pripravljamo tako, da prelijemo čajne 
lističe z vodo, ogreto na 60 stopinj (ne vrelo 
vodo), pustimo stati tri minute in nato čaj 
precedimo. Še priporočljiva količina so tri 
skodelice pravega čaja na dan. 
Pri enkratnem prekršku si ne naredimo 
velike škode, saj lahko pregrehe 
»odslužimo« z več gibanja, manjšim vnosom 
kalorij pri naslednjih obrokih itd., večja 
napaka je, če gre za ustaljene prehranske 
navade, ki se jim ne želimo odpovedati. Ne 
le skupni seštevek kalorij, pomemben je 
tudi red v prehrani in pravilo, da po 19. uri 
zvečer ne pojemo ničesar več. Lahko pijemo 
nesladkan čaj ali vodo. Zelo pomembno 
je, da med glavnimi obroki, t.j. zajtrkom, 
kosilom in večerjo, pojemo tudi dve malici s 
kalorično vrednostjo 100 kalorij. To pomeni 
na primer eno jabolko ali polovica jabolka 
in dva krispija ali pol ržene žemljice ali ena 
srednje velika banana. 
Ponavljajoče se sladke razvade nas lahko 
drago stanejo, saj z enim linškim piškotom 
pojemo kar 60 kalorij, ampak žal le redko 

ostanemo samo pri enem. Za potešitev hude 
lakote je primerna tudi pest oreškov, vendar 
ne smejo biti slani ali celo praženi. Pri 
pripravi jedi se je potrebno izogniti cvrenju 
in raje izberemo bolj zdrav način priprave 
hrane: kuhanje, dušenje, peka na žaru. Svojo 
lakoto, posebej v prvih tednih navajanja na 
bolj zdrav način prehranjevanja, bomo lažje 
krotili, če prepovedanih živil enostavno 
ne bo v shrambi. Hladilnik je priporočljivo 
napolniti z zdravimi hranili, ki jih lahko hitro 
pripravimo, čim več pa jih užijmo surovih 
oziroma ne industrijsko predelanih. 
V veliki prednosti so tisti, ki si lahko sadje 
in zelenjavo vsaj večinoma pridelajo doma. 
Ob delu na vrtu porabljajo odvečne kalorije, 
pospešujejo presnovo, krepijo moč mišic in 
lahko uživajo v svojih zdravih pridelkih. 
Anica Kozinc svoje slušatelje včasih spravi 
tudi v smeh in vzpodbuja ob kritičnih 
dnevih, kot so na primer prazniki, domača 
praznovanja ali nacionalni prazniki, že 
tradicionalno povezani z dobrimi (in hudo 
redilnimi) jedmi. Tudi v takih dneh in ob 
priložnostih, ko smo povabljeni na kosilo 
v restavracijo, ima vodja šole vedno pravi 
nasvet in izvirne ideje. Ko se tehtnica 
zanesljivo premika proti želeni teži, pa se je 
vmes potrebno kdaj pa kdaj tudi nagraditi: 
ne s tortico in sladko pijačo, pač pa z 
masažo, obiskom kina, pedikuro in morda z 
novim kosom pomladanske garderobe.
Poizkusite, vredno je!
Mojca Sajovic

Zdrav človek ima sto 
želja, bolan le eno. 
 (A. P. Čehov)

Čas za tehtanje!
Anica Kozinc, diplomirana medicinska sestra v ZD Grosuplje, takole oznani 
vsak začetek ure v Šoli hujšanja.
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S svojo družino živi v Tlakah. Na vrhu 
»Mojzesovega« hriba, bi rekli stari Šmarčani. 
Star je 64 let. Rojen je bil v Beli Krajini. V 
družini je bilo 12 otrok. Njegova delovna 
kariera je bila kar pestra. 12 let je delal v 
turistični agenciji, večino delovne dobe pa v 
Koto kot komercialist v zunanji trgovini. Ob 
delu je honorarno delal kot turistični vodič.
Na prvo potovanje se je odpravil pri trinajstih 
letih, ko je šel sam in skoraj brez denarja po 
tedanji Jugoslaviji in prišel vse do Bitole. 
Kot turistični vodič je vodil skupine po vseh 
kontinentih. Zaradi ljubezni do antične 
zgodovine in filozofije je najbolj užival v 
vodenju po Grčiji, po Španiji pa zaradi 
zgodovine, glasbe in dobrega razumevanja s 
španskim prebivalstvom.
Velika zasebna večmesečna potovanja po 
svetu je pričel, ko so mu to dopustile razmere 
v službi. Zaradi dobrih rezultatov pri delu mu 
pri dolžini dopusta niso preveč gledali pod 
prste.
Doslej je prepotoval več kot 140 dežel sveta 
na vseh kontinentih. Največji vtis sta mu 
pustila Čile in Mongolija. Najbolj neskladno 
med naravnimi danostmi in duhovno kulturo 
se mu je zdelo življenje v Tibetu. V največji 
nevarnosti je bil v Južnoafriški republiki 
in Mehiki. Poleg že omenjenih dežel še 
nekatere, ki jih je prepotoval in spoznal 
do obisti: Avstralija, Nova Zelandija, otoki 
Oceanije, Iran, Tajska, Nepal, Kitajska, Rusija, 
Etiopija, Kenija, Tanzanija, Namibija, Zambija, 
dežele severne Afrike, Brazilija, Bolivija in 
Peru, Argentina, ZDA, Kanada, Kuba in druge 
dežele srednje Amerike. In prav vse dežele 
Evrope.

Razlog za njegova potovanja je od nekdaj 
velika radovednost, sedaj pa tudi zanimanje 
za sociologijo. Na pot gre najraje sam, da 
se lahko v polni meri posveti pogovorom z 
domačini, in to ne glede, na kateri konec 
sveta se poda. Pravi, da ga je Bog obdaril s 
precejšnjim talentom za jezike in skoraj ni 
situacije, v kateri ne bi prišel do podatkov, ki 
ga zanimajo. Lahko se sporazumeva v osmih 
jezikih.
Zasebna potovanja je vedno jemal kot osebno 
zadevo in jih ni nikoli predstavljal v javnosti. 
Zadnja leta pa vse ovekoveči s fotografiranjem. 
In kje, posebno v divjini, polni baterije za 
moderne fotoaparate? Ne, nič jih ne polni. 
S seboj vzame navaden fotoaparat in vrečo 
filmov. Doma pa potem vse fotografije 
digitalizira in opremi s kratkimi komentarji. 
Vse je dostopno na spletnem naslovu: http://
picasaweb.google.com/rasta1946. V to 
predstavitev vedno znova vlaga  mnogo truda. 
Čeprav njegovo internetno stran prebirajo 
obiskovalci z vsega sveta, je že zaradi 
jezika v prvi vrsti namenjena slovenskim 
obiskovalcem. Le obiščite jo. Uživali boste, 
posebno še, če je v vas tudi kaj popotniške 
žilice in nasploh želje po spoznavanju življenja 
na raznih koncih sveta.
Dvakrat pa se nam je vendarle javno 
predstavil, in to z računalniško projekcijo 
fotografij in s sočnimi komentarji. V začetku 
januarja je v Mestni knjižnici Grosuplje obudil 
spomin na potovanje po Borneu, februarja 
pa v šmarskem turenčku na potovanje po 
Etiopiji. Upamo, da si bo še kdaj vzel čas za 
nas.
Ana Fabjan

Etiopija: Murfijske ženske, za ceno lepote hudo 
poškodovane

Šmarčan Stane Rauh - 
navdušen svetovni popotnik

Borneo: Prebivalci ob »zganjanju« higiene v umazani reki Kapuas.
Borneo: Notranji hodnik »dolge hiše«, v kateri 
je živelo do 600 ljudi

Etiopija: Ob jezeru Tana je več samostanov, 
kjer hranijo izjemno stare zapise
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Miroslav »Miro« Cerar je eno največjih 
imen slovenske in jugoslovanske 
gimnastike prejšnjega stoletja. V letih 
svoje tekmovalne kariere 1958 do 1970 
je osvojil kar neverjetnih 48 odličij, med 
katerimi se najdeta dve zlati olimpijski 
medalji, tri odličja s t.i. predolimpijskih 
iger, petnajstkrat osvojeno zlato z 
Mediteranskih iger, štirikratni naslov 
svetovnega prvaka in kar deset zlatih 
kolajn z evropskih prvenstev. Z uspehi 
na svojem paradnem orodju konju z 
ročaji si je pridobil celo vzdevek »bog 
konja«, čeprav je bil vedno univerzalen 
tekmovalec, ki je slovel po svoji 
vztrajnosti in predanosti gimnastiki. 
Po končani športni karieri se je sicer 
posvetil odvetniškemu delu, vendar pa 
Miro Cerar ostaja aktiven na športnem 
področju, predvsem kot borec za »fair 
play« in eden izmed ustanoviteljev 
Olimpijskega komiteja Slovenije. 
Kljub neverjetnim uspehom, visokim 
državnim in svetovnim priznanjem, 
med katerimi je najbolj odmeven 
olimpijski red (L'Ordre Olympique), Miro 
ostaja preprost in poln energije. 

Vaša kariera je bila tako uspešna, da 
lahko večina športnikov le sanja o takšnih 
rezultatih. Kdaj in kako ste s športom 
sploh začeli in zakaj ste se odločili ravno 
za gimnastiko?
Začetki segajo že v mojo rosno mladost. 
Nekje v drugem razredu osnovne šole je naš 
razrednik Rudi Završnik povabil vse starše 
svojih učencev na pogovor ter jim svetoval, 
da svoje otroke vpišejo v telovadnico. To je 
bil čas po drugi svetovni vojni in otroci smo 
bili precej drobni, telovadba pa naj bi nas 
okrepila. Tako sem se znašel v telovadnem 
društvu Partizan Narodni dom, kjer sem 
bil uvrščen v zadnjo vrsto. V telovadnici 
nas je bilo namreč zelo veliko, nekje sto 
mladih pionirčkov, ki smo imeli dvakrat 
na teden telovadbo. Telovadile so skupine 
mladincev, članov, ženske …  tako, da je 
bila telovadnica od zgodnjega popoldneva 
pa do poznih večernih ur nabito polna. 
Vsak mesec so bila organizirana društvena 
tekmovanja, pri katerih smo lahko iz zadnje 
vrste najnižjega razreda, preko srednjega 
napredovali v višji razred. Telovadnica je 
bila prijetno okolje, kjer si srečeval svoje 
sošolce, spoznaval nove prijatelje. Postala 
je nekakšno zbirališče mladine, obenem 
pa sta v njej veljala tudi red in disciplina. 
Ko si bil tam, si moral ubogati, se lepo 
obnašati in pa seveda izvajati, kar ti je 
predpostavljeni vaditelj naročil. Skratka, 
to je bila oblika vzgoje na športnem, 
gimnastičnem področju. Takšni so bili moji 

začetki s telovadbo, kjer sem se seznanil 
z gimnastiko in kmalu dobil veselje do 
tega športa. Všeč mi je bilo, saj sem čutil, 
da pridobivam na spretnosti in moči. Z 
dvanajstimi leti sem sodeloval na prvem 
večjem prvenstvu mesta Ljubljane, na 
katerem sem uspešno osvojil prvo mesto. 
Pri trinajstih, štirinajstih letih so me že 
sprejeli med mladince, čeprav je mladinska 
kategorija takrat obsegala telovadce med 
14. in 18. letom. Zaradi svojih sposobnosti 
sem bil hitro uvrščen v njihov krog in 
tako sem kot mladinec pri petnajstih in 
šestnajstih letih že postal prvak tedanje 
Jugoslavije. Pri sedemnajstih letih sem bil 
prvič državni prvak tudi v članski kategoriji 
in to se je potem ponavljalo do 70. leta. To 
je bil moj tekmovalni razvoj.

Se Vam zdi, da je bila gimnastika v tistem 
času priljubljen šport, morda bolj kot 
danes?
Gimnastika je bila neprimerno bolj 
priljubljena, saj je takrat telovadilo 
ogromno ljudi. Telovadnica je bila nekakšno 
nadaljevanje sokolske organizacije še iz 
predvojnega časa, ko sta obstajali dve 
močni telovadni društvi - Sokol in Orel. 
Sodelovalo je res veliko ljudi, v telovadnici 
se namreč ni samo telovadilo, pomembna 
je bila društvena dejavnost, imeli so 
lutkovno gledališče, organizirali so razne 
plese … Skratka, prepletali so se telovadba, 
športne igre, smučanje, planinarjenje in pa 
seveda del kulturnega življenja. Takrat tudi 
ni bilo toliko raznovrstnih dejavnosti kot 
danes, ko je prišlo do razvoja tako velikega 
števila različnih športnih panog. Povojni 
čas je nudil veliko bolj skromno paleto 
aktivnosti, tudi razmere so bile povsem 
drugačne. Danes je šel razvoj v vse smeri, 
od tehnike do kulturnega področja, svet se 
je odprl. Na naše življenje pa je bistveno 
vplivala takratna organizacija.

Naj se vrnemo nazaj k Vaši karieri. Katera 
so bila Vaša prva večja tekmovanja? 
Zagotovo ste z obiski teh tekmovanj 
spoznali tudi druga mesta in države. Ste 
si s tem kaj razširili obzorja in naleteli na 
stvari, ki v Jugoslaviji drugače niso bile 
dostopne?
V mojem času je bil pravi dogodek, če si 
kam potoval. Za tiste iz revnih okolišev je 
bilo čudovito že, če so potovali v kraje po 
Sloveniji in pa seveda po bivši Jugoslaviji. 
Sam sem Jugoslavijo največ spoznal ravno 
zaradi tekmovanj, ki so se odvijala na 

Miroslav Cerar, legenda 
slovenske gimnastike
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Hrvaškem, v Srbiji, Bosni … Obzorje se nam 
je kar širilo. Kulturne sredine, s katerimi 
smo se srečavali in so bile drugačne kot 
v domačem kraju, so popestrile naša 
življenja. Največji dogodek je seveda 
predstavljalo potovanje v tujino, saj to ni 
bilo kar tako! Na tem mestu naj omenim, 
da smo imeli Jugoslovani neizmerno lažjo 
pot v tujino, kot pa na primer državljani 
drugih bivših socialističnih držav. Poljska, 
Češkoslovaška, bivša Sovjetska zveza 
in druge države so imele veliko višje in 
zahtevnejše kriterije za dovoljenje odhoda 
v tujino, zato so nas sotekmovalci iz teh 
dežel včasih prav z zavistjo občudovali, ker 
smo lahko z našim potnim listom potovali, 
kamor smo hoteli. Zame se je svet odprl, 
ko sem pri šestnajstih kot mladinec v 
članski vrsti nastopil proti renomirani 
vrsti Čehov. Na Češkoslovaškem so imeli 
izredno bogato tradicijo Sokolov in tudi 
odlične prvake še iz predvojnih časov. Na 
tem tekmovanju sem osvojil prvo mesto 
ter tako opozoril nase. Naslednje leto, ko 
smo spet tekmovali na Češkem, sem se 
ponovno zavihtel na sam vrh in Čehi so se 
prav čudili, da imamo Jugoslovani v svojih 
vrstah tako odličnega telovadca. Žal se 
moram na tem mestu nekoliko pohvaliti. Po 
opravljeni maturi sem z osemnajstimi leti 
nastopil na svetovnem prvenstvu v Moskvi 
1958. leta in že osvojil svojo prvo medaljo. 
S tem so se začela moja večja tekmovanja. 
Takrat so olimpijade in svetovna prvenstva 
potekala na vsaka štiri leta, evropska pa na 
dve leti. Sistem tekmovanj se je nekoliko 
razlikoval od današnjega, ko so svetovna 
prvenstva pogostejša, pri čemer je seveda 
dosti posameznih disciplin. Tekmovali 
smo v obveznem in poljubnem programu, 
torej na vseh šestih orodjih in šele, če si 
se uspel prebiti v finale, si lahko osvojil 
kolajno. Ker so bila finančna sredstva 
precej omejena, je bil omejen tudi naš čas 
tekmovanja in s tem bivanje v tujini. Vendar 
se je v gimnastičnih krogih skoraj vedno 
znašel kakšen predsednik ali kdo drug z 
žilico svetovljana, ki je poskrbel, da smo, 
ne glede na omejena denarna sredstva, v 
kraju tekmovanja ostali kak dan dlje in si 
ogledali znamenitosti. S tem nam je bila 
predstavljena tudi kulturna plat in smo 
deželo lahko malce bolj doživeli. Vendar 
pa je čas, ko greš na tekmovanje, strogo 

porazdeljen med treningi, počitkom in 
samo tekmo. Tako da za ogledovanje mesta 
in dežele ni prav veliko priložnosti. 

V svoji uspešni karieri ste nastopili kar na 
treh Olimpijskih igrah: leta 1960 v Rimu, 
1964 v Tokiu in 1968 v Cuidad de Mexicu. 
Verjetno so vsake olimpijske igre na Vas 
pustile poseben pečat, pa vendar - katere 
so Vam ostale v najlepšem spominu?
Težko bi se odločil, saj so vsake Olimpijske 
igre nekaj posebnega, čeprav naj omenim, 
da so nekatera svetovna prvenstva celo 
močnejša kot Olimpijske igre. Svetovnih 
prvenstev se udeleži večje število 
tekmovalcev s celega sveta, medtem 
ko je na Olimpijskih igrah več športnih 
panog in je tudi krog tekmovalcev morda 
nekoliko omejen. Olimpijske igre v Rimu 
so bile zame velika šola, saj sem bil 
še neizkušen. Po drugi strani pa se je 
pred samim tekmovanjem zvrstila vrsta 
nepredvidenih dogodkov in tako sem proti 
koncu naredil nekaj napak, zaradi česar 
se mi je pričakovana medalja izmuznila. 
Tudi Japonska in Mehika, vsaka dežela s 
svojevrstno kulturo, mi ostajata v lepem 
spominu. Olimpijske igre so kot tekmovanje 
s svojo spektakularno otvoritvijo, obredom 
in zaključkom zagotovo nekaj posebnega in 
se vtisnejo globoko v spomin. K Olimpijskim 
igram sam prištevam tudi tako imenovane 
predolimpijske igre. Prvič v zgodovini je 
namreč Japonska eno leto pred uradnimi 
igrami priredila nekakšno generalko, da bi 
preverila svoje organizacijske sposobnosti.  
Na te predolimpijske igre smo bili 
povabljeni samo najboljši športniki, tako da 
smo se čez eno leto v Tokiu ponovno srečali 
isti najboljši. Tako sem osvojil dve medalji v 
Tokiu in eno v Mehiki. Res pa je, da v mojem 
času na predolimpijskih igrah v gimnastiki 
ni sodelovalo prav veliko tekmovalcev. Bilo 
nas je nekje 35 do 40 najboljših in smo se 
kasneje pojavljali tudi na Olimpijskih igrah. 
Toliko za majhno ilustracijo Olimpijskih 
iger. Nedvomno pa je olimpijska medalja 
bolj odmevna kot pa kolajna s svetovnega 
prvenstva. 

Neprijetna plat kariere vsakega športnika 
so poškodbe. Znano je, da ste tudi sami 
večkrat nastopili na tekmovanjih kljub 
poškodbam. Od kod Vam motivacija in moč 
za premagovanje bolečine, zaradi česar 
Vam je vajo vedno uspelo izpeljati popolno 
in po pričakovanjih?
Poškodb se je nabralo kar precej … Pogoji 
za vadbo so bili v mojem času nekoliko 
drugačni in slabši kot danes, zaradi 
česar je seveda pogosteje prihajalo tudi 
do poškodb. Časovno smo trenirali, kot 
da bi bili profesionalci, po drugi strani 
pa se poškodbam ne da izogniti, kadar 
se učiš novih elementov in se padcem 
ne moreš izogniti. Vendar pa, če nekaj 

počneš z ljubeznijo in veseljem, je veliko 
lažje prenašati tudi bolečino ob raznih 
poškodbah. Sicer je odvisno od vsakega 
posameznika, nekateri so bolj trpežni, 
drugi bolj občutljivi in se težje sprijaznijo 
z bolečino. Tako delo te nauči, da stisneš 
zobe, kar pride prav tudi kasneje v življenju, 
ko se pojavijo drugačne ovire. Žalostno je 
le, ko ti kakšna poškodba prepreči boljše 
rezultate in večje uspehe. Tudi moj biceps, 
še zdaj se vidi, se mi je strgal ravno na 
svetovnem prvenstvu leta 1966, sredi 
tekmovanja. Imel sem tako močne roke, da 
se to takrat ni nikjer opazilo. Mislil sem, da 
je prišlo do poškodbe ramenskega sklepa, 
tako da sem tekmovanje izpeljal do konca 
in šele kasneje se je izkazalo, kako boleča 
in resna je bila v resnici poškodba. Dvigniti 
nisem mogel niti žlice, kaj šele, da bi se 
sam oblekel! Potem so tu še krvavi žulji in 
tako naprej. In kljub vsemu je bilo to zame 
obdobje velike radosti, čeprav je terjalo 
tudi res veliko prizadevnosti. Ampak, če 
nekaj rad delaš, tudi lažje premaguješ vse 
neprijetnosti, ki spadajo zraven.

Vašo športno pot je spremljalo tudi več 
različnih trenerjev, od Gregorke, Senice, 
Šlibarja in Karagezjana. Kateri je najbolj 
zaznamoval Vašo kariero?
Najdlje je bil ob meni Gregorka. Bil je še 
predvojni telovadec v vrstah Leona Štuklja, 
Primožiča in drugih. Takrat smo se učili od 
vaditelja, torej trenerja, in on od nas. Vsak, 
ki je prišel s kakšnega mednarodnega 
tekmovanja, je potem pripovedoval, kako 
so napredovali tuji tekmovalci, predvsem 
iz Sovjetske zveze in Japonske, mi pa smo 
te informacije vsrkavali in nova znanja 
prenašali nase. Boris Gregorka je bil strog, 
zahteven, prav tako dobri so bili tudi Jožko 
Senica, Janez Šlibar in Semjan Karagezjan >
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iz Sovjetske zveze, sicer Armenec po 
rodu. Na vse trenerje imam lepe spomine. 
Res je, da so bili takratni odnosi veliko 
bolj spoštljivi kot danes. Spoštovali smo 
trenerjevo avtoriteto, ki je pri nekaterih 
mejila celo na strahospoštovanje, 
pa vendar se mi zdi, da bi del tega 
spoštovanja morali prenesti v današnji 
čas. Za Gregorko je bilo značilno, da je 
vedno stremel k lepoti izvajanja, čeprav je 
šlo za težke elemente. Ravno ta lepota je 
predstavljala popolnost izvedbe vaje. Vrsto 
let je vodil telovadce mladinske in članske 
ekipe in obenem skrbel, da nismo preveč 
zanemarjali šolskih obveznosti. Vsem 
nam je ostal v izredno lepem spominu.

Že prej ste omenili, da Vas je telovadnica 
vzgajala v večji meri skupaj s šolo. 
Zagotovo je bilo naporno trenirati in 
biti najboljši na športnem področju ter 
obenem še uspešno dokončati študij.
Živel sem v času amaterizma, kar 
pomeni, da sem bil v velikih skrbeh 
glede šolanja. Moral sem imeti dobre 
ocene in se pripravljati za življenjski 
poklic. V telovadnicah je vladala vzgojna 
nota, veljata sta red in disciplina in če 
si imel v šoli slabe ocene, za kazen nisi 
smel obiskovati telovadnice. In ker smo 
bili vsi radi v družbi svojih kolegov in 
telovadili, smo se trudili, da smo tudi 
v šoli dobivali čim boljše ocene. Naši 
vaditelji v telovadnicah torej niso skrbeli 
samo za športno, gimnastično vzgojo, 
ampak tudi za celotno zrelostno podobo 
vsakega posameznika. Vsekakor pa ni 
bilo lahko usklajevati kariere in študija. 
Povedati moram, da na fakulteti nekateri 
profesorji par let ali pa celo do konca 
študija sploh niso vedeli, da sem tako 
uspešen telovadec. Če pa so že vedeli 

za moje uspehe, za to ni bilo nobenega 
popusta. V spominu mi je ostal dogodek 
z zadnjega izpita, kjer je moj profesor dr. 
Maks Šnuderl, pri katerem sem uspešno 
opravil izpit, kasneje razlagal, da se je 
čudil učencu pred sabo, ker mu je bil 
suknjič nekoliko pretesen. Ni namreč 
vedel, da sem tisti telovadec Miro Cerar, ki 
si je nabral že precejšnje število kolajn in 
uspehov. Ko sem prejel največje državno 
odlikovanje, nagrado AVNOJ, je bil tam 
skupaj s pisateljem Miškom Kranjcem 
tudi ta moj profesor. Po prejetju priznanja 
je vsem razlagal, kako je ponosen name, 
da med izpitom sploh ni vedel, kdo sem 
in da zato ni bilo nobene protekcije. Zame 
je bila to prijetna potrditev, ki jo je sam 
profesor rad razširil naokrog.

Zaradi svojih uspehov, predvsem pa 
vztrajnosti in potrpežljivosti, ste bili 
zgled, če ne že idol številnim mladim. 
Kdo pa je bil Vaš vzornik?
Naši vzorniki so bili predvsem sovjetski in 
japonski telovadci, ki so po svoji odličnosti 
sodili v sam svetovni vrh. Se je pa takrat 
dogajalo nekaj lepega. Ti starejši vaditelji, 
ki so bili tekmovalci še pred nami, so 
nam mladim radi pripovedovali, kako so 
oni živeli, kako so telovadili. Zaradi tega 
smo veliko vedeli o tisti generaciji, ki je 
telovadila pred nami, o Leonu Štuklju, 
Primožiču in ostalih in tako se je vedenje 
o njihovem življenju, znanju, nekako po 
ustnem izročilu prenašalo na nas. To se 
mi zdi izredno lepo in prav bi bilo, da tudi 
sedanji športniki prenašamo to na mlade, 
da se bo ohranilo vedenje o tem, kakšen je 
bil naš čas.

Kakšen je bil v Vašem času status 
športnikov v Jugoslaviji? Ste prejemali 
kakšne nagrade, kakšne so bile Vaše 
obveznosti, privilegiji?
Ah, bili smo amaterji, zato ni bilo ničesar 
od tega. V primerjavi z današnjim časom 
je razlika kot noč in dan. Tudi kar se tiče 
kvalitete vadbe in življenja športnika ni 
primerjave. O pravilni prehrani se takrat 
ni dosti vedelo, to se je pojavilo kasneje. 
Z veseljem smo pojedli, kar smo dobili. 
Posebnih denarnih nagrad, socialnega 
zavarovanja in podobnega ni bilo. Za neko 
socialno zavarovanje si moral v prvi vrsti 
imeti službo in reden dohodek, kar pa 
za športnike ni veljalo. Nagrade so bile 
zgolj simbolične, bil je pač tak čas. So pa 
zato predvsem v vzhodnem bloku poznali 
različne nazive, kot na primer »mojster 
športa« in ti športniki so potem imeli 
določene bonitete. Mislim, da so imeli 
ugodnosti tudi v drugih državah, kot na 
primer v Italiji.

Kako pa so na mednarodnih tekmovanjih 
na Vas kot tekmovalca Titove komunistične 

Jugoslavije gledali tekmeci iz drugih 
držav, npr. iz držav zahodnega bloka?
Športniki okoli tega nismo imeli težav, 
spoštovali smo se predvsem po kvaliteti 
in delu. Drug za drugega smo prav dobro 
vedeli, koliko dela in prizadevnosti je 
bilo potrebno za osvojitev določenega 
znanja. Spoštovali smo se ne glede na 
to, kakšni so bili politični odnosi med 
državama. Morda je bilo bolj vidno, če so 
se odnosi med Jugoslavijo in Sovjetsko 
zvezo poslabšali, pojavilo se je nekoliko 
napetosti in zadržanosti med tekmovalci. 
Drugače pa smo bili na socialističnem 
vzhodu Jugoslovani izredno popularni, 
ker smo lahko hodili, kamor smo želeli. 
Besedi Tito in Jugoslavija sta v tistem času 
nekaj pomenili. Pogosto pa se je dogajalo, 
da nas je vzhod uvrščal na zahodno stran 
med kapitaliste, če jim ni ugajala naša 
politika, nasprotno pa so nas zahodne 
države prištevale k vzhodu. To se je ob 
priliki včasih malce občutilo, drugače pa je 
med športniki vladala izredna kolegialnost. 
Tekmovalci smo bili izredno bratski, česar 
danes žal v določenih panogah primanjkuje. 
 
Kariero ste zaključili pri 31. letih. Kakšni 
so bili vzroki za to odločitev? Je bilo slovo 
od gimnastike težko?
Ne, s tekmovalnega odra sem sestopil 
zelo mirno in s popolno zrelostjo. Za sabo 
sem imel že uspešno opravljeno pravno 
fakulteto in dve leti fakultete za šport. 
Zaposlil sem se, imel sem že družino, 
dva otroka, tudi žena je bila gimnastična 
tekmovalka in je zaključila študij prava. Vse 
skupaj je nekako sovpadalo. Nabralo se je 
tudi kar precej poškodb in če si poškodovan, 
se včasih nekoliko utrudiš, ne moreš več 
trenirati tako, kot bi rad. Po drugi strani je 
bilo tudi materialno stanje nekoliko slabše, 
sam sem bil pripravnik in z ženo sva živela 
pri starših. Poslovil sem se z lahkim 
srcem, dozorel sem v tej odločitvi. Saj so 
me nagovarjali, naj nadaljujem s kariero, 
vendar sem čutil, da bi težko zmogel. Celih 
12 let sem bil na svetovnem vrhu, javnost 
pa kar pričakuje, da se uspehi ponavljajo. 
Težje je obdržati rezultate na najvišjem 
nivoju, kot pa se do te točke vzpenjati. Tudi 
veliko drugih športnikov se trudi z dosežki 
in pri tem počasi postanejo boljši od tebe. 
Skratka, vse je sovpadalo, bila je družina, 
otroci, treba se je bilo redno zaposliti v 
poslu, od katerega lahko živiš… Za svetovno 
prvenstvo leta 1970 sem vedel, da bo moje 
zadnje tekmovanje. Z zadovoljstvom in 
olajšanjem lahko rečem, da sem tudi takrat 
pred svojim občinstvom na domačem 
terenu ubranil naslov svetovnega prvaka in 
s tem uspehom zaključil svojo tekmovalno 
kariero. 

Sara Primec, Nina Ropret 
(Gimnazija Želimlje)

>
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V petek, 25. 3. 2011, je gostišče Pr' Mrtinet 
organiziralo že deveto tradicionalno 
salamiado za naziv NAJ SALAMA OBČINE 
GROSUPLJE. 
Komisija v sestavi Peter Gobec, Stane 
Kogovšek, Janez Koprivnikar, Ciril Koščak, 
Miha Maver in Anton Meglen je prejela 57 
vzorcev salam, pri katerih je ocenjevala 
kakovost izdelave salame, dimljenje in 
zorenje izdelka. Prav tako je na končno 
oceno vplival okus in zunanji izgled salame.  
Večina letošnjih vzorcev je bila po mnenju 
komisije zaradi dolge in mrzle zime manj 
zorenih. Izdelovalci salam morajo med 
zorenjem v prostoru zagotoviti primerno 
temperaturo in vlažnost ter primerno 

zračenje, da se salame lahko enakomerno 
sušijo. Kljub temu pa je bila v povprečju 
kakovost na zavidljivi ravni. Vse salame so 
bile ocenjene zelo dobro, saj se je seštevek 
točk gibal od 43 do 58.5 točk, kolikor jih je 
dosegla najboljše ocenjena salama. 
Do razglasitve rezultatov so tudi vsi 
obiskovalci poizkušali preizkušene salame, 
za dobro voljo pa sta poskrbela harmonikar 
Stefan Ranđelović in baritonist Damjan 
Šeme. Razglasitev rezultatov, ki jo je vodil 
Renato Bedene (sicer na salamiadah že znani 
voditelj, to pot pa tudi kot občinski svetnik), 
je nato sledila šele nekaj minut čez polnoč. 
Uradne razglasitve so se udeležili župan 
dr. Peter Verlič ter oba podžupana Dušan 

Hočevar in Iztok Vrhovec, ki so najboljšim 
osebno čestitali, udeležencem pa zaželeli 
čim več prijetnih in koristnihtrenutkov.
Tretje mesto je zasedla salama Franca 
Brlana iz Velike Loke, drugo mesto salama 
Naceta Sadarja iz Zagradca pri Krki (ob 
razglasitvi ni bil prisoten), prvo nagrado 
z 58,5 točkami in z nazivom NAJ SALAMA 
OBČINE GROSUPLJE pa je letos osvojil Ivan 
Ljubič s Spodnje Slivnice.
Organizacijski odbor se vsem sodelujočim 
in sponzorjem zahvaljuje za zaupanje in že 
napoveduje, da bo organiziral salamiado 
tudi prihodnje leto.
 
Jože Miklič

Naj salama občine Grosuplje

Letos gostišče Pr' Mrtinet v Lučah organizira že deveto 
kolesarsko akcijo K Mrtinet na klobaso. Začeli so jo v  soboto, 
26. marca, z blagoslovom kolesarjev pri Marijini kapelici Na šoli. 
Blagoslov je s kratkim nagovorom in molitvami opravil žalski 
župnik Andrej Šink.
Po blagoslovu koles so v baru Pr`Mrtinet pripravili zakusko. 
Zaradi lepega vremena se je že prvega dne zvrstilo skoraj 70 
kolesarjev. Kolesarska akcija pa se bo končala prvi vikend v 
oktobru z zaključkom pod Mrtinetovim podom, kjer bodo tistim, 

ki jih bodo obiskali več kot 50-krat, podelili priznanja. Letos 
pričakujejo, da se bo v akcijo vključilo več kot 600 kolesarjev in 
bodo gotovo zbrali skupaj več kot 12.000 obiskov. 
Kolesarskih akcij so se doslej udeleževali kolesarji vseh 
starostnih skupin. Pa še ena posebnost te kolesarske akcije je v 
današnjem času tudi pomembna: Ob prijavi ni potrebno plačati 
nobene prijavnine, na vsakih 15 obiskov (na dan šteje samo en 
obisk) pa vsakemu kolesarju pripada »zaslužena klobasa«.
Jože Miklič

K Mrtinet' na klobaso: Blagoslov kolesarjev
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Najboljši strelci so se marca v Sydneyju merili v tekmi za svetovni 
pokal. Z zračno puško je z dosežkom 699,3 kroga zmagal Italijan 
Niccolo Capriani, od Slovencev pa je bil najboljši Grosupeljčan 
Željko Moičevič. Osvojil je 34. mesto, njegova reprezentančna 
kolega Robi Markoja in Rajmond Debevec pa 38. oziroma 51. mesto.

Ker je Moičevič na treningih kazal dobro formo, so si od njega veliko 
obetali, a na tekmi pričakovanj ni izpolnil. Z nekaj nekontroliranimi 
streli in zadetki v devetko se je s skupnim rezultatom 590 krogov 
uvrstil na 34. mesto. Glavna disciplina grosupeljskega strelca je 
bila sicer prav zračna puška. Na naslednji tekmi z malokalibrsko 
puško se prek eliminacij na glavno tekmo ni uvrstil, na tekmi z 
malokalibrsko puško v trojnem položaju pa je zasedel 45. mesto. V 
Sydneyju je sicer nastopilo kar 759 strelcev iz 66 držav. Na tej tekmi 
za svetovni pokal so se podeljevale tudi kvote za olimpijske igre 
prihodnje leto v Londonu. Prvič so kvote podeljevali na lanskem 
svetovnem prvenstvu v Münchnu, v Avstraliji pa so jih prejeli tisti, 
ki so se uvrstili v finale.
Marca so se najboljši strelci merili še na eni pomembni tekmi, in 
sicer na evropskem prvenstvu v italijanski Brescii. Z zračno puško 
je Moičevič osvojil 42. mesto. Kot nam je povedal pred evropskim 
prvenstvom, je ciljal na petnajsterico, za katero pa je na koncu 
precej zaostal. S svojim nastopom ni mogel biti zadovoljen, kar je 
tudi priznal z besedami, da je že v samem začetku naredil nekaj 
tehničnih napak. Spodbudno pa se mu zdi, da se je otresel treme, ki 
mu je v preteklosti na velikih tekmah povzročala nemalo preglavic. 
Kot smo že pisali, je v tej sezoni prav zaradi želje po čim boljši 
psihični pripravi začel sodelovati s psihologoma Matejem Tuškom 
ter Niko Pušenjak.
Sicer pa je strelsko društvo Grosuplje aprila v sodelovanju z Rotary 
kluboma Grosuplje in Ljubljana, Casinojem Kongo in Gledališčem 
pod mostom v Kongu organiziralo tudi prireditev Pomagajmo Željku 
na OI 2012. Več o tem bomo pisali v naslednji številki.

Tamara Barič

Na večjih tekmah brez vidnejših uvrstitev

Letos bo že 34. Rally Saturnus, ki bo tako 
že peto leto po vrsti gost dela vaših lokalnih 
cest. Šteje za odprto državno prvenstvo 
Slovenije, Evropski rally pokal (koeficient 
10) in za Mitropa rally pokal. Rally bo v 
petek, 13. maja,  gledalcem ponudil novo 
atraktivno hitrostno preizkušnjo na cesti 
v neposredni bližini stadiona Stožice. 
V soboto bo rally ponovno v Zasavju, v 
nedeljo, 15. maja 2011, pa tudi na območju 
občin: Ljubljana, Šmartno pri Litiji, 
Ivančna Gorica in Grosuplje. Trasa bo na 
tem območju razdeljena na tri različne 
hitrostne preizkušnje:
HP Janče, HP Metnaj in HP Višnja Gora 
bodo potekale po isti trasi kot lani. O 
popolni zapori cest na trasi HP, poteku 
obvozov ter možnih nujnih prevozih vas 
bomo obvestili s posebnim letakom, ki ga 
bomo najkasneje v tednu pred dirko delili 
po hišah, ki so neposredno v krajih, kjer bo 
potekala trasa. Obvestila o zaporah bomo 
poizkušali zagotoviti tudi na vaši lokalni 

radijski postaji.
Vse hitrostne preizkušnje se bodo vozile 
dvakrat. Tako je urnik zapore cest 
naslednji:*
Nedelja 15. maj 2011
HP Janče  od 8. do 15. ure 
HP Metnaj od 9. do 15.30 ure 
HP Višnja Gora od 9:30 do 16:30 ure   
* Popolne zapore cest bodo izvajane v okviru 
predstavljenega urnika. Le-ta se lahko 
delno spremeni, o čemer boste obveščeni 
po predvidenem načinu (letaki…).

Dodatno bodo zaprti še nekateri odseki 
cest, ki vodijo neposredno na dele 
posamezne hitrostne preizkušnje. Po 
teh cestah bo stanovalcem omogočen 
dostop do njihovih hiš. Tiste stanovalce, 
ki nimate možnosti dostopov po obvoznih 
cestah in imate res nujni prevoz, pa 
prosimo, da se na dan rallyja obrnete 
neposredno na uradne osebe rallyja. Ti 
imajo na določenih točkah radijsko zvezo 

Spoštovani občani občine 
Grosuplje in ljubitelji avto športa! 

z vodjem hitrostne preizkušnje. Z njimi 
se dogovorite, kdaj bo možna vožnja po 
poti hitrostne preizkušnje, ki pa mora biti 
vedno v smeri tekmovanja. 
Predlagamo vam tudi, da obiskovalcem 
rallyja predstavite vaše prelepe kraje 
in vašo gostoljubnost turističnih kmetij 
oziroma kmečkih turizmov, planinskih 
domov, pa tudi kakšna improvizirana 
stojnica ne bo odveč. O postavitvi teh nas 
predhodno obvestite, da skupaj dorečemo 
varnostne naloge.
Dodatne informacije lahko dobite tudi na 
vodstvu rallya, na naslovu: Avto športno 
društvo SA – I, Koprska 98, 1000 Ljubljana, 
E-naslov info@rally-saturnus.si. Ažurne 
informacije so vam  na voljo tudi na: www.
rally-saturnus.si 
Zelo bomo veseli, če se nam boste 
pridružili.

Davorin Možina, 
tajnik organizacijskega odbora
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9. aprila je na Galjevici potekal že 24. 
mednarodni turnir MTM Narodni dom- 
največja tovrstna športno prireditev v tem 
delu Evrope, na kateri vsako leto nastopi 
nekaj najboljših ritmičnih gimnastičark. 
Turnir je že skoraj dve desetletji uvrščen med 
največje dogodke v koledarju Mednarodne 
gimnastične zveze (FIG).  Letos so v 
slovensko prestolnico pripotovale ritmične 
gimnastičarke iz 19 držav. Vabilu se je odzvalo 
blizu 100 telovadk iz 27 klubov. K nastopu 
je bila povabljena tudi celotna slovenska 
reprezentanca na čelu z večkratno državno 
prvakinjo, Grosupeljčanko Tjašo Šeme.

Tjaša želela več kot šesto 
mesto
»Letošnjo sezono sem začela dokaj zgodaj, 
vendar me je bolezen malo zaustavila, zato 
nisem tekmovala na minuli prvi tekmi za 
državno prvenstvo. Tako je bila moja prva 
tekma sezone kar svetovni pokal v Pesaru, 
kjer sem nastope dobro opravila. Mislim, da 
sem pripravljena kar dobro in po Pesaru sem 
imela možnost še popraviti svoje napake in 
še bolj izpiliti vaje za naslednje tekme,« je 
pred turnirjem povedala najboljša slovenska 
ritmičarka, ki je na tem tekmovanju prvič 
nastopila že leta 1999.

Na koncu se njeni načrti niso izšli do 
potankosti- zasedla je šesto mesto. Zmagala 
je ukrajinska zvezdnica Alina Maksimenko, 
druga je bila Rusinja Jekaterina Donič in 
tretja Belorusinja Aleksandra Narkevič. Tjaša 
je morala pred tekmo zaradi bolezni jemati 
antibiotike in na tekmovalno prizorišče ni 

prišla v najboljši dnevni formi. Priznala je, 
da s predstavami ni bila zadovoljna ter da 
se nastopi niso iztekli, kot je pričakovala. 
»Ker gre za domači turnir in v nastopih pred 
domačim občinstvom sicer zelo uživam, 
sem stisnila zobe in se skušala vseeno kar 
najbolje predstaviti, a me je povsod v drugem 
delu vaj vedno bolj zmanjkovalo. Škoda, a 
tega nastopa res nisem želela izpustiti,« 
je povedala. Konec aprila bo nastopila na 
svetovnih pokalih v Portimau in Kijevu, maja 
pa že na evropskem prvenstvu v Minsku.

Katja blestela
Slovenske ritmičarke so se odlično odrezale 
v mlajših kategorijah. Med mladinkami je 
zmagala Belorusinja Katarina Žirmont, 
mlada Grosupeljčanka Katja Bogdanič pa je 
zasedla izvrstno četrto mesto. Pred njo je bila 
od slovenskih ritmičark na drugem mestu le 
Sara Kragulj.

Tamara Barič

Tjaša in Katja med najboljšimi ritmičarkami

Občinsko tekmovanje Šolski plesni festival
V petek, 4. 3., je na Osnovni šoli Brinje 
potekalo občinsko šolsko tekmovanje 
Šolski plesni festival, ki so se ga udeležile 
plesalke 4.-6. in 7.-9. razredov OŠ Brinje, 
OŠ Louis Adamič in njunih podružnic. 
Na tekmovanju sta bila prisotna trema 
in seveda veliko pričakovanje, saj se je 
prvih 6 najbolje uvrščenih tekmovalk iz 
vsake šole uvrstilo naprej na področno 
tekmovanje, ki bo 21. 4. v Novem mestu.
Kot prve so se predstavile plesalke 4.-6. 
razredov, in sicer v treh različnih plesih: 
hip hop, pop in latino. Koreografije (ki 
jih je že vnaprej pripravila Plesna zveza 
Slovenije), so se plesalke naučile na 
šolskih krožkih ali v Plesnem Studiu 

Tina. Tekmovalke so se s svojim plesnim 
znanjem in močno energijo trudile 
prepričati 3-člansko sodniško ekipo, 
saj so želele zasesti čim višja mesta. 
Plesalk je bilo veliko, konkurenca močna, 
a vseeno nam je uspelo izbrati 6-člansko 
ekipo z vsake šole. Najtežje delo so imele 
tekmovalke Osnovne šole Brinje, saj jih je 
bilo največ in so se morale zares izkazati. 
Najbolje so odplesale Manca Mlačnik 
Koščak, Nika Zadravec, Teja Brezec, 
Anja Keber, Vika Sušnik ter Žana Sadić 
in zato bodo aprila v Novem mestu lahko 
zastopale svojo šolo – OŠ Brinje. 
Po končanem prvem delu so bile na 
vrsti plesalke 7.-9. razredov. S svojim 

prepričljivim plesom so naredile dober 
vtis tako na gledalce kot tudi na sodnike. 
Rezultati so bili tesni, a na koncu so se 
sodniki odločili, da 6-člansko ekipo iz OŠ 
Brinje sestavljajo: Ajda Repše, Eva Valič, 
Sara Majetič, Pia Kušar, Anja Matjažič 
in Mija Fajdiga. OŠ Louis Adamič pa bo 
zastopala Zala Kralj.
Plesalke so se lani odlično odrezale (ekipa 
7.-9. razreda z OŠ Brinje se je lani uvrstila 
na državno tekmovanje!) in držimo pesti, 
da bo tako tudi letos!

Eva Repše, vodja plesne interesne 
dejavnosti na OŠ Brinje in vodja 
tekmovalne cheerdance skupine v 
Plesnem studiu Tina
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do 13. maratona treh 
občin, ki bo v nedeljo, 5. 
junija 2011 s startom ob 
9. uri v Grosupljem.
Kolesarski navdušenci poznajo 
naš maraton, vedno več jih je, zato 
načrtujemo zanimivo prireditev z 
nekaj spremembami. Start in cilj 
13. maratona bo letos prestavljen v 
središče Grosupljega na Kolodvorsko 
cesto. Cesta bo zaprta za promet, za 
udeležence bo postavljen šotor, v bližini 
bo zagotovljenih bistveno več parkirišč.
Tri asfaltirane proge bodo potekale 

po ulicah in vaseh občin Grosuplje, 
Dobrepolje in Ivančna Gorica – 92, 80 in 
56 km. Načrtovane proge so enake kot v 
preteklih letih.
Za družine, za slabše pripravljene in 
predvsem tiste, ki želijo opazovati naravno 
in kulturno dediščino naše okolice, 
pa bomo organizirali 20-kilometrski 
družinski maraton. Otroci do petnajstega 
leta starosti se maratona lahko udeležijo 
le v spremstvu odrasle osebe. 
Če tudi vi štejete dneve, ure, minute… 
do 13. maratona treh občih, potem to 
počnite na kolesu skupaj s Kolesarskim 
društvom Grosuplje, ki objavlja to štetje 
in vse informacije o maratonu in drugih 
kolesarskih aktivnostih društva na 

Začeli smo odštevati dneve, ure, minute ...
internetni strani www.kolesarsko-
drustvo-grosuplje.si. Tam boste 
pravočasno in podrobno obveščeni o 
trasah, o družinskem maratonu, o višini 
startnin, o glavni nagradi žrebanja in o 
drugih pomembnih informacijah v zvezi 
z maratonom. Dodatne informacije pa 
so na voljo na tel. 031-206-745.
V sodelovanju med občinami Grosuplje, 
Dobrepolje in Ivančna Gorica, s pomočjo 
sponzorjev in donatorjev, predvsem 
pa s požrtvovalnim delom članov 
Kolesarskega društva Grosuplje, bo 13. 
maraton treh občin uspel kot vedno. Tudi 
lepo vreme je že naročeno. Nasvidenje v 
nedeljo, 5. junija, ob 9. uri v Grosupljem.
Pega K.

V Plesnem studiu Tina smo se 19. marca prvič udeležili tega 
prvenstva v cheer plesih, ki se je odvijalo v bližnji Škofljici. Tekmovali 
so skoraj vsi člani studia, zato smo zapolnili kar nekaj kategorij. 
Zanimivo je bilo gledati tudi akrobatske in navijaške skupine, 
veseli pa smo bili velike podpore s tribun. Kar nekaj tekmovalcev 

se je večjega tekmovanja udeležilo prvič, zato smo zelo ponosni 
na vse rezultate. Najbolj pa sta nas presenetili Teja Brezec in Nika 
Zadravec, ki sta v kategoriji otroških pom pon plesnih parov dosegli 
zanesljivo 1. mesto! Sledeči rezultati govorijo sami zase:

Trener: Eva Repše, kategorije:
· Otroški pom pon par: Teja Brezec in Nika Zadravec: 

1. mesto
· Otroška pom pon skupina: 6. mesto

Trener: Tonja Mertelj, kategorija:
· Hip hop cheer začetniška otroška – Ain't bad: 2. mesto

Trener: Špela Kosmač, kategorije:
· Pom pon začetniška otroška: 3. mesto
· Mladinski pom pari: Eva Valič in Ula Savšek: 2. mesto; 

Maruša Rus in Sara Majetič: 3. mesto; Pia Kušar in 
Eva Smrekar: 4. mesto

· Mladinska pom pon skupina: 3. mesto

Trener: Neža Zalar, kategorija:
· Hip hop cheer mladinska: 1. mesto

Špela Kosmač

Odprto prvenstvo Slovenije 2011 v pom pon plesih
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Kaj bi brez tebe v svojih rokah? 
Seveda bi sonce prav tako sijalo, 
a ne bi bilo leska v mojih očeh 
in ne topline v mojem srcu. 
Je bližina, 
zaradi katere je svet drugačen 
in postaja vreden, da obstaja. 
Z njim mi vse izročaš v moje roke: 
svojo besedo in svojo ljubezen, 
svoj čas in svoje moči... 
p. Pavle Jakob
 
V spomin 

Jožetu Hribarju, 
dragemu očiju in dedkotu.
 

Noč petindvajsetega je prehajala v jutro šestindvajsetega februarja. 
Za mnoge običajna noč - za nas in našega dedkota, noč slovesa... 
V nas, ki Te imamo radi, ostajajo sledi Tebe - ljubezen, 
odpuščanje, milina, zaupanje Vanj ... Te objemamo z zavestjo, da 
Ti, dedko, živiš v nas ...
Hvala vsem, ki ste ga spoštovali, ga imeli radi, in utripali z nami v 
dneh njegovega slovesa.
 
Njegovi: Nina, Mojca in vnuki

Zaspala si nam, draga mama.
Zaprla trudne si oči.
Naj Bog odpre ti rajska vrata,
srčno želimo tebi mi.

Skrb, delo in trpljenje
tvoje je bilo življenje.
Vse to si že prestala,
zdaj v grobu boš počivala.

ZAHVALA
Ob smrti naše drage mame, babice in 
prababice

Marije Pajk
(16. 10. 1923 – 17. 3. 2011)
iz Male Ilove Gore
(po domače Lukatove mame)

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste bili z nami na poti slovesa, 
za izrečena sožalja, darovano cvetje in sveče, darove za cerkev in 
svete maše. Hvala g. župniku Francu Škulju in g. škofu Tonetu 
Jamniku za lepo opravljen obred, Moškemu pevskemu zboru 
Rafko Fabjani  ter Pogrebnim storitvam Litija.
Zahvala tudi patronažni službi Zdravstvenega doma Grosuplje in 
dr. Taseskemu. 
Hvala tudi vsem tistim, ki ste ji v času njenega življenja stali ob 
strani, jo imeli radi in jo spoštovali.
Žalujoči vsi njeni

Draga stara mama!
Ne morem ti izreči besede hvala.
Tvoje oči so neprestano spremljale vsak 
moj korak. Tvoje srce se je neprestano 
žrtvovalo zame.
Mama, hvala ti za vse, kar si dobrega 
naredila zame!
Nikoli te ne bom pozabil.
Tvoj vnuk Toni

ZAHVALA

Edvard Marjan 
Pirc – Vasko
(16. 7. 1932 – 22. 2. 2011)
pilot, upravnik Letalske šole 
Ljubljana v pokoju.

Iskrena zahvala domačim, prijateljem, 
sorodnikom, zdravstvenemu in 
medicinskemu osebju UKC Ljubljana 
in KOPA Golnik, bolniškemu duhovniku 
Miru Šlibarju, župniku dr. Bojanu 
Korošaku, pogrebcem, molilkam ter 
vsem slovenskim pilotom.
Žalujoča žena Slavica 

Terapevtsko 
društvo 
Slovenije 
obvešča občanke in občane, da je 
letos odprlo vrata na Kolodvorski 
2 v Grosupljem, z namenom 
združevati prostovoljce za 
pomoč ljudem v stiski. 

Vsi, ki ste pripravljeni nesebično pomagati občanom in 
občankam, ki so potrebni pomoči, lahko pišete na mail: 

terapevtsko.drustvo.slovenije@gmail.com 
ali pokličete na GSM: 031/681-810.

Ali ste vedeli, da smo Slovenci kot 12. na svetu, prevedli 
Sveto pismo (Biblijo) v svoj materin jezik - slovenščino, leta 
1584? Sveto pismo je v slovenščino prevedel Jurij Dalmatin.

v spomin
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Naši davni predniki so živeli v tesnem sožitju z naravo, zato so jo tenkočutno dojemali z vsemi 
čutili.
Vse, česar niso razumeli, so pripisali skrivnostnim duhovnim silam. Da bi se pred njimi 
obvarovali, so se domislili številnih zagovorov. Eden izmed njih, nekoliko daljši, je tudi geslo 
naše križanke. Reševalcem se bo izpisal v III. navpičnem stolpcu. Pot h geslu je nekoliko 
markirana s pesmico, ki skuša biti, kajpak, nekoliko duhovita. Pa poglejmo, kaj se dá narediti!

Vodoravno. 1. obuvala toplih krajev, 
2. »jokava« rastlina, 3. olepšava, 4. 
zgleden književnik, 5. vrsta »kazni«, 
6. lepak, 7. razdalja med palcem in 
kazalcem, 8. vidna posledica ognja, 9. 
pogosti pojavi v jetnišnicah, 10. veziva 
za sode, 11. surov boj.

Pesem pomočnica, da lažje najde se 
resnica

Če te tare skrb in dvom,
ne jemlji to kot hud polom.
Težav se rešiš en, dva, tri,
vse ti geslo razloži.

Naj bo vražulja, vedež, škric,
jemlji vse kot smešen vic.
Če bo težav še kaj ostalo,
za zdravje vzemi kakšno šalo. 

Te pri nas so vedno sveže, 
odmevnik z njimi nas postreže.
Za vse dokončni je odgovor
naš čarovniški zagovor.

Da bo trud z geslom kratek,
evo vam še ta podatek:
Zagonetka naša ima
spredaj, zadaj črko A.

nekaj za veselje, nekaj za vedoželje

Lahka križanka z geslom Stari časi – stari špasi
HUMOR PRED STO LETI
Načrtno varčevanje.
»Smo v težkih časih, treba bo varčevati,« 
glasno razmišlja mati. »Svoj prispevek 
bom dala s tem, da bom nehala obiskovati 
trgovine z lepotili. Oče pa se je odločil, da 
bo s tem namenom nehal hoditi v gostilno.«
»Tudi jaz se bom vključil v varčevanje,« je 
mamino razmišljanje dopolnil Tonček.
»Lepo od tebe Tonček, kako pa boš to 
storil«? se je razveselila mati.
»Kako? Nehal bom hoditi v šolo!«

Imenitna druščina
»Govorijo, da si bil povabljen na zabavo v 
grad. Kako si se imel?« zganja radovednost 
znanec Ignacij ob srečanju s Poldetom.
»Odlično. Bil sem med samimi znanimi in 
imenitnimi ljudmi,« se pohvali Polde. »Jaz 
sem bil edini, za katerega še nisem slišal!«

Priprava na sezono
V odročnem lokalu se srečajo žeparji 
iz celega rajona in se posvetujejo, kako 
naprej. Vsi so se vključili v debato, kako bi 
uspešno izpeljali novo turistično sezono, le 
žepar Dinko je vneto pregledoval najnovejšo 
modro revijo. »Od kdaj se pa ti zanimaš za 
modo?« so ga nazadnje vprašali kolegi.
»Za samo modo ne, pač pa 
pregledujem, kje bodo po novi 
modi prišiti žepi!« jim pojasni 
zviti Dinko. 

Prizadevni doktor

Bolnik:  »Kako bo z menoj, gospod doktor?«
Doktor: »Nič skrbi, za vašo bolezen bom našel 
zdravilo,  pa če ga iščem petdeset let!«

Stara »novica«:
»Jutrova« jugoslovenščina
»Kakor znano, piše »Jutro« in za njim seveda 
vse drugo »napredno«, pravilneje hlapčevsko 
časopisje, namesto naše lepe slovenščine, ki jo 
s tolikšno ljubeznijo negujemo že 400 let, neko 
neužitno brozgo sestavljeno iz slovenščine, 
turščine, srbščine, nemščine, madjarščine, 
italijanščine in tako naprej. To spakovanje in 
zavestno pačenje našega jezika je najjasnejši 
znak hlapčevske narave tako imenovanega 
naprednega izobraženstva.«
Ilustrirani Slovenec, 28. februarja 1926

Ljudska primerljivka
Je zvit kot svinjski rep!
He, he,he, kajne, da je dobra? 
Kaj ne bo, saj je iz ljudske delavnice.

Posledice obremenitve
Dva odrasla kamenodobnika opazujeta otroke, ki z 
muko nosijo kamnite učbenike na poti v šolo. 
»Viš,« pravi eden izmed njiju, »ni čudno, če smo tako 
čokati, ko se že v mladosti preveč tiščimo k tlom!«

Leta storijo svoje
Pavel praznuje 100-letnico življenja. Novinarji ga 
sprašujejo vse sorte, med drugim tudi to, če se 
spominja, katero žensko je prvič poljubil.
Pavel resignirano zamahne z roko: »Dajte no 
mir, še tiste se ne spomnim, ki sem jo zadnjič!«

>
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palit'ka in zdrahe
 ... notranja
Tomaž L. ni sedel z - Danilom T.
Pokal Vitranc je po 50 letih minil brez 
predsednika Smučarske zveze Slovenije 
Tomaža L., ker mu organizatorji niso pri 
»beli večerji« določili mesto zraven Danila  T. 
- predsednika države. Zato je Tomaž L. odšel 
na Sv. Višarje, kjer je tekmovala Črnjanka 
Tina M. in prinesla še eno zmago Sloveniji. 
Kdo in kje je molil, ne poročajo - v Kranjski 
Gori so se lahko samo križali nad neuspehi 
naših smučarjev.  

Davčna optimizacija
Marca 1996 je DIVIDA Damjanu Plescu prodala 
okoli 5000 Mercatorjevih delnic po 10,43 € za 
delnico. Še isti dan pa sta oba pida od Plesca te 
delnice kupila po 37,56 €. Plesec je tako v enem 
dnevu ustvaril 135.000 € kapitalskega dobička. 
Lah je na sodišču dejal, da se je na ta način 
lotil DAVČNE OPTIMIZACIJE, kar preprosto po 
kmečko pomeni, da je utajil davek. 

Komplementarni ministrstvi?
V naši vladi ministrstvo za obrambo vodi dr. 
Ljubica Jelušič, ki pa pravi, da ministrstvo za 
NAPADALNO KULTURO vodi njena kolegica 
Majda Ši®ca. Slednja volivcem, ki so glasovali 
proti Zakonu o RTV, pripisuje tudi zasluge za 5 
mio € izpada dohodka od RTV naročnine.

Presvitli minister, 
ste špricali pri matematiki?
Glede na to, kaj je sedanji minister Ivan Svetlik 
zagovarjal v času Janševe vlade, je treba 
narodu povedati, da je prav zdaj kot minister 
največji zagovornik krčenja socialnih pravic. 
Tako je naravnal zakon o malem delu, ali pa 
predlog za povečanje fleksibilnosti trga dela in 
medsosedske pomoči. Nič bolje ni na področju 
ukinjanja nadomestil za malico! Pokojninska 
reforma pa kaže na to, da nas ima kar cela 
vlada za popolne bebce. 
Na TA RAČUN jim pod 
rep popopramo z
 naslednjim izračunom: 
- Povprečna starost 
umrlih v Sloveniji  je 
74,1 leto.
- Upokojevali se 
bomo pri 65 letih 
po približno 40 letih 
delovne dobe.
- Povprečna pokojnina znaša 602,90 €.
- Povprečna neto plača v RS je 938,66 €.
- Seštevek prispevkov zaposlenega in 
delodajalca za SPIZ tako znese 342,50 €.
- V 40 letih delovne dobe oziroma do 65 leta 
starosti vplačamo 164.160 € za pokojnino.  
- Pokojnino potem prejemamo 9,1 leto in skupaj 
nam tako VRNEJO iz ZPIZa neto 65.836,68 €.
- RAZLIKA med vplačanim in dobljenim 
ob upoštevanju statističnih podatkov pa je 
98.323,32 €. RAZLIKA OSTANE DRŽAVI!!!
Minister Svetlik, koliko razredov osnovnih 
matematičnih operacij ste prešpricali? 

Kaj B.P. ponuja ljudem?
»Žal ljudem ne morem ponuditi ničesar, 
kar bi jim bilo všeč. Do konca mandata bom 
delal tisto, za kar mislim, da je prav, ne pa, 
kar mislim, da je večini ljudi všeč. – Sem 
predsednik vlade, in pika.« (Brez Posebnosti)

 V leru!
Smo v prostem teku: predsednik vlade 
pritiska na plin in ustvarja zelo veliko hrupa, 
avtomobil se pa nikamor ne premakne. – dr. 
Matej Lahovnik
  

 Dacarske rabote
Nekateri kupci avtomobilov znamk STON 
MARTIN DB9, AUDI A8, MERCEDEZ BENZ 
S 500L, PORSHE CAyENNE in še en AUDI 
8 imajo menda pri nas posebne davčne 
ugodnosti. Kakšne? Še preverjamo. 

 Fiktivni denar
Eden od preprostih štajerskih vernikov 
je dejal, ko je slišal za velik primanjkljaj v 
mariborski nadškofiji: »Čudno, pa očitno 
slabo berejo evangelij. Tam namreč piše, 
da so Jezusu trije modri prinesli zlato, ne pa 
delnic.« 

...međunarodna 
Gadafijevo samoupravljanje
Džamaharija v arabščini pomeni isto kot 
samoupravljanje. Samoupravljanje je pri 
nas hudič vzel leta 1990, do Libije in v ostalih 
neuvrščenih državah pa se je ta val nekoliko 
bolj počasi širil, kljub temu da se je Gadafi 
šolal v Mostarju za pilota na jugoslovanskih 
orlih in na svoji drugi ženi Hrvatici iz Bosne 
Safiji Farkaš. Neuvrščena Jugoslavija je na ta 
način mislila, da širi »uspešne akcije« udbe/
sdv (Lockerbay!) v neuvrščene prijateljske 
države. S Titom pa se je polkovnik Gadafi 
tako spoprijateljil, da mu je Tito poklonil celo 
eno od štirih svečanih maršalskih uniform z 
vsemi odlikovanji in lentami vred za primer, 
če bi hitro napredoval. Napredovanje še sledi!

Povej mi, s kom se družiš …!
Leta 2009 B.P.: »Na pogovor z Gadafijem 
sem čakal samo eno uro. Tito je na pogovor 
čakal 6 ur.« B.P. pa je zamolčal, da je Tito 
sedel v hotelu, on pa v puščavi pred šotorom.
Leta 2010 je B. P. Gadafiju 
podaril Titovo sprehajalno 
palico iz časov, ko je ne samo 
Tito, temveč tudi v Jugoslaviji 
vse že močno šepalo.
Ob novem letu 2011 B.P.: 
»Dobrohotni« Gadafi nam je obljubil skoraj 
milijardo €. Od vsega tega pa nismo videli 
niti počenega groša, kaj šele €.
Komentar aprila 2011: V Sloveniji je ostalo 
le pri obljubah, pri Gadafiju pa vse skupaj kar 
precej šepa – torej B.P. (brez posebnosti). 
Menda pa še vedno podarjeni kameli 
nista prišepali v Slovenijo, ker beduinska 
karavana s prvim beduinom Gadafijem na 
čelu še ni krenila na pot. Med tem časom pa 
so v Sloveniji poginili že štirje lipicanci.

Tiskarski škrat v ZDA
V Ameriki so menda zaradi krize 
želeli natisniti 110 milijonov US $, a jim 
je v tiskarni zagodel tiskarski škrat. Zdaj 
pravijo, da bodo vso serijo dolarjev uničili.
Komentar: Kakšna škoda! Pri nas bi še 
kako prav prišli, tudi če imajo kakšno 
manjšo napako.

... poredniška
 Žurnalistična poročanja
»Nekaj minut pred pol deveto so v Kranjski 
Gori zgorele saje v dimniku, ki so se že 
sinoči vnele tudi v Frankolovem v občini 
Vojnik.«
Komentar: Si predstavljate? Iste saje v 
Kranjski Gori so se nato razvnele tudi na 
Frankolovem v občini Vojnik blizu Celja. 
Buh pomagaj ljudem, kam letijo iskre!

Nov zakon o medijih in člen 133
Porednik Eho cajtnga je menda zadnjič izjavil: 
»Če bo v novem Zakonu o medijih ostalo vse 
tako, kot je zapisano v osnutku, bo takoj GOBEC 
ZAPRL J€žku Zagraškemu, ker si na vrhuncu 
demokracije takega gobezdanja pa le ne sme 
privoščiti. Poleg tega zganja pravo verbalno 
nasilje in trosi sovražni govor nad nekdanjim 
totalitarizmom,« je še dodal.

 Poračun dohodnine
Ko je POREDNIK EHO CAJTNGA spet prejel 
poračun dohodnine, je ves vesel vzkliknil 
v cankarjanskem duhu: »Vse za narodov 
blagor in požrešno davkarijo!« … ter odšel iz 
preostanka na dva deci cvička.

veleupeljske zdrahe
 Italija : Slovenija / 1 : 0 ?
Prva, nekoliko bolj odmevna tekma, odkar 
imajo VELEUPLJE predsednika Nogometne 
zveze, smo izgubili. Zdaj opozicija že sklepa, 
da je temu kriva komunska oblast, in to menda 
zato, ker so vsi trije (župan in oba podžupana) 
bili na tekmi kot navijači. »Biti bi morali vsaj 
na klopi za rezervo, če ne kar med igralci,« 
zatrjujejo. - Samo da ni zatožna klop!

 Občinske salame
Znani keramik iz Žalne Boštjan Dobovšek je na 
Salamiadi Pr' Mrtinet ponudil, da bi za občinsko 
reprezentanco izdelal keramične salame, ki 
bodo zdržale kar več mandatov. Tako bi se tudi 
proračunski stroški bistveno zmanjšali.

Štorklje so se k nam vrnile letos na 
RADIO-aktivni pogon iz Fukušime. Ker pa jim iz 
VELEUPELJSKE čistilne naprave pošiljajo tudi 
razne dodatke in težke kovine, bodo najbrž tudi 
pospešeno odletele nekoliko prej.

heca se J€žek Zagraški
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Marec se je začel s hladnim vremenom. 
Zapadlo je tudi nekaj snega, ki pa se ni 
obdržal dolgo. Sredi meseca smo dočakali 
prve obilnejše padavine po decembru – dež in 
toplo vreme sta še pred koledarsko pomladjo 
prebudila rastlinje.
Prvih teden dni je bilo še zimskih. Že prvi dan 
je bilo oblačno in vetrovno z naletavanjem 
snežink. Tudi dan kasneje je še vedno vztrajal 
hladen vzhodni veter. V popoldanskih urah je 
začelo rahlo snežiti, zvečer pa se je sneženje 
za nekaj ur okrepilo. 3. marca ob 7. uri smo 
imeli 5 cm suhega snega. Tudi čez dan 
živo srebro ni preseglo ledišča. Sledilo je 
spremenljivo oblačno in hladno vreme, do 7. 
marca zjutraj pa se je razjasnilo. Ker je bilo 
nekaj naslednjih dni jasnih, noči pa so bile 
mirne, smo med jutri in popoldnevi beležili 
velike temperaturne razlike (zjutraj do −8 °C 
in nižje, popoldne pa vse do +14 °C). Ker se 
je 5 cm nad tlemi ohladilo tudi pod −10 °C, se 
je temperatura tal 5 cm in 10 cm globoko ob 
jutrih gibala le okoli stopinje nad lediščem. 

Vreme v Grosupljem:  marec 2011
11. marca je zapihal okrepljen zahodni veter. 
12. marca so sunki zahodnega vetra presegli 
40 km/h. Glede na pretekle dni se je občutno 
ogrelo in tudi zjutraj temperatura zraka ni 
več padla pod ledišče. Od 14. do 18. marca je 
padlo 55 litrov dežja na kvadratni meter, kar 
je več kot januarja in februarja skupaj. Več 
sončnih dni je bilo zopet v dneh do 27. marca, 
ko so zvončki in žafrani bujno zacveteli. Jasne 
noči so prinašale sveža jutra in pri tleh se 
je še ohladilo do −6 °C! 24. marca se je živo 
srebro prvič v tem letu povzpelo preko +20 °C. 
Vrtičkarji in kmetje so začeli s pomladanskimi 
deli, saj so se po 25. marcu ogrela tudi tla. 27. 
in 28. marca smo bili deležni nekaj dežja, ki 
je namočil precej izsušeno prst. Zadnja dva 
dneva je bila zjutraj zopet slana.

Povprečna mesečna temperatura je bila +5,6 
°C, kar je glede na povprečje obdobja 1995-
2010 običajno. Glede na povprečje obdobja 
1961-1990 z nekdanje uradne meteorološke 
postaje v Šmarju - Sapu je bil letošnji marec 

toplejši za 1,7 °C. Glede na obdobje 1995-
2010 so bila jutra s povprečno temperaturo 
+0,4 °C toplejša za 0,4 °C, popoldnevi s 
povprečno temperaturo +12,0 °C pa so bili 
toplejši za stopinjo Celzija. Najnižja mesečna 
temperatura je bila −8,7 °C (8. 3.), najvišja pa 
+21,2 °C (24. 3.). Megla je bila zabeležena v štirih 
dneh; tri dni je ovijala Grosuplje, še dan več pa 
bližnjo okolico. Do ledišča se je živo srebro 
spustilo v osemnajstih jutrih. V sedemnajstih 
dneh se je pojavila slana. Zabeležili smo en 
ledeni dan (temperatura zraka je ves dan pod 
lediščem) in tri dni s snežno odejo. Najvišjo 
snežno odejo (5 cm) smo izmerili 3. marca 
zjutraj. V desetih padavinskih dneh je na 
kvadratni meter tal padlo 74,5 mm padavin, 
kar glede na obdobje po letu 1995 predstavlja 
86 % običajne količine. Najbolj suh marec po 
letu 1995 smo imeli leta 2003, ko je padlo 4,7 
mm padavin, najbolj moker pa leta 2008, ko je 
padlo 211,9 mm padavin.

Iztok Sinjur

V mesecu januarju smo otroci iz vrtca 
Zvonček v Žalni poskrbeli za ptice 
pozimi.
V okviru natečaja »Modri Jan« smo 
prejeli posamezne dele za leseno 
ptičjo hišico, ki smo jo najprej 
sestavili, nato pa pobarvali s prstnimi 
barvami in okrasili s semeni. Pri tem 
je vsak otrok iz skupine pokazal svoj 
delček ustvarjalnosti. 
Dokončano ptičjo hišico smo skupaj 
odnesli v naravno okolje in tako 
pticam ponudili varno zavetje.
Otroci so ob tem pokazali velik čut 
in pozitiven odnos do živali, hkrati pa 
tudi vsak dan spremljamo dogajanje v 
ptičji hišici.

Ana, Mateja in 
otroci iz skupine Zajčki

Majhna hišica, 
veliko zavetje

Tudi Srednja šola Josipa Jurčiča se je 
pridružila akciji Slovenske filantropije ‘’Dan 
za spremembe’’.  V sredo, 23. marca 2011 ob 
19.00 je bila na šoli zaključna prireditev ob 5. 
Jurčičevem memorial.
Letošnji literani in likovni natečaj Jurčičev 
memorial je potekal pod naslovom ‘’He that 
has no charity, deserves no mercy’’. Prejeli 
smo 33 esejev v angleščini iz cele Slovenije 
in na večerni prireditvi podelili nagrade 
najboljšim trem in njihovim mentorjem.  
Prireditev so oplemenitili gostje: vokalno 
instrumentalna skupina Mlada zarja iz 
Račne pod mentorstvom gospe Olge Gruden. 
Očarani smo prisluhnili mladim pevcem, ki 
so navdušili prav vse. Harmonikaši Glasbene 
šole Trebnje so pričarali pomladno vzdušje 
z venčkom slovenskih popevk in pravim 
mojstrstvom petih diatoničnih harmonik. 
Naš osrednji gost pa je bil pisatelj Ivan 
Sivec. Z njemu lastno besedno virtuoznostjo 
nas je popeljal v svet ameriške divjine in v 
čas ustvarjanja Jacka Londona, nam odkril 
neznane svetove in popotne prigode, pa 
tudi spregovoril o Slovencih v Ameriki v 
predprejšnjem stoletju, njihovi iznajdljivosti 
in delavnosti. Pohvalil je mlade literate in 
umetnike, ki so sodelovali na letošnjem 
Jurčičevem memorialu in tudi mlade igralce 
naše šole, ki so se predstavili kar s prizorom 
iz šolskih klopi, ki je bil tudi tokrat predvsem 
humoren in ne toliko delaven. Del natečaja 
je tudi njegova likovna izraznost in nastali 
so zanimivi izdelki dijakov z naslovom 
''Umetnost iz beračeve popotne torbe'', ki 

jo je  z gosti pripravila mentorica natečaja, 
akademska kiparka Anja Šmajdek. 
Prireditev je le sklepni dogodek dejavnosti, 
ki jih Srednja šola Josipa Jurčiča izvaja 
celo šolsko leto in se z njimi pridružuje letu 
prostovljstva in dobrodelnosti. Sodelovali 
so torej glasbeni gostje, ki so se v celoti 
odpovedali honorarju, dijaki naše šole, 
profesorji in dijaki slovenskih šol, ki so se 
udeležili obeh natečajev. Z naklonjenostjo 
ravnatelja je dijakinja Nuša Stamejčič prejela 
poleg priznanja za 1. mesto na Jurčičevem 
memorialu tudi darilni bon za ogled Benetk!
“Jurčičev memorial’’ je torej zaključil naše 
dejavnosti (pomoč brezdomcem, igrače 
za otroke sveta (organiziranje prireditve in 
okrogle mize z gosti in zbiranje prispevkov 
za Slovensko Karitas), ne bo pa jih končal! 
Želeli smo pokazati, da se da, če se hoče! 
Da se mora, če se lahko! In da je prav, da se 
pomaga. Še dosti bolj prav pa je, da vzgojitelji 
in delavci s svojim zgledom pokažemo 
mladim, da je svet lepši in bogatejši, če 
prostovoljno in z veseljem pomagamo drug 
drugemu. '‘He that has no charity, deserves 
no mercy‘‘ – Kdor ne pozna dobrodelnosti, 
tudi sam ne zasluži pomoči. Naj ne bo res – 
nihče ne ve, kdaj bo sam potreboval pomoč, 
mogoče le dobro besedo ali nasmeh. To pa 
nas res nič ne stane! Ponosni na lep zgled že 
snujemo načrte za prihodnost! 

Organizatorici Jurčičevega natečaja 
profesorici Mojca Saje Kušar 
in Maja Zajc Kalar 

''Dan za spremembe'' – na Srednji 
šoli Josipa Jurčiča traja celo leto!
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Za velike živali:
•	 zdravljenje velikih živali,

•	 umetno osemenjevanje govejih plemenic z 
domačimi in uvoženimi biki,

•	 vsa preventivna cepljenja pri velikih živalih,

•	 odpravljanje parazitov,

•	 dezinsekcijo, dezinfekcijo in deratizacijo vaših 
gospodarskih objektov,

•	 kirurški posegi pri velikih živalih,

•	 UZ diagnostika ( pregledi na brejost pri kravah in 
kobilah),

•	 brušenje zob pri konjih in kravah,

•	 korekcija parkljev,

•	 izposoja stojnice za korekcijo parkljev za minimalno 
odškodnino.

                    041/327-716 - DEŽURNA ŠTEVILKA
e-mail: veterina.ivancna@siol.net    internetna stran:  http:www.veterina-dobro-ivancna.si

DELOVNI ČAS AMBULANTE V IVANČNI GORICI IN AMBULANTE V GROSUPLJEM
Ambulanta v Ivančni Gorici (zraven nogometnega igrišča): vsak delovni dan od 7. do 14. ure in popoldne od 
17. do 18. ure ter ob sobotah od 8. do 11. ure. 
 
Ambulanta v Grosupljem (zraven Motvoza): vsak delovnik od 7. do 8.30 ure in popoldne od 15.30 ure do 16.30 ure. 
 
Izven delovnega časa pokličete dežurno številko  041 327 716

 TELEFONSKE ŠTEVILKE VETERINARJEV   01/7877-111 - Ambulanta Ivančna Gorica

 01/7863-170 - Ambulanta Grosuplje   041/626-935 - Gorazd Skubic, dr.vet.med.

 051/302-834 - mag. Jernej Žitnik, dr.vet.med.   031/692-046 - Aljoša Kolenc, dr.vet.med.

 051/302-832 - Boštjan Tomov, dr.vet.med   031/502-367 - Marija Felician, dr.vet.med.

 051/302-835 - Janez Javornik, vet. tehnik  031/852-436 - Mateja Skubic, dr.vet.med.  

  

Za male živali:
•	  vsa preventivna cepljenja,

•	  zdravljenja,

•	 sterilizacije, kastracije,

•	 preglede z UZ (pregled na brejost), 

•	 operacije mehkih tkiv,

•	 oskrba in toaleta ran,

•	 čiščenje zobnega kamna,

•	  diagnostične preiskave, kot so biokemijska 
preiskava krvi, test na mačjo levkozo in     mačji 
aids, test na mikrosporijo, test na parvovirozo, 
hitri test na boreliozo in erlihiozo...,

•	 sredstva za odpravo zunanjih in notranjih 
zajedavcev.

vam nudi na območjih občin
 Grosupljega, Dobrepolja in 
Ivančne Gorice:
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Grosupeljski odmevi - Glasilo prebivalcev občine Grosuplje
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V skladu z določili Zakona o medijih (Ur. list 35/2001) 
je z odločbo št. 006-611/2002 z dne 13. septembra 
2002 lokalni časopis “Grosupeljski odmevi” vpisan 
v razvid medijev pri Ministrstvu za kulturo Republi-
ke Slovenije. Na podlagi Zakona o davku na dodano 
vrednost (Ur. list RS št. 89/98) spada časopis med iz-
delke, za katere se obračunava davek na dodano vre-
dnost po stopnji 20 %. Glasilo izhaja enkrat mesečno 
(od novembra 2009 dalje) v nakladi 6.265 izvodov in 
ga prejemajo vsa gospodinjstva v občini brezplačno.

PRISPEVKE ZA GROSUPELJSKE 
ODMEVE V  MAJU  JE TREBA 
ODDATI do petka, 6. 5. 2011.

NAVODILA ZA PRIPRAVO BESEDIL
Zaradi velikega števila prispevkov in zaradi želje ure-
dništva, da čim večjemu številu ljudi omogoči poveda-
ti svoje mnenje, pripombe in pobude, bomo objavljali 
prispevke, dolge do največ 30 tipkanih vrstic (cca. 
1800 znakov). Daljše prispevke bomo skrajšali ali jih 
ne bomo objavili. Izjema so odgovori in popravki 
objavljenih informacij, ki bi lahko prizadeli po-
sameznikovo pravico ali interes, kot to določa 
zakon. Javne ustanove imajo pravico do brez-
plačnih objav nekomercialnih prispevkov. Nena-
ročeni prispevki bralcev in pravnih oseb ter PR 
prispevki se ne honorirajo, objavijo pa se, če so 
napisani v skladu z NAVODILI. 
PRISPEVKE V DIGITALNIH OBLIKAH JE TREBA 
ODDATI V RTF ALI DOC ZAPISIH. Prispevki, na-
tisnjeni na papirju, morajo biti zaradi optičnega 
prepoznavanja besedil printani v ARIAL ali TIMES 
NEW ROMAN pokončnih fontih velikosti 12 (do max 
16) pt in dovolj močnem temnejšem natisu brez 
kakršnih koli barvnih in drugih okrasnih podlag. 
Naslovi datotek naj bodo sestavljeni iz prvih dveh 
(treh) besed naslova prispevka - npr. RES NAJ-
LEPŠI je mesec maj. 
Digitalne fotografije naj ne bodo vstavljene med 
besedila, temveč naj bodo priložene posebej, v/
pri samem besedilu pa naj bo označeno, kaj po-
samezna fotografija predstavlja. Krajši, na roko 
napisani prispevki, naj bodo čitljivi. 

Nenaročeni prispevki morajo biti opremljeni s pol-
nim imenom in naslovom odgovorne fizične osebe 
(tudi v primeru institucij, organizacij, političnih 
strank, društev ipd.) ter po možnosti s telefonsko 
številko, na kateri je mogoče preveriti avtentičnost 
avtorja. Sporočila, ki se nanašajo na kritiko katere 
koli pravne ali fizične osebe in posegajo v področje, 
kjer bi lahko prišlo do sporov po Zakonu o medijih, je 
treba oddati na papirju z lastnoročnim podpisom in 
polnim naslovom - pravne osebe morajo prispevek 
avtorizirati in dodati še žig. Avtorji besedil so po za-
konu odgovorni za navedbe. Nepodpisanih prispev-
kov in prispevkov, oddanih po datumu za oddajo, ne 
objavljamo. 
V uredništvu NISMO ZAVEZANI, da se z vsemi pisci 
prispevkov tudi strinjamo.
Če želite, da vam posamezno gradivo vrnemo, pri-
ložite kuverto z ustrezno znamko in na njej napisan 
vaš polni naslov. 
Vse ostale pravice in obveznosti uredništva in sodelu-
jočih ureja ODLOK O USTANOVITVI IN IZDAJANJU LO-
KALNEGA ČASOPISA GROSUPELJSKI ODMEVI (št. 006-
1/95-1), ki je bil sprejet na seji Občinskega sveta Občine 
Grosuplje, dne 30. 10. 2002.

TEHNIČNA NAVODILA ZA PRIPRAVO 
FOTOGRAFIJ IN SLIKOVNEGA GRADIVA
Fotografije, risbe in ostalo slikovno-grafično gradivo 
naj bo posredovano na mediju, ki ga je mogoče skenirati 
na ploskovnih skenerjih, le izjemoma so lahko tudi dia-
pozitivi ali negativi. Digitalne fotografije naj bodo zapi-
sane v JPG (brez stiskanja), TIF ali PDF zapisu, 300 dpi, 
barvne v CMyK razslojitvi. Najmanjša ločljivost glede na 
želeno velikost objave in motiv mora biti 180 dpi.

grosupeljski odmevi

CENIK IN POGOJI OGLAŠEVANJA 

V zvezi z možnostmi za oglaševanje v Grosu-
peljskih odmevih objavljamo cenik oglaševanja, 
ki je narejen na podlagi cenika št. 006-1/95, 
sprejetem na občinskem svetu 29. 9. 1999.

Iz 1. člena 

TABELA ZA OKVIRNI IZRAČUN
(CENE SO PRERAČUNANE V EVRO)

2. člen
Za vmesne velikosti se število točk izračuna z 
interpolacijo.
Za prvo objavo enakega oglasa ni popusta. 
Vsaka naslednja serijska objava je cenejša za 5 
% do največ 30 %. Če se stranka odloči za celo-
letno redno oglaševanje, se ji lahko obračuna 
razliko popustov do 30 % pri sedmem nespre-
menjenem oglasu. 
Rok za oddajo podatkov za oglas (besedila, log-
otipi, fotografije, ceniki in podobno) je enak kot 
za oddajo ostalih prispevkov. Predhodno re-
zervirajte časopisni prostor za vaš oglas! 

Oglasno trženje v Grosupeljskih odmevih
Digitalno oblikovan oglas mora biti zapisan v 
JPG (brez stiskanja), TIF ali PDF zapisu (300 
pik/palec - za barvne oglase v CMyK barvni 
razslojitvi), naslov datoteke pa naj bo npr. lon_
oktober_2009.pdf. 

Digitalno izdelan oglas pošljite na elektron-
ski naslov joze.miklic @ t-2.net najpozneje en 
teden po roku za oddajo nenapovedanih pris-
pevkov, vendar morate o nameri predhodno 
obvestiti odgovornega urednika po telefonu 
(GSM 041/ 98 22 33) ter mu po pošti na njegov 
domači naslov poslati potrjeno naročilnico 
pravtako najpozneje en teden po roku, ki je 
določen za oddajo ostalih prispevkov.

ZA OGLASE, PREDSTAVITVENE PR (piar) 
ČLANKE IN ZAHVALE OB SMRTI SVOJ-
CEV JE TREBA NAVESTI POLN NASLOV 
NAROČNIKA OZIROMA PLAČNIKA RAČUNA.
Za vse dodatne informacije sem vam na voljo 
popoldne na naslovu: 
Jože Miklič, Zagradec 53, 1290 Grosuplje, 
ali na tel. št. 01/ 786-07-22 (popoldne) 
ali  GSM 041/98-22-33, 
lahko pa tudi po elektronski pošti na naslovu: 
joze.miklic @ t-2.net

»Za prijazno Grosuplje«
odgovorni urednik Jože Miklič

Dimenzije oglasa v cm Površina oglasa v cm2 Korekcijski tržni faktor Skupno število točk Cena  v € Končni znesek 
z DDV v €

   A      6,0   x     6,0 36,0 1,650 59 30,37 36,44

B      6,0   x     8,3 49,8 1,549 77 39,44 47,33

 C      6,0   x   12,5 75,0 1,347 101 51,65 61,98

D      9,2   x     8,3 76,4 1,339 102 52,28 62,73

E    12,3   x     8,3 102,1 1,143 117 59,66 71,59

F    12,3   x   12,5 153,8 1,060 163 83,56 100,28

G    18,6   x     8,3 154,4 1,062 164 83,83 100,59

H    18,6   x   12,5 232,5 0,994 231 117,92 141,51

I     18,6   x   27,3 507,8 0,918 466 238,33 286,00

J  (39,6   x   27,3) 1081,1 0,866 936 478,68 574,42

Vrednost oglasa J dimenzij (39,6 cm x 27,3 cm) je izračunana za oglas na dveh straneh v sredini. 
Točka znaša 0,51129188 €. Izračun je za vse oglase pripravljen za črno-beli natis. Za oglase na 
notranjih barvnih straneh je treba znesek pomnožiti z 1,25, na zadnji strani z 1,5, na naslovni-
ci pa s faktorjem 2,00. K neto vrednosti oglasa je treba dodati še 20 % DDV.
Račun se izstavi po izidu časopisa. V ceno ni vračunano oblikovanje oglasa. 

Kolofon Navodila za dopisovalce
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OBMOČNO ZDRUŽENJE 
RDEČEGA KRIŽA GROSUPLJE

vabi na

KRVODAJALSKO 
AKCIJO

V ČETRTEK, 26. 5. 2011,  OD 7. DO 13. 
URE, V  SREDNJI ŠOLI JOSIPA JURČIČA 

V IVANČNI GORICI; 

V PETEK, 27. 5. 2011, OD 7. DO 12. URE, 
V OSNOVNI ŠOLI DOBREPOLJE, VIDEM-

DOBREPOLJE;  

V PONEDELJEK, 30. 5. 2011,  OD 7. 
DO 13. URE, V OSNOVNI ŠOLI LOUISA 

ADAMIČA V GROSUPLJEM; 

V TOREK, 31. 5. 2011, OD 7. DO 11. 
URE, V OSNOVNI ŠOLI FERDA VESELA, 

ŠENTVID PRI STIČNI.

S seboj prinesite osebni dokument s 
fotografijo.

SKUPAJ REŠUJMO ŽIVLJENJA!

ŠE NKOL BL SKAVT!
Še nkol bl lačen.

Še nkol bl glasen.
Še nkol bl utrgan.

Še nkol bl lep.
Še nkol bl prpravljen.

Še nkol bl skavt.

Skavti stega Grosuplje 1 smo priprav-
ljeni že 20 let! Proslavite z nami in 
okusite vsaj malo skavtstva.

Obiščite nas 30. aprila, 
ob 13.00, na igrišču OŠ 

Louisa Adamiča 
in se poveselite z nami. Ker bomo še 
'nkol bl  lačni', bo tam veliko hrane, ker 
bomo še 'nkol bl glasni', se bomo lahko 
umaknili v naravo in imeli skavtsko 
tekmovanje, ker bomo še 'nkol bl 
utrgani', bomo plesali, ker bomo še 
'nkol bl lepi', se boste lahko fotografirali 
z nami, ker bomo še 'nkol bl prpravljeni' 
bo super, tudi če bo deževalo!

Se vidimo, do takrat pa bodite 
pripravljeni! Vaši skavti, Grosuplje 1
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